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Z OBRAD SENATU PUM
Na posiedzeniu Senatu w dniu 26 stycznia 2022 r.  

przedstawione zostało sprawozdanie z działalno-
ści Uczelnianego Systemu Zapewnienia Jakości 
Kształcenia na PUM.

Podjęto uchwały w sprawach:
 – utworzenia studiów podyplomowych MBA 

w ochronie zdrowia;
 – ustalenia programów studiów na kierunku Logo-

pedia kliniczna z terapią zajęciową na Wydziale 
Nauk o Zdrowiu Pomorskiego Uniwersytetu 
Medycznego w Szczecinie;

 – zmiany Uchwały nr 5/2021 w sprawie wysokości 
wynagrodzenia członków Rady Uczelni Pomor-
skiego Uniwersytetu Medycznego w Szczecinie;

 – wyrażenia zgody na realizację i finansowanie 
projektu pn. „Budowa boiska na terenie Pomor-
skiego Uniwersytetu Medycznego w Szczecinie”.

Na posiedzeniu Senatu w dniu 23 lutego 2022 r.  
podjęto uchwały w sprawach:
 – zaopiniowania zamiaru utworzenia Alumni Club 

Pomorskiego Uniwersytetu Medycznego w Szcze-
cinie;

 – uchwalenia Programu Kształcenia Szkoły Dok-
torskiej Pomorskiego Uniwersytetu Medycznego 
w Szczecinie na cykl kształcenia rozpoczynający 
się od roku akademickiego 2022/2023;

 – ustalenia zasad i trybu rekrutacji do Szkoły Dok-
torskiej prowadzonej na Pomorskim Uniwersyte-
cie Medycznym w Szczecinie na rok akademicki 
2022/2023;

 – zmiany Uchwały nr 74/2021 w sprawie powo-
łania Rady Naukowej Dyscypliny Nauki Farma-
ceutyczne;

 – zmiany Uchwały nr 64/2021 w sprawie ustalenia 
zasad i trybu przyjmowania kandydatów na stu-
dia stacjonarne i niestacjonarne na Pomorskim 
Uniwersytecie Medycznym w Szczecinie w roku 
akademickim 2022/2023.

Na posiedzeniu Senatu w dniu 30 marca 2022 r.  
podjęto uchwały w sprawach:
 – opinii o zasadności wystąpienia z wnioskiem 

o nagrodę ministra edukacji i nauki za cało-
kształt dorobku;

 – uzasadnienia wniosku o przyznanie nagrody 
prezesa rady ministrów za wysoko ocenione 
osiągnięcie będące podstawą nadania stopnia 
doktora habilitowanego;

 – uzasadnienia wniosku o przyznanie nagrody pre-
zesa rady ministrów za wyróżniającą się rozprawę 
doktorską;

 – ustalenia szczegółowych terminów postępowania 
rekrutacyjnego na studia stacjonarne i niestacjo-
narne na Pomorskim Uniwersytecie Medycznym 
w Szczecinie na rok akademicki 2022/2023;

 – uchwalenia Regulaminu postępowania rekru-
tacyjnego na I rok jednolitych magisterskich 
odpłatnych studiów prowadzonych w języku 
angielskim (English Program) na Pomorskim 
Uniwersytecie Medycznym w Szczecinie na rok 
akademicki 2022/2023;

 – uchwalenia Regulaminu postępowania rekru-
tacyjnego na I rok jednolitych magisterskich 
odpłatnych studiów prowadzonych w języku 
angielskim (Asklepios Program) na Pomorskim 
Uniwersytecie Medycznym w Szczecinie na rok 
akademicki 2022/2023;

 – zmiany Uchwały nr 2/2022 w sprawie ustale-
nia programów studiów na kierunku Logopedia 
kliniczna z terapią zajęciową na Wydziale Nauk 
o Zdrowiu Pomorskiego Uniwersytetu Medycz-
nego w Szczecinie;

 – zmiany Uchwały nr 40/2019 w sprawie uchwale-
nia Regulaminu Szkoły Doktorskiej Pomorskiego 
Uniwersytet Medycznego w Szczecinie;

 – zaopiniowania planu finansowego Samodzielnego 
Publicznego Szpitala Klinicznego nr 1 im. prof.  
T. Sokołowskiego PUM w Szczecinie na 2022 rok;

 – zaopiniowania planu wydatków inwestycyjnych 
Samodzielnego Publicznego Szpitala Klinicznego 
nr 1 im. prof. T. Sokołowskiego PUM w Szcze-
cinie na 2022 rok;

 – zaopiniowania planu finansowo-inwestycyjnego 
Samodzielnego Publicznego Szpitala Klinicznego 
nr 2 PUM w Szczecinie na 2022 rok.

Na posiedzeniu Senatu w dniu 27 kwietnia 2022 r.  
podjęto uchwały w sprawach:
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 – ustalenia limitów przyjęć na I rok studiów na 
poszczególne kierunki w roku akademickim 
2022/2023;

 – wyrażenia zgody na oddanie w najem majątku 
nieruchomego z przeznaczeniem na powieszenie 
odbiorników telewizyjnych wraz z automatami 
wrzutowymi w Systemie Telewizji Szpitalnej na 
oddziałach SPSK-1 PUM przy ul. Unii Lubelskiej 
1 i ul. Siedleckiej 2 w Policach;

 – wyrażenia zgody na oddanie w najem majątku 
nieruchomego z przeznaczeniem na ustawienie 
automatów samosprzedających w SPSK-1 PUM 
przy ul. Unii Lubelskiej 1 oraz ul. Broniewskiego 
26 w Szczecinie i ul. Siedleckiej 2 w Policach.

Na posiedzeniu Senatu w dniu 25 maja 2022 r. 
podjęto uchwały w sprawach:
 – ustalenia programu studiów na kierunku Psy-

chologia zdrowia prowadzonym na Wydziale 
Nauk o Zdrowiu Pomorskiego Uniwersytetu 
Medycznego w Szczecinie;

 – opinii o zasadności wystąpienia z wnioskiem 
o nagrodę ministra zdrowia za całokształt 
dorobku;

 – opinii o zasadności wystąpienia z wnioskiem 
o nagrodę ministra zdrowia za znaczące osią-
gnięcia w zakresie działalności naukowej;

 – opinii o zasadności wystąpienia z wnioskiem 
o nagrodę ministra zdrowia za znaczące osią-
gnięcia w zakresie działalności organizacyjnej;

 – zaopiniowania Programu restrukturyzacji roz-
wojowej – planu strategicznego Samodzielnego 
Publicznego Szpitala Klinicznego nr 2 PUM 
w Szczecinie ma lata 2022-2026.

Na posiedzeniu Senatu w dniu 22 czerwca 2022 r.  
podjęto uchwały w sprawach:
 – określenia kryteriów uprawniających do ubiega-

nia się o stanowisko profesora uczelni, adiunkta 
i asystenta na Pomorskim Uniwersytecie Medycz-
nym w Szczecinie;

 – ustalenia zasad i trybu przyjmowania kandyda-
tów na studia stacjonarne i niestacjonarne na 
Pomorskim Uniwersytecie Medycznym w Szcze-
cinie w roku akademickim 2023/2024;

 – ustalenia programów studiów na kierunkach 
prowadzonych na Wydziale Medycyny i Stoma-
tologii Pomorskiego Uniwersytetu Medycznego 
w Szczecinie;

 – zmiany Uchwały nr 104/2019 z dnia 25 września 
2019 r. w sprawie ustalenia programu studiów 
na kierunkach studiów prowadzonych na Pomor-
skim Uniwersytecie Medycznym w Szczecinie;

 – zmiany Uchwały nr 50/2020 z dnia 30 września 
2020 r. w sprawie ustalenia programów studiów 
na kierunkach prowadzonych na Wydziale Medy-
cyny i Stomatologii Pomorskiego Uniwersytetu 
Medycznego w Szczecinie;

 – zmiany Uchwały nr 65/2021 z dnia 30 czerwca 
2021 r. w sprawie ustalenia programów studiów 
na kierunkach prowadzonych na Wydziale Medy-
cyny i Stomatologii Pomorskiego Uniwersytetu 
Medycznego w Szczecinie;

 – zatwierdzenia rocznego sprawozdania finanso-
wego Samodzielnego Publicznego Szpitala Kli-
nicznego nr 1 im. prof. Tadeusza Sokołowskiego 
PUM w Szczecinie za 2021 rok;

 – zatwierdzenia podziału wyniku finansowego 
Samodzielnego Publicznego Szpitala Klinicznego 
nr 1 im. prof. T. Sokołowskiego PUM w Szcze-
cinie za 2021 rok;

 – wyrażenia zgody na przyjęcie darowizny przez 
Samodzielny Publiczny Szpital Kliniczny nr 1 
im. prof. T. Sokołowskiego PUM w Szczecinie;

 – zmiany Statutu Samodzielnego Publicznego 
Szpitala Klinicznego nr 1 im. prof. Tadeusza 
Sokołowskiego PUM w Szczecinie;

 – zatwierdzenia rocznego sprawozdania finanso-
wego Samodzielnego Publicznego Szpitala Kli-
nicznego nr 2 PUM w Szczecinie za 2021 rok;

 – zatwierdzenia przeznaczenia zysku netto Samo-
dzielnego Publicznego Szpitala Klinicznego nr 2 
PUM w Szczecinie za 2021 rok;

 – zatwierdzenia przeznaczenia zysku netto Samo-
dzielnego Publicznego Szpitala Klinicznego nr 2 
PUM w Szczecinie za poprzednie lata.

ZMIANY W STRUKTURZE ORGANIZACYJNEJ JEDNOSTEK 
NAUKOWO-DYDAKTYCZNYCH POMORSKIEGO UNIWERSYTETU 

MEDYCZNEGO W SZCZECINIE

Zarządzeniem nr 1/2022 r. Rektora PUM z dnia 
18 stycznia 2022 r. włączono Samodzielną Pra-
cownię Diagnostyki Reumatologicznej w strukturę 
Katedry Reumatologii i Chorób Wewnętrznych. 

DB



4         Biuletyn Informacyjny     nr 1-2 (115-116) 2022           

Nominacje profesorskie

NOMINACJE PROFESORSKIE

PROF. DR HAB. N. MED. I N. ZDR. 

IWONA ROTTER
ZAKŁAD REHABILITACJI MEDYCZNEJ I FIZJOTERAPII KLINICZNEJ

16 STYCZNIA 2022 R.
Profesor Iwona Rotter jest kie-

rownikiem Zakładu Rehabilitacji 
Medycznej i Fizjoterapii Klinicz-
nej na Wydziale Nauk o Zdrowiu 
PUM. Studia ukończyła w 1994 r. 
na Wydziale Lekarskim Pomorskiej 
Akademii Medycznej. Jest lekarzem 
rehabilitacji medycznej, specjalistą 
w dziedzinie neurologii, certyfikowa-
nym lekarzem lipidologiem Polskiego 
Towarzystwa Lipidologicznego. 
Ukończyła studia podyplomowe 
Zdrowie publiczne - marketing 
i zarządzanie w ochronie zdrowia. 

W 2002 r. obroniła pracę doktorską „Wpływ 
stanu funkcjonalnego, współistniejącej depresji 
oraz wybranych parametrów socjodemograficznych 
na jakość życia chorych po udarze niedokrwiennym 
mózgu”. Stopień naukowy doktora habilitowanego 
nauk medycznych uzyskała w roku 2017. 

Zainteresowania naukowe prof. Iwony Rotter 
koncentrują się wokół problematyki związanej z bio-
logicznymi i środowiskowymi uwarunkowaniami 
zdrowia, identyfikacją czynników wpływających na 
występowanie chorób układu krążenia, zaburzeń 
metabolicznych i chorób układu nerwowego oraz 
nowoczesnych metod postępowania rehabilitacyj-
nego. Jest autorką i współautorką 219 artykułów 
naukowych oraz ośmiu rozdziałów w monografiach, 
których całkowity współczynnik wpływu impact 
factor wynosi 229,29. 

Kierowała projektami naukowymi finansowanymi 
ze środków zewnętrznych: „Prace badawczo-rozwo-
jowe związane z opracowaniem urządzenia wspie-
rającego hemodializę – nefroVR” oraz „Identyfikacja 
biologicznych i społecznych uwarunkowań oraz 
zagrożeń zdrowotnych u młodych mężczyzn zagro-
żonych uzależnieniem od Internetu, gier kompute-
rowych i/lub gier online oraz hazardu”. Aktualnie 

jest kierownikiem projektu „Uczel-
nia dostępna”. 

Pod jej kierunkiem powstało pięć 
prac doktorskich, 74 prace licen-
cjackie i 110 prac magisterskich.

Jest pomysłodawczynią i organi-
zatorką kursów z zakresu ultraso-
nografii narządu ruchu dla nauczy-
cieli akademickich i studentów PUM 
realizowanych w ramach projektu 
„Integratio”. Pełni funkcję pełno-
mocnika rektora ds. osób niepeł-
nosprawnych. 

Ponadto jest członkiem Senatu 
PUM, Senackiej Komisji ds. Dydaktyki i Spraw Stu-
denckich oraz Uczelnianej i Wydziałowej Komisji 
ds. Jakości Kształcenia. Była przedstawicielem 
Naczelnej Rady Lekarskiej w Zespole Ekspertów 
ds. opracowania aktualizacji programu specjali-
zacji w zakresie rehabilitacji medycznej. Profesor 
Iwona Rotter jest lekarzem konsultantem w zakresie 
neurologii w Samodzielnym Publicznym Szpitalu 
Klinicznym nr 2 PUM w Szczecinie, a także opie-
kunem studenckiego koła naukowego „Kinezis”. 

Obecnie jest przewodniczącą Oddziału Szcze-
cińskiego Polskiego Towarzystwa Neurologicznego 
oraz członkiem zarządu Sekcji Neurorehabilitacji 
PTN, należy do Polskiego Towarzystwa Rehabilitacji, 
w którym jest członkiem Sądu Koleżeńskiego, do 
Polskiego Towarzystwa Lipidologicznego, Polskiego 
Towarzystwa Medycyny Rodzinnej oraz Polskiego 
Towarzystwa Andrologicznego. 

Wielokrotnie nagradzana była nagrodami nauko-
wymi, organizacyjnymi i dydaktycznymi rektora PUM. 
W 2021 r. została odznaczona odznaką honorową 
ministra zdrowia „Za zasługi dla ochrony zdrowia”.

(red.)
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Nominacje profesorskie

PROF. DR HAB. N. MED. I N. O ZDR. 

JOLANTA KUCHARSKA-MAZUR
KATEDRA I KLINIKA PSYCHIATRII

16 LUTEGO 2022 R.

Profesor Jolanta Kucharska-
-Mazur jest absolwentką Pomor-
skiej Akademii Medycznej w Szcze-
cinie Wydziału Lekarskiego z 1995 
r. Wcześniej ukończyła studia na 
Wydziale Chemii Uniwersytetu im. 
A. Mickiewicza w Poznaniu. Pracuje 
w PAM/PUM – początkowo w Zakła-
dzie Biochemii i Chemii jako asy-
stent, a następnie w Katedrze i Kli-
nice Psychiatrii. 

W 2001 r. obroniła pracę dok-
torską „Zmiany w układzie anty-
oksydacyjnym krwi u pacjentów z alkoholowym 
zespołem abstynencyjnym” i uzyskała stopień dok-
tora nauk medycznych. W roku 2014 na podstawie 
oceny dorobku naukowego i rozprawy habilitacyjnej 
„Poszukiwanie nowych markerów pierwszego epi-
zodu psychotycznego - ocena mobilizacji komórek 
macierzystych ze szpiku kostnego do krwi obwodo-
wej oraz poziomu czynników osoczowych wpływają-
cych na ich przemieszczanie się” otrzymała stopień 
naukowy doktora habilitowanego nauk medycznych. 

Jest specjalistą w dziedzinie psychiatrii, posiada 
certyfikat specjalisty terapii środowiskowej, wydany 
przez Polskie Towarzystwo Psychiatryczne.

Główne zainteresowania naukowe prof. Jolanty 
Kucharskiej-Mazur dotyczą roli układu antyoksy-
dacyjnego w alkoholizmie, genetycznych i środowi-
skowych uwarunkowań osobowości, psychobiolo-
gicznych uwarunkowań uzależnienia od alkoholu 
i zaburzeń lękowych oraz roli komórek macierzy-
stych w etiopatogenezie zaburzeń psychicznych 
i zastosowanie nowych technologii i metod w pro-
filaktyce, diagnostyce i leczeniu uzależnień, a także 
poszukiwanie markerów zaburzeń psychicznych. 

Jej dorobek naukowy obejmuje 178 publikacji, 
w tym pięć rozdziałów w książkach i jedną mono-
grafię, których łączny impact factor wynosi 163,223, 
punktacja KBN/MNiSW 3360, a indeks Hirscha 12.

Prowadziła badania finansowane 
ze środków zewnętrznych, była 
wykonawcą lub głównym wyko-
nawcą pięciu grantów: „Genetyka 
osobowości wg teorii R. Cloningera”, 
„Rodzinne uwarunkowania alko-
holizmu”, „Genetyka alkoholizmu”, 
„Searching for Psychobiological Pre-
dictors of Paranoid Schizophrenia 
Treatment Response: Comparative 
Study of Ziprasidone, Olanzapine 
and Perazine”, „Innowacyjne metody 
wykorzystania komórek macierzy-

stych w medycynie”, oraz kierownikiem trzech 
innych. Jest także autorką dwóch patentów oraz 
ponad 5000 opinii sądowo-psychiatrycznych.

Była promotorem w ośmiu przewodach doktor-
skich, trzech zakończonych i pięciu w trakcie reali-
zacji, oraz dwóch prac magisterskich. Pełniła funk-
cję kierownika specjalizacji 10 lekarzy, była człon-
kiem grupy ekspertów powołanej przez Naczelną 
Izbę Lekarską i Polskie Towarzystwo Psychiatryczne 
do opracowania wytycznych leczenia depresji dla 
lekarzy rodzinnych i lekarzy psychiatrów.

 W 2019 r. została powołana do Rady Naukowej 
Dyscypliny Nauki Medyczne Pomorskiego Uniwersy-
tetu Medycznego w Szczecnie. Wielokrotnie otrzymy-
wała nagrody naukowe i dydaktyczne rektora PUM.

Jest członkiem rady naukowej czasopisma 
„Archives of Psychiatry and Neurology” oraz człon-
kiem następujących towarzystw naukowych i sto-
warzyszeń: Polskiego Towarzystwa Psychiatrycznego 
(od 2004 r. członek Zarządu Oddziału Szczeciń-
skiego PTP a od 2007 r. skarbnik); Sekcji Naukowej 
Psychofarmakoterapii PTP (od 2003 r. – członek 
Zarządu Sekcji); Polskiego Towarzystwa Badań nad 
Uzależnieniami (członek założyciel – od 2008 r.); 
European Psychiatric Association.

(red.)
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Nominacje profesorskie

PROF. DR HAB. N. MED. I N. ZDR. 

GRZEGORZ TRYBEK
ZAKŁAD CHIRURGII STOMATOLOGICZNEJ

16 MARCA 2022 R.
Grzegorz Trybek urodził się 

w 1976 r. w Ząbkowicach Ślą-
skich. W roku 2003 ukończył 
Wydział Stomatologii Pomorskiej 
Akademii Medycznej w Szczecinie. 
Staż podyplomowy oraz szkole-
nie specjalizacyjne w zakresie 
chirurgii stomatologicznej odbył 
w Specjalistycznej Lecznicy Sto-
matologicznej Pomorskiej Akade-
mii Medycznej w Szczecinie.

S t u d i a  d o k t o r a n c k i e 
w Katedrze i Zakładzie Histolo-
gii i Embriologii PAM ukończył 
w 2007 r., uzyskując stopień dok-
tora nauk medycznych na podstawie pracy ”Immu-
noekspresja wybranych białek najądrza w zmienio-
nych farmakologicznie warunkach hormonalnych”.

W 2018 r. uzyskał stopień doktora habilitowa-
nego nauk medycznych, obroniwszy rozprawę „Ana-
liza miejsc polimorficznych w genach PAX9, MSX1, 
AXIN2 oraz IRF6 u pacjentów z zębami zatrzyma-
nymi”. Lekarz praktyk, nauczyciel i wykładowca 
akademicki.

Od 2004 r. do chwili obecnej jest pracownikiem 
(wolontariusz, asystent, wykładowca, adiunkt, pro-
fesor) w Katedrze i Zakładzie Chirurgii Stomatolo-
gicznej PUM. 

Od 2014 r. pełnił obowiązki kierownika Zakładu 
Chirurgii Stomatologicznej PUM w Szczecinie. Od 
roku 2018 do chwili obecnej jest kierownikiem 
Zakładu Chirurgii Stomatologicznej PUM. Pełnił 
funkcję kierownika Poradni Chirurgii Stomatologicz-
nej Uniwersyteckiej Kliniki Stomatologicznej PUM 
w Szczecinie w latach 2017-2022. Był promotorem 
pomocniczym w czterech przewodach doktorskich 
(trzy zakończone nadaniem stopnia doktora, jeden 
w trakcie realizacji) oraz promotorem w ośmiu (sie-
dem zakończonych, jeden w trakcie). Pełnił funkcję 
kierownika specjalizacji dziewięciu lekarzy rezyden-
tów w trakcie szkolenia specjalizacyjnego w zakresie 
chirurgii stomatologicznej.

Autor 236 publikacji i donie-
sień zjazdowych w języku pol-
skim i angielskim (w tym dwóch 
monografii oraz dwóch rozdziałów 
w podręcznikach akademickich) 
o łącznym impact factor równym 
172,622 oraz punktacji MNiSW - 
6207. Recenzent w 10 przewodach 
doktorskich i dwóch habilitacyj-
nych. Opiekun Studenckiego Koła 
Naukowego STN przy Zakładzie 
Chirurgii Stomatologicznej PUM.

Organizator, wykładowca i kie-
rownik naukowy licznych kursów 
specjalizacyjnych z ramienia Cen-

trum Medycznego Kształcenia Podyplomowego (CMKP) 
w dziedzinie chirurgii stomatologicznej i implantologii.

Konsultant wojewódzki w dziedzinie chirurgii 
stomatologicznej dla województwa zachodniopo-
morskiego w latach 2015-2020.

Członek Państwowej Komisji Egzaminacyjnej 
przy Centrum Egzaminów Medycznych (CEM) 
w Łodzi w dziedzinie chirurgii stomatologicznej.

Członek krajowego zespołu ekspertów przy 
Centrum Medycznym Kształcenia Podyplomowego 
(CMKP) w Warszawie, przygotowujących kryteria 
i przebieg szkolenia specjalizacyjnego z zakresu 
chirurgii stomatologicznej.

Członek i sędzia Sądu Koleżeńskiego Polskiego 
Towarzystwa Chirurgii Stomatologicznej i Chirurgii 
Szczękowo-Twarzowej (PTChSiST). Członek Zarządu 
Głównego Polskiego Towarzystwa Stomatologicz-
nego (PTS). Prezes Ogólnopolskiej Sekcji Chirurgii 
Stomatologicznej PTS. Jest delegatem na Okręgowy 
Zjazd Lekarzy IX kadencji oraz na Krajowy Zjazd 
Lekarzy XV kadencji, pełni funkcję skarbnika Okrę-
gowej Rady Lekarskiej w Szczecinie IX kadencji 
(2022-2026).

Prywatnie jest szczęśliwym mężem Ewy – lekarza 
radiologa, oraz ojcem dwójki dzieci – Hanny i Adama.

(red.)
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Nominacje profesorskie

PROF. DR HAB. N. MED. I N. ZDR. 

MACIEJ TARNOWSKI
KATEDRA I ZAKŁAD FIZJOLOGII

25 KWIETNIA 2022 R.
Profesor Maciej Tarnowski 

jest absolwentem Uniwersytetu 
Śląskiego w Katowicach. W roku 
2007 obronił pracę doktorską na 
Śląskim Uniwersytecie Medycz-
nym w Katowicach. Prowadzone 
badania dotyczyły występowania 
mutacji w genach kodujących 
łańcuchy kolagenu w kontek-
ście wrodzonej łamliwości kości. 
Stopień doktora habilitowanego 
nauk medycznych w zakresie bio-
logii medycznej uzyskał w 2017 
r. na podstawie oceny ogólnego 
dorobku naukowego i rozprawy 
habilitacyjnej „Poszukiwanie czynników wpływają-
cych na wystąpienie i przebieg cukrzycy ciężarnych”.

Pracował w Instytucie Onkologii w Gliwicach, 
a także odbył staże naukowe w laboratoriach zagra-
nicznych na Aarhus Universitet w Danii oraz University 
of Louisville, USA. Jest laureatem grantu badawczego 
Fundacji na rzecz Nauki Polskiej oraz Nagrody Ministra 
Nauki dla młodych, wybitnych naukowców. Od 2010 r.  
pracuje w Katedrze i Zakładzie Fizjologii PUM.

Prowadzone przez niego badania obejmują ana-
lizy wielokierunkowe i wielopoziomowe, począwszy 
od czynników genetycznych, poprzez epigenetyczne, 
a skończywszy na oddziaływaniach środowiskowych. 
Dotyczą m.in. podłoża molekularnego chorób cywiliza-
cyjnych, takich jak cukrzyca. Współpraca z naukow-
cami z PUM i innych ośrodków badawczych umożliwiła 
uzyskanie wartościowych wyników na temat m.in. roli 
czynników zapalnych w patomechanizmie cukrzycy 
ciężarnych. Mogą one posłużyć do opracowania modeli 
predykcyjnych wystąpienia cukrzycy ciężarnych oraz 
wyjaśnienia etiologii tej jednostki chorobowej.

Bardzo ważnym aspektem działalności naukowej 
są mechanizmy molekularne nowotworzenia oraz 
przerzutowania. Prowadzone badania koncentrują się 
na roli osi ligand-receptor i możliwości blokowania 
tego oddziaływania. Ponadto, prof. Maciej Tarnowski 
pracuje nad znaczeniem zmian epigenetycznych oraz 

funkcji genów podlegających tak 
zwanemu imprintingowi (piętnowa-
niu genomowemu), między innymi 
genu kodującego białko RasGRF1 
oraz tandemu genowego H19-IGF2 
w komórkach nowotworowych 
mięska prążkowanokomórkowego. 
Wyniki badań wykazały, że pro-
dukty opisywanych genów uczest-
niczą w regulacji szlaków trans-
dukcji sygnałów pochodzących 
z receptorów insulinowych: InsR 
i IGF1R. Co więcej, wyniki udo-
wodniły istnienie autokrynnych 
pętli regulacyjnych związanych 

z insuliną, insulinopodobnymi czynnikami wzrostu 
(IGF1, IGF2) oraz specyficznymi dla nich receptorami. 
Poznanie mechanizmów molekularnych oraz możli-
wość wpływania na procesy epigenetyczne są bardzo 
istotne ze względu na duży potencjał zastosowania 
w przyszłości leków epigenetycznych i opracowania 
celowanych terapii antynowotworowych.

Innym obszarem badań profesora jest biologia 
i fizjologia komórek macierzystych i progenitorowych. 
Badania te prowadzone są w różnych kontekstach. 
Obejmują poszukiwanie i charakteryzowanie wcze-
snych komórek macierzystych oraz analizę mechani-
zmu ich mobilizacji jako swoistego markera procesów 
naprawczych (regeneracji), odpowiedzi komórkowej 
na stres fizjologiczny, jak w przypadku wysiłku fizycz-
nego, restrykcji kalorycznej lub też odpowiedzi na 
stres niefizjologiczny, jak w schorzeniach psychia-
trycznych lub środowiskowym narażeniu na toksyny.

Dorobek naukowy prof. Tarnowskiego obejmuje 
blisko 120 publikacji cytowanych ponad 1300 razy, 
ich sumaryczny impact factor wynosi 283,208, punk-
tacja ministerialna to 4800 pkt, indeks Hirscha 19. 

Profesor jest promotorem pięciu doktoratów oraz 
kilkunastu prac magisterskich. Od 2020 r. pełni 
funkcję kierownika Centrum Egzaminów Testo-
wych PUM.

(red.)
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MINISTER PRZEMYSŁAW CZARNEK 
Z WIZYTĄ W MCD 3 

Nowoczesne Międzywydziałowe Centrum Dydak-
tyki nr 3 Pomorskiego Uniwersytetu Medycznego 
w Szczecinie, warte z wyposażeniem prawie 49 mln zł,  
powstało dzięki dofinansowaniu ministra edukacji 
i nauki. Od rozpoczęcia budowy do oddania obiektu 
studentom minął jedynie rok.

19 maja 2022 r. Centrum wizytował minister edu-
kacji i nauki Przemysław Czarnek. Była to druga 
wizyta ministra w MCD 3, tym razem jednak już 
w działającym od semestru letniego obiekcie. Pierwsze 
spotkanie odbyło się, kiedy trwała jeszcze budowa. 
Wówczas wizyta miała charakter roboczy, natomiast 
w maju nastąpiła uroczysta inauguracja działalności 
MCD 3 z podziękowaniem ministrowi za jego wsparcie 
finansowe w budowę i wyposażenie Centrum. 

Dziś studenci kierunku farmacja na PUM mają 
większe możliwości w zakresie dydaktyki, a Wydział 
Farmacji, Biotechnologii Medycznej i Medycyny 
Laboratoryjnej plasuje się na wysokim poziomie 
w Polsce. Nowe warunki pozwolą na lepszą naukę 

i przygotowanie studentów do egzaminów oraz ich 
przyszłej kariery zawodowej, ale także przyniosą 
korzyści pacjentom, m.in. dzięki badaniom i poszu-
kiwaniom nowych substancji, które mogłyby stać 
się w przyszłości lekami.

Przemawiając w czasie uroczystości otwarcia 
MCD 3, minister edukacji i nauki Przemysław 
Czarnek podkreślił, że rząd RP chce intensywnie 
inwestować w polską medycynę, również w tę roz-
wijaną w Szczecinie.

– Rozwój Pomorskiego Uniwersytetu Medycznego 
jest w interesie państwa polskiego i całego społe-
czeństwa polskiego. Rozwój kierunków medycznych 
w Polsce, przy bardzo dużym zapotrzebowaniu na 
kadry medyczne i to w każdym obszarze, to jest prio-
rytet polityki państwa polskiego – powiedział minister.

– Nasza farmacja powstała niedawno i już jest jed-
nym z liderów w kraju pod kątem osiągnięć nauko-
wych. Również inne dyscypliny wyglądają bardzo 
dobrze i wciąż pracujemy na poprawę ich notowań 

– podsumował prof. 
Bogusław Machaliński, 
rektor Pomorskiego Uni-
wersytetu Medycznego 
w Szczecinie.

Międzywydziałowe 
Centrum Dydaktyki 
nr 3 zaprojektowane 
zostało od początku do 
końca pod wymagające 
potrzeby studentów, 
począwszy od szatni, 
przez laboratoria i sale 
dydaktyczne, po strefy 
relaksu. Obiekt wypo-
sażony jest w najnowo-
cześniejszą aparaturę, 
spełniającą najwyższe 
standardy badawcze. 
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przenika przez przeszklone 
korytarze do wnętrz budynku. 
Międzywydziałowe Centrum 
Dydaktyki nr 3 to doskonałe 
miejsce nie tylko do prowa-
dzenia zajęć dydaktycznych, 
ale także komfortowa prze-
strzeń dla przerw w nauce, 
odpoczynku i koleżeńskich 
spotkań. Studiowanie farma-
cji na PUM niewątpliwie osią-
gnęło nową jakość. Budynek 
został zaprojektowany tak, by 
można było dobudować trze-
cią kondygnację.

Z inicjatywy rektora prof. 
Bogusława Machalińskiego 
i po pozytywnej ocenie wnio-
sku przez ministra edukacji 
i nauki – MCD 3 zrealizo-
wano w ramach inwestycji 
budowlanej „Budowa nowej 
infrastruktury naukowo-
-badawczej (budynek MCD 
3) PUM w Szczecinie” oraz 
inwestycji aparaturowej 
„Zakup aparatury naukowo-
-badawczej dla budynku 
MCD 3 PUM w Szczecinie”. 
Koszt inwestycji budowla-
nej oraz zakupu aparatury 
naukowo-badawczej to kwota 
49 064 542,70 zł; poziom 

dofinansowania wynosi 75%, tj. 36 957 094,16. 
Pozostała część kwoty, czyli 12 107 448,54 zł, 
 to wkład własny PUM.

Renata Olejnik 
Dział Promocji i Informacji

Zdjęcia Foto Everest 

Przestronne sale ćwiczeń, nowoczesne laboratoria 
i multimedialna sala wykładowa usytuowane są na 
dwóch optymalnie skomunikowanych poziomach, do 
których swobodny dostęp mają również osoby z nie-
pełnosprawnościami. Doskonale doświetlony obiekt 
jest niemal zintegrowany z zielenią otoczenia, która 
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UROCZYSTE OTWARCIE 
CENTRUM WSPARCIA BADAŃ KLINICZNYCH PUM

22 czerwca 2022 r. uruchomiono Centrum 
Wsparcia Badań Klinicznych Pomorskiego Uniwer-
sytetu Medycznego w Szczecinie (CWBK PUM), sfi-
nansowane z budżetu państwa, ze środków Agencji 
Badań Medycznych. Wartość inwestycji wyniosła 
blisko 8,5 mln zł. PUM-owskie Centrum dołączyło 
do Polskiej Sieci Badań Klinicznych, liczącej obecnie 
23 członków, na którą składają się czołowe instytuty 
badawcze oraz uczelnie medyczne. 

Centrum Wsparcia Badań Klinicznych PUM jest 
unikatowym przedsięwzięciem na skalę regionu 
Pomorza Zachodniego oraz makroregionu północno-
-zachodniej Polski. Organizacyjnie jest to pozawy-
działowa jednostka Uniwersytetu, która prowa-
dzić będzie działalność naukowo-dydaktyczną we 
współpracy z jednostkami wydziałowymi uczelni 
i członkami Konsorcjum, w skład którego wchodzą: 
 – Pomorski Uniwersytet Medyczny w Szczecinie 

– lider projektu, 
 – Samodzielny Publiczny Szpital Kliniczny nr 1 

im. prof. Tadeusza Sokołowskiego Pomorskiego 
Uniwersytetu Medycznego w Szczecinie, 

 – Samodzielny Publiczny Szpital Kliniczny nr 2 
Pomorskiego Uniwersytetu Medycznego w Szcze-
cinie. 
Centrum PUM będzie oferować badaczom wspar-

cie w zakresie planowania, koordynacji, zarządzania 
i rozliczania badań klinicznych, zarówno komercyj-
nych, jak i niekomercyjnych. Będzie brało udział 
w pozyskiwaniu nowych badań, aktywnym poszu-
kiwaniu sponsorów i partnerów badań, przeprowa-
dzeniu wstępnego procesu wykonalności badania 
(feasibility), a następnie planowaniu, uruchamianiu 
i wspieraniu ich realizacji. Zadba także o standa-
ryzację procesów oraz wdrażanie procedur jako-
ściowych. Zajmie się zarządzaniem, rozliczaniem, 
nadzorem i koordynacją badań, będzie prowadzić 
również doradztwo naukowe. 

Podczas uroczystego otwarcia rektor PUM prof. 
Bogusław Machaliński powiedział: – To wielka 
szansa dla naszej uczelni, która jest liderem nauki 
w Polsce. Dziś otrzymaliśmy dodatkowe koło zama-
chowe, żeby rozwijać się dla dobra naszych pacjen-
tów. Rektor wspomniał także o pierwszych bada-
niach: – Mówię tu o berubicynie, która jest lekiem 

absolutnie innowacyjnym, przenikającym przez 
barierę krew-mózg w chłoniakach ośrodkowego 
układu nerwowego. W naszym Centrum mamy 
początek tych badań, za chwilę będziemy rekru-
tować pierwszych pacjentów. Natomiast naszym 
prawdziwym wyzwaniem jest podejście do chorób 
neurodegeneracyjnych – podkreślił.
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– Do CWBK PUM będą przychodzili pacjenci, 
którzy będą rekrutowani do badań klinicznych. 
Lekarze będą zlecać badania diagnostyczne, obra-
zowe, radiologiczne (…) i po spełnieniu określonych 
warunków pacjenci będą mogli korzystać z leków, 
które w danym badaniu będą podawane; najczęściej 
są to leki niedostępne poza badaniami klinicznymi, 
to tzw. terapie innowacyjne, które stwarzają szanse 
na wyleczenie nieuleczalnych chorób – powiedział 
p.o. dyrektora Centrum Wsparcia Badań Klinicz-
nych PUM prof. Jarosław Peregud-Pogorzelski. 

– Badania kliniczne i naukowe, które będą tu 
prowadzone, to dla pacjentów bardzo często szansa 
na dłuższe, lepsze życie albo życie w ogóle. Mówimy 
o innowacyjnych terapiach, o terapiach, które poja-
wią się w refundacji czy w ogólnym użyciu za kilka 
czy nawet kilkanaście lat, a właśnie w takich miej-
scach jak Centrum Wsparcia Badań Klinicznych one 
będą dostępne już - powiedział prezes Agencji Badań 
Medycznych dr hab. Radosław Sierpiński.

– To olbrzymi krok w podnoszeniu potencjału 
szczecińskiej uczelni medycznej – powiedział woje-
woda zachodniopomorski Zbigniew Bogucki. – Reali-
zacja kolejnej wizji rektora PUM, prof. Bogusława 
Machalińskiego, który konsekwentnie rozwijając Uni-
wersytet, podnosi bezpieczeństwo zdrowotne szcze-
cinian i mieszkańców całego Pomorza Zachodniego.

Uroczyste otwarcie CWBK PUM poprzedziło spo-
tkanie przedstawicieli władz Pomorskiego Uniwer-
sytetu Medycznego w Szczecinie na czele z rektorem 
PUM prof. Bogusławem Machalińskim oraz pre-
zesem Agencji Badań Medycznych dr. hab. Rado-
sławem Sierpińskim. Uczestniczyli w nim także 
zastępca prezydenta Szczecina Krzysztof Wacin-
kiewicz oraz dyrektorzy Agencji Oceny Technologii 

Medycznych i Taryfikacji Agencji Joanna Parkitna 
i Krzysztof Bąk. Obecni byli również przewodniczący 
Rady Uczelni mec. Andrzej Lubiniecki, członkowie 
Senatu PUM oraz przedstawiciele dydaktycznych 
i administracyjnych władz uczelni. 

W pierwszej części spotkania, która odbyła się 
w Międzywydziałowym Centrum Dydaktyki nr 3, 
prezentację oczekiwań badaczy wobec CWBK przed-
stawili: prof. PUM Anita Chudecka-Głaz, dr Krzysztof 
Prajs, dr hab. Edyta Paczkowska, dr Sławomir Mil-
czarek. Profesor Anita Chudecka-Głaz jako wieloletni 
i doświadczony badacz pokazała, jak intensywnie 
rozwijają się obecnie badania kliniczne, które są 
często dla pacjentów jedyną szansą dostępu do nowo-
czesnych terapii, a dla lekarzy bogatym źródłem naj-
nowszej wiedzy medycznej. Ponadto podkreśliła wagę 
CWBK oraz personelu, który będzie wspierał badaczy 
w realizacji badań, co jest celem nie tylko badacza, 
ale przede wszystkim korzyścią dla pacjentów. Doktor 
Krzysztof Prajs w wystąpieniu zwrócił uwagę przede 
wszystkim na zniwelowanie w procesie pozyskiwania 
sponsorów barier natury administracyjnej i prawnej. 
Dotychczasowy brak prawnego wsparcia badaczy, 
przedłużające się negocjacje często odstraszały spon-
sorów. Utworzenie CWBK będzie dawało szanse na 
skrócenie okresu negocjacji oraz szybsze przejęcie 
wszelkich formalnych kwestii. Doktor hab. Edyta 
Paczkowska na przykładzie innowacyjnego nieko-
mercyjnego wieloośrodkowego badania klinicznego, 
które otrzymało dofinasowanie ze środków Agencji 
Badań Medycznych, pokazała, jakiej specjalistycz-
nej wiedzy potrzebują badacze. Uczelnia, wchodząc 
w innowacyjne terapie, stając się sponsorem badań, 
zlecając wytworzenie produktu, musi posiadać nie-
zbędne zaplecze administracyjne. Ponadto badacze 
potrzebują wsparcia w zakresie standardów, proce-
dur, uzyskania niezbędnych pozwoleń, certyfikatów. 
CWBK ma dać to wsparcie. 

Na zakończenie głos zabrał przedstawiciel młodych 
badaczy dr Sławomir Milczarek. Z racji oczekiwań 
i wytycznych Agencji – wsparcie CWBK PUM powinno 
obejmować w szczególności młodych badaczy. Doktor 
Milczarek obecnie pełni funkcje koordynatora medycz-
nego w trzech badaniach klinicznych, wynikające 
z nich zobowiązania dzieli z licznymi obowiązkami 
w klinice oraz pracą dydaktyczną. W ramach oczeki-
wań wobec CWBK zaakcentował konieczność odciąże-
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nia badaczy od spraw administracyjnych i formalnych 
poprzez wyznaczenie koordynatorów administracyj-
nych do konkretnych badań. Zdecydowaną pomocą 
byłaby możliwość ciągłej konsultacji ze specjalistami, 
jak pisarz medyczny czy biostatystyk, już na etapie 
planowania badania klinicznego. Wspólne przygoto-
wanie badania z CWBK jest gwarancją zakończenia 
go oczekiwanym sukcesem. Ponadto istotne jest, aby 
CWBK wspierało i zachęcało sponsorów do powierza-
nia roli głównego badacza młodym, którzy są również 
otwarci na uczestniczenie w nowych badaniach.

Renata Olejnik 
Dział Promocji i Informacji

Zdjęcia Foto Everest
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DOTACJA MINISTERSTWA ZDROWIA 
DLA SZPITALI KLINICZNYCH PUM

Minister Zdrowia Adam Niedzielski wizytował 
Pomorski Uniwersytet Medyczny w Szczecinie  
30 maja 2022 r. Podczas spotkania na ręce rek-
tora PUM prof. Bogusława Machalińskiego minister 
przekazał ponad 10 mln zł na specjalistyczny sprzęt 
medyczny dla dwóch szpitali klinicznych PUM.

W spotkaniu uczestniczyli przedstawiciele 
władz uczelni – Rada Uczelni, senatorowie PUM, 
prorektorzy i dziekani, kanclerz i dyrektorzy szpi-
tali, którzy zaprezentowali ostatnie osiągnięcia 
Uniwersytetu i przedstawili plany rozwoju. Był też 
czas na merytoryczną dyskusję nt. ich realizacji. 
Minister zdrowia wielokrotnie wyrażał uznanie dla 
PUM za dynamiczny rozwój oraz znaczenie uczelni 
w regionie i w Polsce, doceniał wysokie notowania 
PUM w rankingach szkół wyższych, a także liczne 
inwestycje infrastrukturalne, które, jak zapewnił, 
będzie wspierał finansowo w miarę budżetowych 
możliwości.

Otrzymana dotacja Ministerstwa Zdrowia prze-
znaczona będzie na sfinansowanie zakupu robota 
neurochirurgicznego wraz z nawigacją i ramieniem 
z przeznaczeniem na Blok Operacyjny Kliniki Neu-
rochirurgii i Neurochirurgii Dziecięcej, kierowanej 
przez prof. Leszka Sagana w Samodzielnym Publicz-
nym Szpitalu Klinicznym nr 1 Pomorskiego Uni-
wersytetu Medycznego w Szczecinie (8 mln zł) oraz 
zakup aparatu rtg z ramieniem i sprzętu endosko-
powego dla Kliniki Chirurgii Ogólnej, Naczyniowej 

i Angiologii w Samodzielnym Publicznym Szpitalu 
Klinicznym nr 2 Pomorskiego Uniwersytetu Medycz-
nego w Szczecinie (2 739 136 zł).

– Dzięki temu sprzętowi skrócimy czas przepro-
wadzanych przez nas operacji i dotrzemy do miejsc, 
do których do tej pory trudno nam było się dostać 
– powiedział prof. Leszek Sagan i dodał – Nowy 
sprzęt po szkoleniach personelu zaczniemy używać 
najprawdopodobniej już po wakacjach.

Ten światowej klasy sprzęt medyczny pozwoli 
przeprowadzać w Polsce skomplikowane operacje, 
ratować zdrowie i życie pacjentów, bez konieczności 
odsyłania ich do zagranicznych placówek ochrony 
zdrowia. To także możliwość znakomitego wyko-
rzystania dorobku naukowego, jaki posiadają nasi 
lekarze – nie tylko na rzecz pacjentów, ale także 
w celu szkoleń i rozwoju kadry oraz prowadzenia 

zajęć dydaktycznych ze studentami.
Wśród gości wizytujących Pomor-

ski Uniwersytet Medyczny w Szcze-
cinie byli także podsekretarz stanu 
Ministerstwa Zdrowia Marcin Marty-
niak, prezes Narodowego Funduszu 
Zdrowia Filip Nowak, wiceprzewod-
niczący Sejmowej Komisji Zdrowia 
poseł na Sejm RP Czesław Hoc, 
wojewoda zachodniopomorski Zbi-
gniew Bogucki i dyrektor Narodowego 
Funduszu Zdrowia Oddział Szczecin 
Paweł Kurzak.

Renata Olejnik 
Dział Promocji i Informacji

Zdjęcia Foto Everest
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PUNKTACJA JEDNOSTEK PUM 
NA PODSTAWIE ALGORYTMU ZA LATA 2019-2021

Po raz kolejny przedstawiamy wykaz punktów 
uzyskanych przez jednostki naukowo-dydaktyczne 
Pomorskiego Uniwersytetu Medycznego w Szczecinie 
w ramach algorytmu oceny działalności naukowej. 
Równocześnie przypominamy, iż działalność statu-
towa, na mocy przepisów Ustawy 2.0, jest częścią 
subwencji badawczo-dydaktycznej przekazywanej 
uczelni przez ministerstwo. Władze uczelni dokonują 
następnie wewnętrznego podziału na oba strumienie 
finansowe, gdyż ustawa daje jednostkom autono-
mię co do kształtowania swojej polityki finansowej.

Ponadto informujemy, iż uczelnia oczekuje na wyniki 
ewaluacji działalności naukowej, która zakończyła się 
w pierwszym kwartale 2022 r. Ewaluacja została prze-
prowadzona w ramach poszczególnych dyscyplin (a nie 
wydziałów, jak to miało miejsce poprzednim razem), 
gdzie każdy pracownik zaliczany do liczby N przedstawił 
swój dorobek za lata 2017-2021 w postaci czterech naj-
lepszych slotów. Ogłoszenie wyników ewaluacji, polega-
jące na przypisaniu kategorii poszczególnym dziedzinom, 
spodziewane jest w połowie lipca.

Z uwagi na wspomnianą ewaluację oraz wzrost 
aktywności publikacyjnej naukowców, wyraźnie zwięk-

szyła się (o 45%) w roku 2021 sumaryczna liczba punk-
tów uzyskanych przez jednostki. Nie przełożyło się to jed-
nak na wzrost przyznanych jednostkom kwot, bowiem 
kwota subwencji przyznana do podziału w ramach 
działalności statutowej jest stała, zatem wzrost liczby 
punktów skutkował spadkiem wartości punktu. Tym 
niemniej, funkcjonująca pula publikacyjna pozwala na 
wyłączenie kosztu opublikowania kosztownych prac (po 
spełnieniu kryteriów punktowych) w systemie Open 
Access z budżetu statutowego. Zachęcamy więc do 
dalszego publikowania w czasopismach o najwyższej 
punktacji MEiN i korzystania z puli.

W tabeli przedstawiono punktację uzyskaną przez 
jednostki organizacyjne poszczególnych wydziałów 
PUM. Dla każdej jednostki, oprócz punktacji całkowi-
tej, podano także liczbę etatów nauczycieli akademic-
kich zatrudnionych w grupie pracowników badawczo-
-dydaktycznych według stanu na dzień 31 grudnia 
2021 r. Pozwoliło to na wyznaczenie wskaźnika efek-
tywności naukowej, tj. liczby punktów wypracowanych 
w jednostce przez jednego nauczyciela akademickiego.

Marta Kamińska
Dział Nauki i Współpracy z Zagranicą

Lp. Nazwa Kod jednostki Liczba 
punktów

Liczba etatów 
naucz. akad. 

Efektywność 
naukowa

Wydział Medycyny i Stomatologii

1. Zakład Biochemii WMS-130  13 058,00 6,50 2 008,92

2. Katedra i Zakład Fizjologii WMS-133  8 144,00 9,00 904,89

3. Klinika Nefrologii, Transplantologii i Chorób Wewnętrznych WMS-177  5 501,00 14,50 379,38

4. Zakład Patologii Ogólnej WMS-173  4 321,50 9,00 480,17

5. Katedra i Klinika Gastroenterologii WMS-107  3 698,00 7,25 510,07

6. Zakład Chirurgii Stomatologicznej WMS-261  3 379,50 7,50 450,60

7. Katedra i Zakład Stomatologii Zachowawczej  
i Endodoncji WMS-262  3 367,00 13,25 254,11

8. Zakład Farmakologii Doświadczalnej i Klinicznej WMS-127  3 266,50 4,00 816,63

9. Katedra i Zakład Histologii i Embriologii WMS-167  3 160,00 7,25 435,86

10. Klinika Ginekologii Operacyjnej i Onkologii 
Ginekologicznej Dorosłych i Dziewcząt WMS-119  3 014,30 4,75 634,59

11. Zakład Stomatologii Zintegrowanej WMS-275  2 869,00 7,50 382,53

12. Klinika Kardiologii WMS-112  2 747,75 7,00 392,54

13. Zakład Biochemii Klinicznej i Molekularnej WMS-111  2 428,00 6,00 404,67

14. Katedra i Klinika Położnictwa i Ginekologii WMS-218  2 341,65 5,50 425,75

15. Zakład Farmakokinetyki i Terapii Monitorowanej WMS-129  2 338,50 3,00 779,50
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Lp. Nazwa Kod jednostki Liczba 
punktów

Liczba etatów 
naucz. akad. 

Efektywność 
naukowa

16. Klinika Chorób Zakaźnych, Tropikalnych i Nabytych 
Niedoborów Immunologicznych WMS-163  2 259,25 3,50 645,50

17. Katedra i Zakład Patomorfologii WMS-125  2 236,00 6,38 350,75

18. I Katedra i Klinika Okulistyki WMS-143  2 158,00 2,00 1 079,00

19. Samodzielna Pracownia Diagnostyki Immunologicznej WMS-136  2 141,50 4,00 535,38

20. Katedra i Klinika Neurologii WMS-236  2 034,25 4,75 428,26

21. Klinika Chirurgii Ogólnej i Chirurgii Ręki WMS-101  1 969,00 1,25 1 575,20

22. Klinika Neonatologii i Intensywnej Terapii Noworodka WMS-138  1 961,30 2,13 922,96

23. Samodzielna Pracownia Promocji Zdrowia WMS-212  1 960,00 1,75 1 120,00

24. Katedra i Zakład Protetyki Stomatologicznej WMS-274  1 816,50 10,50 173,00

25. Zakład Diagnostyki Obrazowej i Radiologii Interwencyjnej WMS-115  1 815,10 5,50 330,02

26. Klinika Anestezjologii i Intensywnej Terapii WMS-149  1 799,50 3,50 514,14

27. Klinika Pediatrii, Endokrynologii, Diabetologii, Chorób 
Metabolicznych i Kardiologii Wieku Rozwojowego WMS-123  1 789,60 9,75 183,55

28. Klinika Chirurgii Ogólnej i Transplantacyjnej WMS-102  1 776,00 4,75 373,89

29. Klinika Ginekologii, Endokrynologii i Onkologii 
Ginekologicznej WMS-128  1 720,00 5,25 327,62

30. Zakład Ortodoncji WMS-269  1 682,00 6,50 258,77

31. Klinika Chirurgii Naczyniowej, Ogólnej i Angiologii WMS-103  1 653,50 5,13 322,63

32. Klinika Neurochirurgii i Neurochirurgii Dziecięcej WMS-246  1 556,00 2,50 622,40

33. II Katedra i Klinika Okulistyki WMS-144  1 555,75 2,00 777,88

34. Klinika Reumatologii, Chorób Wewnętrznych, Geriatrii  
i Immunologii Klinicznej WMS-209  1 462,50 5,00 292,50

35. Klinika Chirurgii Plastycznej, Endokrynologicznej i Ogólnej WMS-217  1 283,50 4,00 320,88

36. Zakład Genetyki Sądowej WMS-171  1 214,50 3,00 404,83

37. Katedra i Klinika Urologii i Onkologii Urologicznej WMS-104  1 188,00 3,25 365,54

38. Katedra i Zakład Stomatologii Zachowawczej 
Przedklinicznej i Endodoncji Przedklinicznej WMS-265  1 121,50 5,00 224,30

39. Zakład Periodontologii WMS-264  778,00 5,00 155,60

40. Zakład Propedeutyki, Fizykodiagnostyki i Fizjoterapii 
Stomatologicznej WMS-270  774,50 3,00 258,17

41. Katedra i Zakład Radiologii Ogólnej, Stomatologicznej  
i Zabiegowej WMS-204  611,00 2,75 222,18

42. Katedra i Zakład Anatomii Prawidłowej WMS-271  561,50 6,75 83,19

43. Samodzielna Pracownia Mikrobiologii Lekarskiej WMS-135  551,50 3,00 183,83

44. Zakład Alergologii Klinicznej WMS-151  520,00 1,75 297,14

45. Katedra i Zakład Medycyny Rodzinnej WMS-117  437,50 5,50 79,55

46. Zakład Higieny i Epidemiologii WMS-114  389,00 2,00 194,50

47. Klinika Anestezjologii, Intensywnej Terapii i Medycyny 
Ratunkowej WMS-118  331,50 6,00 55,25

48. Samodzielna Pracownia Stomatologii Dziecięcej WMS-263  251,50 6,50 38,69

49. Klinika Otolaryngologii Dorosłych i Dzieci i Onkologii 
Laryngologicznej WMS-247  211,00 3,75 56,27

   109 204,95  259,38 421,03

Wydział Nauk o Zdrowiu

1. Zakład Żywienia Człowieka i Metabolomiki WNoZ-330  14 773,25 7,75 1 906,23

2. Klinika Psychiatrii WNoZ-312  7 164,00 12,00 597,00

3. Zakład Rehabilitacji Medycznej i Fizjoterapii Klinicznej WNoZ-321  5 050,50 9,00 561,17

4. Katedra i Zakład Pielęgniarstwa WNoZ-302  3 683,50 14,63 251,86

5. Zakład Medycyny Społecznej i Zdrowia Publicznego WNoZ-303  3 227,00 9,00 358,56
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Wydział Farmacji, Biotechnologii Medycznej i Medycyny Laboratoryjnej

1. Zakład Genetyki i Patomorfologii WFB-426  10 190,00 8,50 1 198,82

2. Zakład Chemii Medycznej WFB-440  4 703,00 5,25 895,81

3. Zakład Medycyny Laboratoryjnej WFB-434  3 531,00 5,50 642,00

4. Samodzielna Pracownia Biologii Molekularnej 
i Diagnostyki Genetycznej WFB-401  3 528,00 1,00 3 528,00

5. Zakład Biologii i Parazytologii Medycznej WFB-431  2 371,00 3,00 790,33

6. Samodzielna Pracownia Botaniki Farmaceutycznej WFB-430  2 191,00 1,00 2 191,00

7. Zakład Analityki Medycznej WFB-465  1 097,00 3,13 351,04

8. Samodzielna Pracownia Epigenetyki Klinicznej WFB-404  951,00 1,00 951,00

9. Zakład Historii Medycyny i Etyki Lekarskiej WFB-435  776,50 5,00 155,30

10. Zakład Farmakognozji i Naturalnych Środków 
Leczniczych WFB-406  734,00 1,50 489,33

11. Klinika Hematologii i Transplantologii WFB-408  729,00 4,13 176,73

12. Zakład Chemii Farmaceutycznej WFB-405  594,00 2,00 297,00

13. Zakład Medycyny Nuklearnej WFB-416  534,00 2,50 213,60

14. Zakład Fizyki Medycznej WFB-432  488,00 2,00 244,00

15. Oddział Kliniczny Onkologii, Chemioterapii 
i Immunoterapii Nowotworów WFB-403  305,00 1,25 244,00

16. Samodzielna Pracownia Onkologii Klinicznej WFB-418  237,00 1,00 237,00

   32 959,50 47,75 690,25

Lp. Nazwa Kod jednostki Liczba 
punktów

Liczba etatów 
naucz. akad. 

Efektywność 
naukowa

6. Katedra i Zakład Diagnostyki Funkcjonalnej i Medycyny 
Fizykalnej WNoZ-318  2 520,00 5,00 504,00

7. Zakład Histologii i Biologii Rozwoju WNoZ-322  2 427,00 3,00 809,00

8. Katedra i Zakład Chemii Kosmetycznej i Farmaceutycznej WNoZ-326  2 292,50 4,63 495,68

9. Zakład Biologii Medycznej WNoZ-314  1 910,00 2,50 764,00

10. Zakład Pielęgniarstwa Specjalistycznego WNoZ-339  1 857,00 8,50 218,47

11. Klinika Ortopedii, Traumatologii i Onkologii Narządu Ruchu WNoZ-344  1 651,50 5,00 330,30

12. Samodzielna Pracownia Medycyny Translacyjnej WNoZ-340  1 544,50 1,50 1 029,67

13. Zakład Położnictwa i Patologii Ciąży WNoZ-313  1 470,50 7,00 210,07

14. Zakład Rehabilitacji Narządu Ruchu WNoZ-329  973,50 4,50 216,33

15. Zakład Prawa Medycznego WNoZ-317  895,00 3,00 298,33

16. Zakład Farmakologii Ogólnej i Farmakoekonomiki WNoZ-305  874,50 2,00 437,25

17. Katedra i Zakład Ginekologii i Zdrowia Prokreacyjnego WNoZ-338  864,50 4,00 216,13

18. Samodzielna Pracownia Opieki Długoterminowej 
i Medycyny Paliatywnej WNoZ-310  744,00 2,50 297,60

19. Zakład Podstawowej Opieki Zdrowotnej WNoZ-331  581,00 4,00 145,25

20. Katedra i Klinika Chorób Skórnych i Wenerycznych WNoZ-324  544,00 4,00 136,00

21. Samodzielna Pracownia Antropogenetyki i Gerontobiologii WNoZ-307  479,00 1,00 479,00

22. Samodzielna Pracownia Dermatologii Estetycznej WNoZ-325  398,50 3,00 132,83

23. Katedra i Zakład Chorób Dzieci i Pielęgniarstwa Pediatrycznego WNoZ-319  300,50 3,50 85,86

  56 225,75 121,00 464,68
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Rankingi ułatwiają ewaluację nie tylko instytucji 
i jednostek, ale także indywidualnych pracowników. 
Służą przede wszystkim statystycznemu opracowa-
niu porównań podmiotów prowadzących tę samą lub 
podobną formę działalności, co umożliwia w jakimś 
stopniu ocenę skuteczności pracy własnej i jej zna-
czenia na tle innych w danej instytucji, mieście, 
państwie czy szerzej – na kontynencie i na świecie. 
Szczególnym zainteresowaniem cieszą się rankingi 
instytucji naukowo-dydaktycznych i edukacyjnych, 
stanowiące swego rodzaju kryterium wyboru ścieżki 
kształcenia, umożliwiającej życiową samorealizację 
i dającej poczucie satysfakcji. Aby pełniły one jednak 
tę istotną funkcję, muszą się charakteryzować moż-
liwie najwyższym stopniem wystandaryzowania. Nie 
każdy bowiem ranking ma sens, a wiele z nich jest 
źródłem wiedzy całkowicie bezużytecznej. 

Z końcem ubiegłego roku już po raz trzeci opubli-
kowano ranking World’s Top 2% Scientists, będący 
zestawieniem najbardziej wpływowych naukowców 
w skali światowej, reprezentujących 22 dziedziny i 176 
dyscyplin nauki. 

Ranking World’s Top 2% Scientists, uważany 
powszechnie za najbardziej prestiżowy na świecie, 
opracowują naukowcy z Uniwersytetu Stanforda 
w Kalifornii (USA), we współpracy z jednym z naj-
większych wydawnictw naukowych Elsevier (Nider-
landy) i firmą SciTech Strategies (USA) – organizacją 
zajmującą się badaniami środowiska naukowego 
dla instytucji akademickich i korporacyjnych. Pod-
stawą analizy są dane zaczerpnięte z bazy naukowej 
Scopus. Zestawienie składa się z dwóch odrębnych 
list. Pierwsza (Table_1_Authors_career_2020_wopp_
extracted_202108.xlsx) obejmuje analizę całej kariery 
naukowej od momentu, w którym ukazały się pierw-
sze cytowania prac danego autora, do roku poprze-
dzającego opublikowanie rankingu. Uwzględnia ona 
w sposób wystandaryzowany 41 najbardziej obiek-
tywnych i prestiżowych kryteriów naukowych. Są 
wśród nich m.in.: ogólna liczba opublikowanych 
prac, liczba prac, w których naukowiec jest jedynym, 
pierwszym lub ostatnim autorem, liczba odrębnych 
prac cytujących danego naukowca, ogólna liczba 
cytowań, liczba cytowań artykułów, w których 
naukowiec jest jedynym, pierwszym lub ostatnim 
autorem, indeks Hirscha, tzw. hm index, biorący 
pod uwagę liczbę współautorów w publikacjach 
zaliczanych do indeksu Hirscha itd. Kryteria doty-
czące cytowań są kategoryzowane w dwóch grupach: 
pierwszej, obejmującej wszystkie cytowania, i drugiej, 
uwzględniającej cytowania bez autocytowań. Docho-
dzą do tego kryteria opracowane przez naukowców 
Stanford University, będące różnego rodzaju wskaź-
nikami wyliczanymi na podstawie skomplikowanych 
algorytmów. W minionym roku na liście znalazło 

się 957 naukowców polskich, 
a wśród nich dwóch reprezen-
tujących Pomorski Uniwersytet 
Medyczny w Szczecinie: prof. 
Dariusz Chlubek i prof. Jan 
Lubiński.

Druga lista (Table_1_
Authors_singleyr_2020_
wopp_extracted_202108.xlsx) 
uwzględnia wyłącznie prace 
i cytowania pochodzące z roku 
poprzedzającego opublikowa-

NAUKOWCY Z PUM W RANKINGU 
WORLD’S TOP 2% SCIENTISTS

Prof. Dariusz Chlubek Prof. Jan Lubiński

Prof. Cezary Cybulski Prof. Marek Droździk Prof. Katarzyna Kotfis
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nie klasyfikacji. W rankingu 2021 ujęto zatem osią-
gnięcia z roku 2020. W tym zestawieniu znaleźli 
się: prof. Dariusz Chlubek, prof. Cezary Cybulski, 
prof. Marek Droździk, prof. Katarzyna Kotfis i prof. 
Jan Lubiński.

Ranking World’s Top 2% Scientists obejmuje 
2%, tzn. ok. 180 000 – 190 000 (w zależności od 
rodzaju listy) najbardziej wpływowych naukowców 
spośród ok. 10 mln branych pod uwagę, a więc 
takich, którzy opublikowali co najmniej pięć prac 
naukowych. Katalog uwzględnia zarówno uczonych 
żyjących, jak i zmarłych, których prace mogą być 
cytowane jeszcze długo po ich odejściu. Z jednej 
strony utrudnia to pojawienie się na liście, z drugiej 
jednak daje obecnym już na niej naukowcom nie-
wątpliwą satysfakcję ze świadomości przebywania 
wśród najlepszych nie tylko w jakimś określonym 
przedziale czasowym, ale właściwie bezterminowo. 
W tym kontekście trzeba dodać, że niektórzy ujęci 
na „liście karierowej” naukowcy byli cytowani już 

PIERWSZA ALLOGENICZNA 
TRANSPLANTACJA KOMÓREK 

KRWIOTWÓRCZYCH W SZCZECINIE
Oddział Transplantacji Szpiku Samodziel-

nego Publicznego Szpitala Klinicznego nr 1 PUM 
w Szczecinie, kierowany przez prof. Bogusława 
Machalińskiego, od lipca 2018 r. realizuje i rozwija 
program transplantacji komórek krwiotwórczych. 
Działalność ośrodka spójnie wpisuje się w stra-
tegię rozwoju szpitala klinicznego oraz zapewnia 

pacjentom z naszego 
regionu, jak również 
województw ościen-
nych kompleksowy 
dostęp do wysoko-
specjalistycznych 
procedur medycz-
nych w ramach tera-
pii hematoonkolo-
gicznej.

Od początku dzia-
łalności na oddziale 
wykonano z sukcesem 

ponad 150 autologicznych transplantacji komórek 
krwiotwórczych, czyli zabiegów, w których komórki 
pochodzą od samego pacjenta, a procedura jest 
wsparciem dla wysokodawkowanej chemioterapii. 
Ten rodzaj przeszczepienia najczęściej stosowany 
jest w leczeniu pacjentów ze szpiczakiem plazmo-
cytowym oraz agresywnymi chłoniakami.

Poważniejszym wyzwaniem z punktu widzenia 
klinicznego jest allogeniczna transplantacja komó-
rek krwiotwórczych, w której materiał przeszcze-
powy pochodzi od 
zdrowego dawcy. 
Procedura jest 
bardziej złożona, 
wymaga bowiem 
wyboru odpowied-
niego kandydata 
na dawcę komó-
rek, zastosowania 
leczenia umożliwia-

w początkach XX w. Warto także podkreślić, że 
ranking premiuje naukowców starszych, publiku-
jących od dziesięcioleci, bowiem prawdopodobień-
stwo uzyskania licznych cytowań rośnie z każdym 
rokiem kariery. 

Rankingi dostępne są na stronie: https://elsevier.
digitalcommonsdata.com/datasets/btchxktzyw/3.

Najnowszy ranking za rok 2021 ukaże się już 
jesienią. Czy naukowcy naszej uczelni powtórzą 
sukces? A może dołączą do nich inni? Jednym i dru-
gim życzymy tego z całego serca, a wyróżnionym 
dotychczas serdecznie gratulujemy. 

(red.)
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była siostra chorej. Zabieg, który przeprowadził 
dr Sławomir Milczarek, zakończył się sukcesem. 
Pacjentka czuje się dobrze i pozostaje pod opieką 
Poradni Transplantologicznej. 

Rozpoczęcie programu allogenicznych transplan-
tacji komórek krwiotwórczych jest ważnym osiągnię-
ciem zespołu Oddziału Transplantacji Szpiku. Dla 
pacjentów z Pomorza Zachodniego z nowotworami 
hematologicznymi oznacza to możliwość komplekso-
wego leczenia w macierzystym ośrodku. Chorzy nie 
będą już zmuszeni wyjeżdżać do odległych ośrodków, 
często długo oczekując na termin zabiegu, a regu-
larna kontrola w okresie potransplantacyjnym będzie 
możliwa w macierzystej Poradni Transplantologicznej.

dr n. med. Sławomir Milczarek, 
dr hab. Bartłomiej Baumert, 
dr hab. Edyta Paczkowska, 

prof. dr hab. Bogusław Machaliński
Zdjęcia Foto Everest 

10 WYKŁADÓW 
NA X DZIEŃ MÓZGU

W dniu 9 kwietnia br. odbyła się dziesiąta już Mię-
dzyuczelniana Konferencja Dzień Mózgu w Szczeci-
nie, tym razem pod hasłem „10 wykładów na X Dzień 
Mózgu”, będąca pewną retrospektywą naszych dotych-
czasowych poczynań. Organizatorzy: Instytut Psycho-
logii Uniwersytetu Szczecińskiego, Katedra i Klinika 
Psychiatrii Pomorskiego Uniwersytetu Medycznego 
w Szczecinie, Okręgowa Izba Lekarska w Szczecinie, 
Oddział Szczeciński Polskiego Towarzystwa Neurolo-
gicznego, Oddział Szczeciński Polskiego Towarzystwa 
Psychiatrycznego oraz Stowarzyszenie na rzecz Pro-
pagowania i Rozwoju Wiedzy o Zaburzeniach Pamięci 
i Chorobach Potępiennych „Cogito”, są dumni z tego 
małego jubileuszu – zaczęliśmy bowiem w 2011 r. 
Osiem razy konferencja przyciągała znaczną widow-
nię do auli Uniwersytetu Szczecińskiego. W roku 
2020 z racji covidu konferencja nie odbyła się. W roku 
ubiegłym była zorganizowana online. Planowaliśmy 
w tym roku wznowienie konferencji na żywo, ale brak 
pewności co do takiej możliwości spowodował, że tym 
razem Dzień Mózgu miał charakter hybrydowy. Leka-

rze, studenci, mieszkańcy Szczecina, ale i całej Polski 
mogli słuchać wykładów online, natomiast studenci 
Uniwersytetu III Wieku zrzeszeni przy Uniwersytecie 
Szczecińskim spotkali się w auli na Krakowskiej, gdzie 
słuchali wspólnie wykładów. 

Ten tryb przygotowania konferencji ma swoje plusy 
i minusy. Zwykle organizatorzy dumni byli z licznie 
przybywających na Dzień Mózgu słuchaczy, z liczby 
wydanych lekarzom certyfikatów (aczkolwiek wielu 
słuchaczy – medyków ich nie chciała), z konieczności 
transmisji wykładów do sali obok, bo aula nie mogła 
pomieścić wszystkich chętnych, no i z wrażenia na 
przyjezdnych wykładowcach, związanych z zaintereso-
waniem tym wydarzeniem. Czas jednak spowodował, 
że odbyły się webinaria, wykłady, których po konfe-
rencji można wysłuchać w dowolnym czasie, skutkiem 
czego w czasie trwania obecnej edycji Dnia Mózgu 
rozdzwoniły się telefony organizatorów pełne niepokoju, 
dlaczego tak mało osób słucha wykładów. Mówiliśmy 
sobie, że to sobota na tydzień przed Wielkanocą, może 
czas nieodpowiedni..., bo w czasie emisji wykładu np. 

jącego przyjęcie się przeszczepu oraz profilaktyki 
choroby przeszczep przeciw gospodarzowi. Taki wła-
śnie zabieg przeszczepienia allogenicznego od dawcy 
rodzinnego po raz pierwszy w Szczecinie wykonano 
w marcu br. Leczenie poprzedzające transplanta-
cję przeprowadzono we współpracy z Klinicznym 
Oddziałem Radioterapii Zachodniopomorskiego Cen-
trum Onkologii w Szczecinie. Dawczynią komórek 
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prof. Ewy Stachowskiej słuchało go tylko ponad 120 
osób, ale już po kilku godzinach, po południu – ponad 
500 osób, a do dnia pisania tego tekstu odsłuchało go 
już ponad 1400 osób. Podobne dane dotyczą i innych 
wykładów. To jest ten wielki plus. Zresztą na You Tubie 
wysłuchać można i wykładów sprzed lat. Minusem 
jest natomiast brak kontaktu wykładowców ze słu-
chaczami, brak poczucia atmosfery sali, wpatrzonych 
w ekrany oczu słuchaczy, a zamiast tego mówienie 
wykładu do ekranu bądź kamerki... Mamy nadzieję, 
że za rok będzie lepiej!!!!

Wzorem ubiegłego roku przed konferencją nagra-
liśmy wystąpienia rektorów: Uniwersytetu Szczeciń-
skiego prof. Waldemara Tarczyńskiego oraz Pomor-
skiego Uniwersytetu Medycznego prof. Bogusława 
Machalińskiego. Nagraliśmy także wystąpienie ówcze-
snej prezes Okręgowej Rady Lekarskiej dr Magdy 
Wiśniewskiej. O zmianie na stanowisku prezesa ORL, 
która nastąpiła w czasie pomiędzy nagraniem a emisją 
konferencji (prezesem został dr Michał Bulsa), słu-
chacze zostali poinformowani w trakcie konferencji. 

Pierwszy wykład inauguracyjny zatytułowany 
„Młody mózg a dieta” wygłosiła prof. Ewa Stachowska, 
kierownik Zakładu Żywienia Człowieka i Metabolomiki 
Wydziału Nauk o Zdrowiu PUM, i wspaniale omówiła 
zależności pomiędzy odżywianiem a pracą mózgu oraz 
relacje pomiędzy układem nerwowym a przewodem 
pokarmowym. Był to bardzo ciekawy, oparty na dokład-
nym przeglądzie piśmiennictwa wykład, jak zwykle 
przedstawiony z wielką swadą. 

Drugim wykładowcą był prof. Piotr Tryjanowski, 
dyrektor Instytutu Zoologii na Wydziale Medycyny 
Weterynaryjnej i Nauk o Zwierzętach Uniwersytetu 
Przyrodniczego w Poznaniu, którego zainteresowa-
nia badawcze koncentrują się wokół ekologii beha-
wioralnej, wpływu klimatu, ptaków, krajobrazu rol-
niczego oraz ekologii miast. Wiele lat współpracował 

z naukowcami z Wielkiej Brytanii i Australii. 
W 2007 r. Międzyrządowy Zespół ds. Zmian 
Klimatu, którego był członkiem, dostał Poko-
jową Nagrodę Nobla (razem z Alem Gorem) za 
raport na temat konsekwencji zmian klimatu. 
Profesor jest niezwykłym popularyzatorem pta-
koterapii. Opublikował wiele książek, m.in. 
„Rozum z ptakami odlatuje”, przeciekawą 
„Wino i ptaki” oraz pozycję, która szczegól-
nie jest godna polecenia wszystkim lekarzom 
i którą napisał wraz z psychiatrą dr. Sławomi-
rem Murawcem – „Ornitologia terapeutyczna”. 
Profesor przedstawił znakomity wykład „Bio-
filny mózg – terapeutyczna rola podglądania 

ptaków” i uzasadniał, dlaczego nasze mózgi (niestety, 
nie wszystkich) lubią przyrodę i co takiego wspaniałego 
daje mózgowi podglądanie ptaków, tak popularne np. 
w Anglii. 

Pierwszą sesję wykładową, którą prowadzili prof. 
Agnieszka Samochowiec i dyrektor Instytutu Psycho-
logii US prof. Zdzisław Kroplewski, rozpoczął wykład 
„Mózg – zanim pojawi się na świecie” prof. Przemysława 
Nowackiego, wieloletniego kierownika Katedry i Kliniki 
Neurologii PUM. W swoim wystąpieniu, jak zwykle 
w porywającym stylu, prof. Nowacki pokazał rozwój 
mózgu od pierwszych do ostatnich dni życia płodowego 
oraz niezwykle ciekawe relacje związane z widzeniem 
i słyszeniem w mózgu, zanim pojawi się on na świecie. 
Przedstawił, jak przebiega rozwój sieci neuronalnej 
i licznych połączeń, jak tworzą się płodowe podwaliny 
pod naukę języka, jak muzyka wpływa korzystnie, 
a hałas niekorzystnie na neurogenezę kory ruchowej 
i czuciowej. Z kolei prof. Andrzej Potemkowski omówił 
zagadnienie „Mózg a optymizm i szczęście”. Optymizm, 
zwłaszcza nierealistyczny, okazał się szczególnie ważny 
w dobie COVID-19, kiedy zbyt wiele osób optymistycz-
nie, ale nierealistycznie, myślało, że się nie zarazi, że 
nie spotka ich nic złego. Ciekawe badania polskich 
naukowców pokazały, jak można wpływać na to, żeby 
optymizm był jednak realistyczny i jakie znaczenie mają 
w tym zakresie media. Jest wiele „odmian” optymizmu 
– dyspozycyjny, porównawczy i, co namalował Rafał 
Olbiński, optymizm utracony i dociekliwy. Szczęście 
z kolei, a traktat polskiego filozofa Władysława Tatar-
kiewicza „O szczęściu” cytowany jest we wszystkich 
publikacjach na ten temat, powinno się postrzegać 
jako ważny element w komunikacji z pacjentem. Szczę-
śliwi ludzie rzadziej cierpią na depresję, schizofrenię 
i hipochondrię, rzadziej nadużywają leków psychoak-
tywnych i chodzą do lekarzy, łagodniej odczuwają ból, 
mają lepszą samoocenę i wyniki leczenia oraz mniejszą 
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absencję chorobową. O „Mózgu i płci” niezwykle intere-
sująco mówił prof. Jerzy Samochowiec. Mimo że temat 
ten był poruszany na jednym z wcześniejszych Dni 
Mózgu przez neurologa prof. Nowackiego, interpretacja 
psychiatryczna była nad wyraz interesująca i wskazu-
jąca na bardzo ciekawe różnice w zakresie inteligencji 
emocjonalnej, odporności psychicznej, pamięci czy też 
depresji. Pierwszą sesję zakończył prof. Michał Rusi-
nek wykładem „Depresja i mania w języku”, w którym 
przywoływał wielu autorów i ich dzieła z literackimi 
opisami obu tych trudnych zaburzeń psychicznych.

Drugą sesję otworzył wykład prof. Janusza Heit-
zmana „Wpływ traumy wojennej  na stan psychiczny 
– jak pomagać?”. Pierwotnie profesor, który jest kierow-
nikiem Kliniki Psychiatrii Sądowej Instytutu Psychiatrii 
i Neurologii w Warszawie, miał mówić o „Mózgu na 
wokandzie”, ale organizatorzy, wiedząc, że jest wybitnym 
ekspertem od spraw zespołu stresu pourazowego, popro-
sili go, żeby w związku z agresją na Ukrainę przedstawił 
związany z tym wykład. Profesor podkreślił w nim, jak 
olbrzymi wpływ na psychikę człowieka wywierają różne 
aspekty konfliktu wojennego, jak olbrzymie straty ponosi 
człowiek narażony na wizję tego, co przynosi wojna, 
i jak można temu przeciwdziałać. W wielu aspektach 
związany z pierwszym był kolejny wykład autorstwa dr 
hab. Justyny Pełki-Wysieckiej zatytułowany „Osobo-
wość władzy”. Przedstawiono w nim, czym jest władza 
w ujęciach psychiatrycznym czy socjologicznym, czy 
władzę zdobywają jednostki obdarzone czymś szcze-
gólnym i jakie cechy osobowości sprzyjają byciu lide-
rem. Szczególnie ciekawe było przedstawienie zaburzeń 

osobowości i postaci w kontekście władzy, a zwłaszcza 
osobowości paranoicznej, histrionicznej, narcystycznej, 
anankastycznej czy dyssocjalnej. Był to bardzo ważny 
i aktualny wykład. Profesor Tomasz Sobów z Łodzi, 
wybitny polski ekspert w zakresie psychogeriatrii, mówił 
o „Psychiatrii i starości – co jest ważne?”, wskazując na 
szereg elementów w zakresie postępowania psychiatrycz-
nego, neurologicznego, łagodzących wpływ starości na 
mózg, na samego chorego oraz jego otoczenie. Konferen-
cję zakończył wykład prof. Marka Brzoski, który jako 
były prezes Polskiego Towarzystwa Reumatologicznego 
i konsultant krajowy w dziedzinie reumatologii, opowie-
dział, jak widzi mózg i jak dużo jest wspólnych obsza-
rów reumatologii oraz innych dyscyplin medycznych 
związanych z diagnostyką i leczeniem chorób mózgu.

 Organizatorzy Dnia Mózgu z satysfakcją podkre-
ślają, o czym mówili także rektorzy w swoich wystą-
pieniach, że konferencja jest świetnym przykładem 
współpracy międzyuczelnianej, ale także jednoczenia 
wokół tematyki związanej z mózgiem szerokiego kręgu 
słuchaczy – lekarzy, studentów medycyny i innych 
szczecińskich uczelni, licealistów, studentów Uniwer-
sytetów III Wieku. Organizatorzy mają pełną świado-
mość, że konferencja mogła się odbyć tylko i wyłącznie 
dzięki wsparciu Okręgowej Izby Lekarskiej w Szczecinie, 
której, na ręce ustępującej pani prezes oraz obecnego 
prezesa, a także Komisji ds. Kształcenia Podyplomo-
wego, składają serdeczne podziękowania.

prof. dr hab. Jerzy Samochowiec 
prof. US dr hab. Andrzej Potemkowski 

WARSZTATY CHIRURGII MINIMALNIE 
INWAZYJNEJ I ROBOTYCZNEJ 

W GINEKOLOGII 

W dniach 20 – 22 kwietnia tego roku odbyły się 
już drugie Warsztaty Chirurgii Minimalnie Inwazyjnej 
i Robotycznej w Ginekologii – Akademia Juniora, pod 
kierownictwem dr n. med. Eweliny Malanowskiej. 
Przeprowadzone zostały w Klinice Ginekologii, Endo-
krynologii i Ginekologii Onkologicznej PUM i były 

jednymi z trzech zaplanowanych w ramach Projektu 
„Integration – Zintegrowany rozwój Pomorskiego Uni-
wersytetu Medycznego w Szczecinie” POWR.03.05.00-
-00-Z047/18 współfinansowanego ze środków Euro-
pejskiego Funduszu Społecznego w ramach Programu 
Operacyjnego Wiedza Edukacja Rozwój 2014-2020. 
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symulator Lap Mentor – dzięki zasto-
sowaniu technologii VR (virtual 
reality) – wirtualnej rzeczywistości, 
sprawił, że studenci mogli poczuć się 
jak prawdziwi operatorzy i poznać 
bliżej pracę na bloku operacyjnym. 

Symulator robota da Vinci posiada 
moduł podstawowego nauczania 
robotyki, jak i moduły zaawanso-
wane, w których można wykonać pro-
cedurę operacyjną „krok po kroku”. 
Dodatkowo możliwe jest wykorzy-
stanie opcji „team trainingu”, kiedy 
to studenci operują w parach jak 
w prawdziwej sali operacyjnej. Symu-
latory posiadają wgrane procedury 
zarówno dla ginekologii, jak i chirur-
gii czy urologii. Dzięki tej możliwości 
przyszli specjaliści mogli trenować 
różnego rodzaju procedury, a także 
zaopatrywać komplikacje śródopera-
cyjne pod okiem opiekuna.

Klinika Ginekologii SPSK-1 pod 
kierownictwem prof. Andrzeja Star-
czewskiego już od 2017 r. realizuje 
zadania z projektów współfinanso-
wanych ze środków UE. Wtedy to 
pierwszy raz ośmiu lekarzy z kliniki 
mogło szkolić się w jednym z najlep-
szych ośrodków chirurgii minimalnie 
inwazyjnej IRCAD w Strasburgu. 

Dzięki środkom pozyskanym 
z projektu UE, Klinika Ginekologii 
posiada trzy w pełni wyposażone 
trenażery laparoskopowe dla użytku 
studentów, a także szkolących się 
asystentów położnictwa i ginekologii. 

To kolejny projekt warsztatów realizowany przez dr 
Ewelinę Malanowską.

Dodatkowo w Klinice organizowane są warsz-
taty z ultrasonografii dla studentów kierunku 
lekarskiego, a w planie jest jeszcze wiele innych 
ciekawych wydarzeń. Kolejne warsztaty Chirurgii 
Minimalnie Inwazyjnej i Robotycznej w Ginekologii 
planowane są w listopadzie tego roku. 

dr n. med. Ewelina Malanowska
Klinika Ginekologii, Endokrynologii  

i Ginekologii Onkologicznej
Zdjęcia archiwum Kliniki

Były to pierwsze warsztaty z chirurgii robotycznej 
dla studentów organizowane w Polsce i to właśnie na 
Pomorskim Uniwersytecie Medycznym w Szczecinie. 
Ponadto dr Malanowska, członek Komisji Eduka-
cji i Treningu EAES (Europejskiego Towarzystwa 
Chirurgów Endoskopowych), co roku na warsztaty 
zaprasza na wykład gościa specjalnego, operatora 
chirurgii robotycznej. Dzięki temu studenci mają 
możliwość zapoznać się z doświadczeniami lekarzy 
z innych krajów i zadawać pytania. 

W tym roku podczas warsztatów zostały zapre-
zentowane symulatory medyczne. Symulator Robo-
tiX Mentor stanowi odpowiednik robota da Vinci 
i przyjechał na warsztaty prosto z Holandii. Kolejny 
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W dniu 26 kwietnia 2022 r. w Centrum Nowych 
Technologii PUM odbyła się II międzynarodowa kon-
ferencja nt. realizacji projektu partnerskiego pn. 
„Telemedycznie zintegrowane polsko-niemieckie 
centrum onkologii i hematologii dziecięcej w euro-
regionie Pomeranii”. Konferencja została zrealizo-
wana w formie hybrydowej – uczestnicy mogli brać 
udział w niej zarówno osobiście na miejscu, jak 
i online. Gospodarzem konferencji był prof. Tomasz 
Urasiński, kierownik Kliniki Pediatrii, Hematologii 
i Onkologii Dziecięcej PUM oraz kierownik projektu.

Tematem przewodnim wystąpień był przebieg 
leczenia choroby neuroblastoma w Polsce i Niem-
czech. Prelegenci zaprezentowali własne doświad-
czenia w tym zakresie oraz najnowsze osiągnięcia 
naukowe i dydaktyczne. Ponadto przedstawiono 
dotychczasowe dokonania w ramach współpracy 
partnerskiej w celu utworzenia polsko-niemieckiego 
Centrum Onkologii i Hematologii Dziecięcej.

Gośćmi konferencji byli rektor Pomorskiego Uni-
wersytetu Medycznego w Szczecinie prof. Bogu-
sław Machaliński, rektor Uniwersytetu Medycznego 
w Greifswaldzie prof. Katharina Riedel oraz mar-
szałek województwa zachodniopomorskiego Olgierd 
Geblewicz i prezydent Szczecina Piotr Krzystek.

– Cieszę się, że wspólnie z Uniwersytetem Medycz-
nym w Greifswaldzie, Uniwersytetem Jagiellońskim 
w Krakowie i naszym Samodzielnym Publicznym Szpi-
talem Klinicznym nr 1 możemy realizować tak ważny 
dla społeczeństwa projekt – powiedział uczestnikom 
na powitanie rektor PUM prof. Bogusław Machaliński, 
po czym dodał – Dzięki Państwa pracy i stosowanej 
w projekcie technologii zyskują chore dzieci, otrzymu-
jąc większą szansę na wyzdrowienie, oraz ich rodziny, 
osiągając upragnioną radość i spokój. Dlatego ten 
projekt jest tak istotny dla nas wszystkich.

Podczas konferencji swoje wystąpienia mieli 
również kierownik lidera projektu z Kliniki Pediatrii 
i Medycyny Dziecięcej UMG prof. Holger Lode, dr 
Aleksandra Wieczorek z Kliniki Onkologii i Hema-
tologii Dziecięcej UJ, prof. Bożena Birkenfeld 
z Zakładu Medycyny Nuklearnej SPSK-1 oraz gość 
specjalny prof. Norbert Hosten z Instytutu Radiologii 
Diagnostycznej i Neuroradiologii UMG. 

Projekt realizowany jest od 1 lipca 2019 r. do 31 grud-
nia 2022 r. na podstawie umowy nr INT113, jego wartość 
wynosi 2 473 895,45 euro, w tym środki dla PUM to 433 
969,02 euro, a wkład własny 65 095,36 euro.

Paweł Stasierowski
Dział Funduszy Zewnętrznych

KONFERENCJA
TEMICARE 
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Dziesiąte Jubileuszowe Bałtyckie Sympozjum 
Naukowo-Szkoleniowe to cykliczne wydarzenie 
realizowane przez Katedrę Medycyny Społecznej 
Wydziału Nauk o Zdrowiu Pomorskiego Uniwersy-
tetu Medycznego w Szczecinie. Hasłem przewodnim 
tegorocznego spotkania, które odbyło się w dniach 
12-14 maja 2022 r. w Dźwirzynie, był „Człowiek 
w systemie nauk o zdrowiu”.

Konferencja była miejscem spotkań osób pro-
wadzących badania i realizujących się w szeroko 
pojętym obszarze medycznym i naukach o zdrowiu. 
Celem organizatorów było nawiązanie współpracy 
pomiędzy uczestnikami i wypracowanie innowacyj-
nych rozwiązań poruszanych zagadnień. Komitetowi 
naukowemu i organizacyjnemu przewodniczyła prof. 
Beata Karakiewicz. Członkami komitetu naukowego 
byli: dr n. zdr. Artur Kotwas oraz dr n. zdr. Anna 
Knyszyńska, a organizacyjnego: mgr Joanna Wło-
darska i Magdalena Pacanowska.

Patronat honorowy nad konferencją objęli: rektor 
Pomorskiego Uniwersytetu Medycznego w Szczeci-
nie prof. Bogusław Machaliński oraz Ministerstwo 
Edukacji i Nauki.

Konferencja realizowana była w ramach pro-
gramu „Społeczna odpowiedzialność nauki – Popu-
laryzacja nauki i promocja sportu”, finansowanego 
ze środków Ministra Edukacji i Nauki. 

W uroczystej inauguracji udział wzięli przedsta-
wiciele władz uczelni, województwa oraz jednostek 
działających w sektorze ochrony zdrowia. Dziekan 
Wydziału Nauk o Zdrowiu prof. Beata Karakiewicz 
powitała uczestników, podkreślając wagę tematyki 
spotkania, a następnie zachęciła do dyskusji i życzyła 

owocnych obrad. Wykłady inauguracyjne wygłosili: 
prof. Beata Karakiewicz – „Strategiczne zarządzanie 
Szczecińskim Centrum Zdrowia”, dr n. zdr. Marta Gie-
zek – „Zdrowotne, psychospołeczne i kulturowe aspekty 
pomocy obywatelom Ukrainy w związku z konfliktem 
zbrojnym”; dr hab. Karolina Skonieczna-Żydecka – 
„Farmakomikrobiomika, czyli czy powinniśmy dopisać 
nowy rozdział w podręcznikach do farmakologii?”.

Po krótkiej przerwie organizatorzy zaprosili na 
dalszą część sympozjum – Sesję Cafe Dialog na 
temat „Perspektyw rozwoju systemu ochrony zdro-
wia”, w której uczestnicy wzięli czynny udział. Mode-
ratorem była prof. Beata Karakiewicz; równocze-
śnie odbywała się sesja warsztatowa – „Negocjacje 
i mediacje w ochronie zdrowia”, której trenerami byli 
dr n. zdr. Marta Giezek i dr n. med. Paweł Szumilas. 

W sesji ustnej, której moderatorem był dr n. 
zdr. Artur Kotwas, uczestnicy wysłuchali wykła-
dów: prof. Jerzego Sieńki – „Rola okręgowego rzecz-
nika odpowiedzialności zawodowej w samorządzie 
lekarskim w oparciu o doświadczenia Okręgowej 
Izby Lekarskiej”; dr n. med. Magdaleny Kamiń-
skiej – „Ocena depresyjności wśród personelu pie-
lęgniarskiego czynnie wykonującego zawód w czasie 
pandemii COVID-19”; dr n. zdr. Iwony Radlińskiej 
– „Stosowanie przymusu bezpośredniego wobec osób 
z zaburzeniami psychicznymi, uzależnionymi albo 
używającymi substancji psychoaktywnych, wyka-
zującymi zachowania agresywne – raport z badań 
opinii personelu medycznego”; dr. n. zdr. Artura 
Kotwasa – „Zastosowanie metod analitycznych 
w badaniach naukowych”; dr. n. med. Pawła Szumi-
lasa – „Programy zdrowotne jako narzędzie profilak-

SYMPOZJUM „CZŁOWIEK 
W SYSTEMIE NAUK O ZDROWIU”
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tyki i promocji zdrowia”; 
oraz mgr Bogny Bart-
kiewicz – „Empatyczna 
komunikacja w systemie 
ochrony zdrowia”.

Mnogość tematów 
poruszanych podczas 
sympozjum wymagała 
podziału na kilka rów-
noległych sesji, a przy-
byli uczestnicy mogli 
wybierać spośród szero-

kiego wachlarza tematów prowadzonych spotkań. 
W kolejnych dniach odbyła się sesja warsztatowa 
„Jak prowadzić badania naukowe? Jak publikować 
z sukcesem”, której trenerem była dr hab. Karolina 
Skonieczna-Żydecka, a następnie po krótkiej przerwie 
sesja posterowa, której prelegentami byli: mgr inż. 
Natalia Dembowska – „Bezpieczeństwo w pracy”; mgr 
Marzena Dzieża – „Strategia rozwoju szpitala powiato-
wego na tle zmian systemowych w ochronie zdrowia”; 
mgr Artur Gabrych – „Nadużywanie leków w Polsce 
– przyczyny oraz skutki zdrowotne i społeczne”; dr n. 
zdr. Marta Giezek – „Zarządzanie jednostką pomocy 
społecznej w dobie pandemii koronawirusa COVID-19 
na przykładzie Miejskiego Ośrodka Pomocy Rodzi-
nie w Szczecinie”; mgr Anna Gryciak – „Organizacja 
punktu szczepień na podstawie założeń Narodowego 
Programu Szczepień”; prof. Anna Jurczak – „Walidacja 
narzędzia badawczego – Kwestionariusz NEH (Nurses 
Environmental Health)”; Justyna Jurczak – „Unijne 
wsparcie dla systemu ochrony zdrowia w czasie epi-
demii COVID-19”; mgr Edyta Kensik – „Analiza orga-
nizacji pracy oraz wykorzystania zaplecza zabiegowego 
w strukturach Pediatrycznego Bloku Operacyjnego 
w SPZ ZOZ ZDROJE w Szczecinie”; mgr Edyta Komajda 

– „Badania naukowe – perspektywa rozwoju sektora 
ochrony zdrowia”; mgr Eliza Kowalczyk – „Badania 
kliniczne w okresie COVID-19”; mgr Wojciech Kręt – 
„E-Zdrowie w dobie pandemii COVID-19 – wsparcie 
czy zagrożenie”; mgr Marlena Bryczkowska – „Com-
pliance i zarządzanie ryzykiem w badaniach nauko-
wych”; mgr Izabela Kuczyńska – „Pacjentocentryzm 
jako jedna z kluczowych cech nowoczesnego systemu 
opieki zdrowotnej”; prof. Anna Lubkowska – „Zasto-
sowanie termowizji w medycynie i rehabilitacji”; mgr 
Izabela Napieracz-Trzosek – „Perspektywa rozwoju 
sektora ochrony zdrowia”; dr n. zdr. Agnieszka Nie-
radko-Heluszko – „Poszukiwanie czynników wpływają-
cych na funkcjonowanie zdrowotne i psychospołeczne 
osób z zaburzeniami neurologicznymi po przecho-
rowaniu COVID-19”; mgr Joanna Palma – „Analiza 
zmian zawartości kwasów tłuszczowych i pochodnych 
kwasów tłuszczowych u myszy poddanych długotrwa-
łym restrykcjom kalorycznym”; mgr Anna Pawiń-
ska-Matecka – „Organizacja oraz zarządzanie przez 
jakość Medycznym Laboratorium Diagnostycznym 
na przykładzie utworzenia Medycznego Laboratorium 
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Diagnostycznego”; Marcin Grajek – „Ocena zaburzeń 
ruchowych w przebiegu autyzmu u pacjentów w wieku 
rozwojowym – przegląd literatury”; mgr Magdalena 
Zubkiewicz – „Centrum Badań Pracownika”; dr Beata 
Pietraszek – „Ocena możliwości realizacji projektu wpro-
wadzenia w przedsiębiorstwie nowej usługi prozdrowot-
nej – pakietu walki z otyłością wśród młodzieży FATO”; 
mgr Mirosław Pietraszek – „Poprawa dostępności do 
budynków związanych ze służbą zdrowia dla osób z nie-
pełnosprawnościami na podstawie wybranych inwe-
stycji”; radca prawny Magdalena Gnutek-Kwiatkowska 
– „Prawa pacjenta, a odpowiedzialność karna, cywilna 
i zawodowa lekarza”; mgr Waldemar Pluta – „Kryteria 
stosowane w diagnostyce otyłości metabolicznej u osób 
z prawidłową masą ciała (MONW)”; mgr Halyna Poko-
tylo – „Funkcjonowanie psychospołeczne pacjentów po 
COVID-19”; mgr Maja Pyza – „Możliwości dla pielęgnia-
rek w dobie elektronicznej dokumentacji medycznej”; 
dr n. zdr. Aleksandra Radecka – „Charakterystyka 
zmian w czynności bioelektrycznej, sile i funkcji mię-
śni szkieletowych w przebiegu procesu starzenia na 
przykładzie antagonistów stanu kolanowego”; dr n. 
zdr. Joanna Owsianowska – „Zachowania zdrowotne 
i aktywność fizyczna personelu pielęgniarskiego”; mgr 
Lesław Rządziński – „Efektywność uczelni medycz-
nych”; mgr Michał Sławiński – „Lean management 
narzędziem doskonalenia zarządzania w jednostkach 
medycznych”; mgr Laura Stachowska – „Mikrobiota 
jako czynnik kształtujący fenotyp kliniczny stward-

nienia rozsianego”; mgr Robert Sutarczyk – „Analiza 
planowanych kierunków zmian szpitalnego systemu 
ochrony zdrowia w Polsce z punktu widzenia podmiotu 
tworzącego”; dr n. zdr. Marcin Sygut – „Szpital Tym-
czasowy – refleksje”; mgr Małgorzata Szewczuk – „Małe 
szpitale w systemie ochrony zdrowia”; mgr Marta Szym-
czyk – „Doskonalenie jakości w POZ”; mgr Iwona Urdas 
– „Zarządzanie poprzez budżetowanie i kontroling kosz-
tów”; mgr Elżbieta Walczak – „Opieka koordynowana 
w podstawowej opiece zdrowotnej – korzyści wynikające 
z jej wdrożenia na przykładzie modelu POZ PLUS”; 
dr n. zdr. Sylwia Wieder-Huszla – „Wpływ czynników 
środowiskowych na zdrowie psychiczne pielęgniarek 
pracujących z pacjentami chorymi na COVID-19”; mgr 
Joanna Włodarska – „Medyczne i psychospołeczne 
czynniki wpływające na decyzję o wykonaniu tatuażu 
i piercingu”; dr n. hum. Krzysztof Zdziarski – „Subiek-
tywne odczucia Polaków wobec Ukraińców w dobie 
wojny rosyjsko-ukraińskiej” oraz mgr Justyna Woj-
ciech – „Ocena SZJ zgodnie z normą ISO 9001:2015 
w świetle własnych badań empirycznych”.

Podsumowania konferencji dokonała prof. Beata 
Karakiewicz, dziękując wszystkim, którzy przyczynili 
się do zapewnienia wysokiego poziomu sympozjum.

dr n. zdr. Agnieszka Nieradko-Heluszko,  
mgr Halyna Pokotylo

Zakład Medycyny Społecznej i Zdrowia Publicznego
Zdjęcia Krzysztof Zdziarski

Rok 2022 jest kolejnym rokiem, w którym odbył 
się, ogłoszony przez prorektora ds. nauki prof. 
Jerzego Samochowca, konkurs na realizację stu-
denckich projektów naukowych. Zgodnie z regula-
minem, osobami uprawnionymi do składania apli-
kacji w konkursie są studenci będący członkami kół 
naukowych, zrzeszeni w Studenckim Towarzystwie 
Naukowym. Maksymalna kwota projektu wynosi 
5 000 zł, a okres realizacji nie może być dłuższy 
niż 12 miesięcy. 

Wnioski kompletne, złożone terminowo w formie 
papierowej zostały ocenione formalnie i przekazane 
do oceny recenzenckiej, której zadaniem było przy-
znanie wartości punktowej każdemu wnioskowi 
w celu wyłonienia najlepszych projektów. 

W roku bieżącym do konkursu zgłoszono 11 
wniosków reprezentujących następujące koła 
naukowe:
 – SKN przy Zakładzie Biochemii Klinicznej i Mole-

kularnej;
 – SKN „Kinezis” przy Zakładzie Rehabilitacji 

Medycznej i Fizjoterapii Klinicznej;
 – SKN przy Zakładzie Biochemii (2 wnioski);
 – SKN przy Zakładzie Biologii Medycznej;
 – SKN „Dysonans” przy Zakładzie Psychologii 

Zdrowia;
 – SKN przy Katedrze i Zakładzie Histologii 

i Embriologii (2 wnioski);
 – SKN przy Katedrze Psychiatrii;
 – SKN przy I Katedrze i Klinice Okulistyki (2 wnioski).
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Decyzje o zakwalifikowaniu lub jego braku w tegorocznej edycji zostały przekazane opiekunom pro-
jektów papierowo. 

Do realizacji zakwalifikowano następujące projekty:

„Analiza zaawansowania polineuropatii i zaburzeń powierzchni oka u cho-
rych z cukrzycą typu II – próba korelacji z progresją powikłań naczyniowych”
Studentka Claudia Wietrzykowska
Kierunek: lekarski, VI rok
SKN przy I Katedrze i Klinice Okulistyki
Opiekun naukowy projektu prof. Anna Machalińska

„Analiza zmian parametrów naczyniówki u pacjentów ze zwyrodnieniem 
plamki związanym z wiekiem – próba korelacji z progresją choroby”
Studentka Joanna Olejnik
Kierunek: lekarski, VI rok
SKN przy I Katedrze i Klinice Okulistyki
Opiekun naukowy projektu dr n. med. Katarzyna Mozolewska-Piotrowska

„Ocena aktywności fizycznej i składu ciała u pacjentów z przewlekłą cho-
robą nerek”
Studentka Zuzanna Bereda
Kierunek: fizjoterapia, V rok
SKN „Kinezis” przy Zakładzie Rehabilitacji Medycznej i Fizjoterapii Klinicznej 
Opiekun naukowy projektu prof. Iwona Rotter

„Popularyzacja informacji opartych na dowodach naukowych w temacie 
zdrowia psychicznego i jego profilaktyki w polskim społeczeństwie, w opar-
ciu o badanie posiadanej wiedzy i przekonań wśród dorosłych Polaków”
Studentka Sara Drożdżyńska
Kierunek: psychologia zdrowia, V rok
SKN „Dysonans” przy Zakładzie Psychologii Zdrowia
Opiekun naukowy projektu dr hab. Monika Mak

Marta Kamińska
Dział Nauki i Współpracy z Zagranicą
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W dniu 9 kwietnia 2022 r. w sali Rady Wydziału 
Nauk o Zdrowiu PUM w Szczecinie, w obecności pro-
rektora ds. promocji i współpracy regionalnej prof. 
Dariusza Chlubka, dziekan Wydziału Nauk o Zdro-
wiu prof. Beaty Karakiewicz i dziekan Wydziału 
Farmacji, Biotechnologii Medycznej i Medycyny 
Laboratoryjnej prof. Izabeli Gutowskiej, odbył się 
Finał IV Ogólnopolskiej Olimpiady Wiedzy o Mózgu.

W części ustnej ścisłego finału spośród 10 
finalistów, dwie Komisje Egzaminacyjne wyłoniły 
dwie laureatki IV Ogólnopolskiej Olimpiady Wiedzy 
o Mózgu. 

Jest nam niezmiernie miło poinformować, że 
laureatkami naszej olimpiady zostały: Julia Nako-
neczna z I Liceum Ogólnokształcącego im. Bolesława 
Krzywoustego w Słupsku oraz Agata Izabela Klawi-
kowska z I Liceum Ogólnokształcącego im. Króla 
Jana III Sobieskiego w Wejherowie.

Gratulujemy i dziękujemy nauczycielom przygo-
towującym wszystkich uczestników do IV Ogólno-
polskiej Olimpiady Wiedzy o Mózgu. Gratulujemy 
rodzicom i opiekunom naszych finalistów i laure-
atów.

dr n. med. Dariusz Jeżewski 
Pomorskie Towarzystwo Neurokognitywistyczne 

mgr Kinga Jankowska 
dyrektor V LO A. Asnyka w Szczecinie 

Nie bez obaw związanych z sytuacją epidemiczną 
w roku szkolnym 2021/2022, Pomorskie Towarzy-
stwo Neurokognitywistyczne i V Liceum Ogólno-
kształcące im A. Asnyka w Szczecinie przeprowa-
dziły IV Ogólnopolską Olimpiadę Wiedzy o Mózgu. 
Patronem olimpiady był Pomorski Uniwersytet 
Medyczny, który kolejny raz uhonorował dwóch 
laureatów olimpiady wolnym wstępem na wszystkie 
kierunki kształcenia na PUM. 

Fundatorem nagród rzeczowych dla laureatów 
i finalistów był marszałek województwa zachod-
niopomorskiego.

W IV edycji olimpiady Wiedzy o Mózgu brało udział 
417 uczennic i uczniów szkół ponadpodstawowych 
z 15 województw. Do II etapu okręgowego olimpiady 
zakwalifikowało się 264 uczestników, a do części 
testowej etapu centralnego – 99 uczniów. 

W typowy dla okresu pandemii sposób, egzaminy 
testowe etapu szkolnego, okręgowego i części pisem-
nej etapu centralnego olimpiady przeprowadzone były 
w trybie zdalnym. Organizacją oraz sprawnym i pro-
fesjonalnym przeprowadzeniem egzaminów testowych 
zajęło się Centrum Egzaminów Testowych PUM.

Jak co roku, tematyka olimpiady i zakres wie-
dzy, która była wymagana od uczestników, obej-
mowała multidyscyplinarne ujęcie budowy, funkcji 
i procesów zachodzących w mózgu. Jak zwykle, 
wśród tematyki nie zabrakło zagadnień z zakresu 
podstawowych nauk humanistycznych. 

IV OGÓLNOPOLSKA OLIMPIADA
 WIEDZY O MÓZGU 
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CHÓR PUM I JEGO CHÓRZYŚCI
Ponad 50 lat temu, w roku 1969, muzyk, fago-

cista szczecińskiej Państwowej Filharmonii Jan 
Saidler powołał Chór Pomorskiej Akademii Medycz-
nej w Szczecinie. Nie było to jego pierwsze chóralne 
doświadczenie, wcześniej współpracował ze szcze-
cińskim chórem Hejnał. Współpraca z medykami 
trwała dziesięć lat, aż do roku 1980, po nim dyry-
genturę przejął na kilka miesięcy Ryszard Cybul-
ski. W tym czasie zespół koncertował już nie tylko 
w kraju, ale także za granicą, był m.in. w Szwecji 
i Belgii. W 1981 r. kierownictwo artystyczne chóru 
przejął młody dyrygent Ryszard Handke i pozostał 
w nim aż do dziś. Chór Pomorskiego Uniwersytetu 
Medycznego w Szczecinie to nie tylko pokolenia chó-
rzystów, przygoda muzyczna, ale przede wszystkim 
grupa artystyczna mająca znaczący wpływ na kul-
turalny rozwój miasta, za co w 1989 r. chór został 
uhonorowany odznaką Gryfa Pomorskiego. Ponad 
50 lat wspólnego śpiewania, udział w wielu muzycz-
nych wydarzeniach, setki krajowych i zagranicznych 
koncertów i festiwali, liczne nagrody i wyróżnienia. 
Repertuar Chóru PUM zawsze wyróżniał się na tle 
innych zespołów, obejmując nie tylko muzykę kla-
syczną, ale także dzieła kantatowo-oratoryjne, jazz, 
gospel czy utwory z Kabaretu Starszych Panów. 

Zespół prezentował się na estradach krajowych 
i zagranicznych, biorąc udział w wielu festiwalach 
i konkursach, m.in. Legnica Cantat, Festiwal 
Muzyki Religijnej w Rumi (Grand Prix), Academia 
Cantat, Festiwal Barbórkowy we Wrocławiu, Między-
narodowy Festiwal 
Pieśni Chóralnej 
w Międzyzdrojach 
czy Muzyki Orga-
nowej i Kameralnej 
w Kamieniu Pomor-
skim. Był na festi-
walach w Hiszpa-
nii, Francji, Szwe-
cji, Słowacji, Niem-
czech, Izraelu, USA 
i Meksyku. Ponad 
dziesięć lat zespół 
wspó łpracował 
z Operą na Zamku 
w Szczecinie.

Ryszard Handke - absolwent dyrygentury Akademii 
Muzycznej w Poznaniu w klasie prof. Stefana Stuligro-
sza. W latach 1983-1986 kierownik muzyczny Teatru 
Współczesnego w Szczecinie. Od 1986 do 1995 r. 
chórmistrz i dyrygent Szczecińskiej Opery i Operetki. 
W latach 1995-2005 kierownik i prorektor szczeciń-
skiej Filii Akademii Muzycznej im. I.J. Paderewskiego 
w Poznaniu. Członek Rady Artystycznej Międzynaro-
dowego Festiwalu Pieśni Chóralnej w Międzyzdrojach 
i Międzynarodowego Festiwalu Chóralnego w Szcze-
cinie. Członek Prezydenckiej Rady Kultury przy 
prezydencie Szczecina. We wrześniu 2010 r. został 
pierwszym rektorem Akademii Sztuki w Szczecinie. 
W maju 2022 r. podczas jubileuszowego koncertu 
otrzymał medal „Zasłużony Kulturze Gloria Artis”. 

Uroczysty koncert Chóru PUM z udziałem Orkie-
stry Filharmonii Gorzowskiej i solistów Piotra Friebe 
i Rafała Korpika odbył się 7 maja 2022 r. w szcze-
cińskiej Bazylice Archikatedralnej pw. św. Jakuba. 
Zespół zaprezentował dwa utwory: „Cantique de 
Jean Racine” op. 11 Gabriela Faurégo i „Messa di 
Gloria” Giacoma Pucciniego.

O Chórze PUM, wcześniej PAM, wielokrotnie pisa-
liśmy na łamach Biuletynu Informacyjnego i na stro-
nie internetowej uczelni. Polecamy Państwa uwadze 
numery: z 2008 r. – wydanie specjalne oraz z lat 2009, 
2010, 2015, 2016, 2018 i 2019. O chórze chętnie pisali 
również dziennikarze lokalnych i krajowych mediów, 
a także „Svenska Dagbladet”.

red. Kinga Brandys 
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JA LUBIĘ LUDZI

Rozmowa z prof. dr. hab. Ryszardem Handke 
– dyrektorem i dyrygentem Chóru Pomorskiego 
Uniwersytetu Medycznego w Szczecinie

Kinga Brandys: – Po tylu latach pracy z jednym 
zespołem chyba można być próżnym?

Prof. Ryszard Handke: – Nie, nie jestem 
próżny. Każdy z nas lubi być doceniony i akcep-
towany, ale czy to jest próżność; ja na pewno taki 
nie jestem. Inni lubią uznanie i splendor, a ja 
wykonuję dobrze swoją pracę i znakomicie się 
realizuję. Zawsze marzyłem, aby mieć swój chór, 
występować z solistami i zespołem, pracować nad 
wielkimi dziełami muzycznymi. Moje marzenie 
zaczęło się jeszcze w dzieciństwie, od Jana Szy-
rockiego, gdzie w Słowikach śpiewaliśmy piosenki 
dziecięce. To profesor zaszczepił nam dokładność 
i bezkompromisowość w śpiewaniu – detale, które 
wpływają na jakość koncertu i brzmienie chóru. 
Moja współpraca z Janem Szyrockim trwała przez 
okres średniej szkoły muzycznej i w czasie studiów 
muzycznych w Poznaniu. Jak występował Chór 
Politechniki Szczecińskiej, w starej filharmonii nie 
było ani jednego wolnego miejsca. Tłum walił na 
te koncerty drzwiami i oknami, a młodzież stała 
pod ścianami. To było wydarzenie. Magia. I wtedy 
myślałem: „Może ja? Kiedyś?”. I jak pomyślałem, 
tak zrobiłem. Na studiach w Poznaniu poznałem 
prof. Stefana Stuligrosza i mój świat się zmienił. 
W Szczecinie dominowała muzyka współczesna, 
a tam spotkałem zupełnie inną. Była Filharmonia 
Narodowa, dzieła Bacha i Haendla... To wszystko 
udało mi się zaśpiewać, będąc jednocześnie śpiewa-
kiem i studentem profesora. Lekcje często odbywały 
się w domu profesora Stuligrosza. To nie była tylko 
muzyka, ale także ciekawe rozmowy, a wszystko po 
to, aby dyrygent patrzył szeroko. Widział muzykę 
i ludzi. Pod koniec studiów już w czasie pisania 
pracy magisterskiej powiedziałem profesorowi 
o chórze PAM (od 3 grudnia 1981 r.), a on dał mi 
wówczas dobrą radę: “Pamiętaj, Rysiu, jak chcesz 
mieć dobry chór i śpiewać dobrą muzykę, musisz 
sprawić, aby Cię wszyscy pokochali”. I czy nie miał 
racji? W sztuce trzeba współpracować z ludźmi, 
nie można być tyranem. Postawa dyrygenta zmu-
sza do dawania uczucia. Jak mówią Hiszpanie: de 
tu corazon (dać swoje serce). A tego nigdy się nie 
uzyska poprzez egzekwowanie litery prawa.

A ile osób przeszło przez Pana ręce? Pamiętam 
takie czasy w Szczecinie, że wszyscy (zakłady 
pracy, szkoły, kluby) mieli swoje chóry. Czy 
odmówił Pan komukolwiek udziału w chórze?

– Pani Kingo, z tymi rękoma to chyba bym trochę 
uważał (śmiech). Ale już poważnie. Zdarzyło się 
podczas przesłuchań, kiedy badaliśmy możliwości 
słuchowe, intonacyjne, poczucie rytmu i oczywi-
ście jeśli słyszałem, że ktoś nie potrafi powtórzyć 
dźwięku, ma kłopoty z rytmem, to zawsze byłem 
szczery i grałem w C-dur – mówiłem, że szkoda 
czasu. Chór to jest organizm, gdzie wszyscy grają 
równo. Każdy musi mieć jednakowe predyspozycje 
i uzdolnienia. Czasem tak się zdarza z początkują-
cymi chórzystami, którzy chcą śpiewać jak pozostali 
koledzy i wybiegają do przodu. A ja zawsze mówię: 
„Poczekaj, dogonisz ich wkrótce”. Medycyna jest 
bardzo trudnym rodzajem studiów. Na początku 
pierwszego roku zawsze miałem wielu chętnych, 
a po trzech miesiącach przychodzili i mówili, że 
nie połączą nauki z muzyką.

Ponad 40 lat ciężkiej pracy. Za wami wspa-
niały koncert jubileuszowy 50-lecia. Odczuwa 
Pan satysfakcję z dobrze wykonanego zada-
nia muzycznego, z pracy z zespołem i odczuć 
publiczności?

– Pandemia przesunęła obchody jubileuszu 
o rok. Obiecałem sobie, że muszę ten koncert 
zrobić dobrze. Mszę ”Messa di Gloria” Pucciniego 
znam doskonale, wykonywałem ją podczas obrony 
doktoratu, wielokrotnie śpiewaliśmy  ją z chórem 
w różnych miejscach, w Olsztynie, Wrocławiu czy 
Szczecinie, a to oznacza, że kilka pokoleń chórzy-
stów miało ją w uszach. Postanowiłem jubileusz 
50-lecia podsumować dziełem oratoryjno-kan-
tatowym i na pierwszym miejscu pojawiło się to 
dzieło. Było to przedsięwzięcie dość karkołomne, 
ale nie niemożliwe. Nie mogliśmy z wielu wzglę-
dów mieć codziennych prób, nie zawsze wszyscy 
przychodzili. To chór amatorski, amator, moim 
zdaniem, pochodzi od słowa amo, amare, amavi, 
amatum, czyli kochać. To są miłośnicy, pasjo-
naci, ludzie szurnięci pod każdym pozytywnym 
tego słowa znaczeniem. Jedna z występujących 
chórzystek przyjeżdża na próby z Bydgoszczy. 
Miałem chórzystkę, która przyleciała z Grecji. Ci 
ludzie podobnie czują, mają takie same zaintere-
sowania, kochają dyrygenta. Jestem szczęśliwy, 
że od lat koło mnie kręci się  tak wspaniałe grono 
ludzi. Oceniam to jako życiowy sukces. Praca to 
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moja pasja, mimo że nie zawsze było kolorowo. 
Mszę w katedrze wykonało ponad 80 osób, w tym 
absolwenci Chóru. Koncert sprawił mi ogromną 
satysfakcję. Wszyscy chcieli, aby nasz koncert 
był okazały i tak się stało. Katedra była wypeł-
niona do ostatniego miejsca. Orkiestra z Gorzowa 
grała wspaniale, mimo śmierci mojego przyjaciela 
dyrygenta Jacka Kraszewskiego. Co można chcieć 
więcej?

50 lat istnienia Chóru, 40 lat Pana pracy. Proszę 
wymienić te najważniejsze chwile.

– Przeżycia emocjonalne wiążą się dla mnie 
z wykonywaniem dzieł muzycznych, z miejscami 
i ludźmi.  Współpracowaliśmy np. z zawodowym 
genialnym chórem szwedzkim z Göteborga. Przy 
nich czułem się nawet zakłopotany. Byliśmy u nich 
z polskimi kolędami i dwa lata później nagraliśmy 
płytę, także z udziałem solistki Romy Jakubowskiej-
-Handke (prywatnie żona profesora). Płyta miała 
w Szwecji bardzo wysokie notowania. Jeździliśmy 
z koncertami promocyjnymi i występowaliśmy 
w wielu miastach. Czterdzieści lat po nagraniu 
płyta jest nadal na rynku. Słowa polskie zostały  
przetłumaczone i podobno Szwedzi śpiewają nasze 
kolędy w adwencie. 

Drugim nie mniej ważnym przeżyciem była 
współpraca z Jadwigą Igiel-Sak, byłą dyrektor 
Filharmonii Szczecińskiej, która zaproponowała 
nam współpracę z Niemcami przy wykonaniu Mszy 
h-moll Bacha, najbardziej monumentalnego dzieła 
muzycznego. Mieliśmy zagrać trzy koncerty w Niem-
czech. To był akurat czas mojej habilitacji. Wiele 
lat wcześniej profesor Stuligrosz w trzy miesiące 
przygotował tę mszę ze Słowikami; czy ja nie mogłem 
tego zrobić w pół roku z chórem PAM? I przygoto-
waliśmy tę ponaddwuipółgodzinną mszę, a Niemiec 
się wycofał. To był dramat. Jak powiedzieć ludziom, 
że nasza praca była na marne? Byłem bliski wysko-

czenia z wieży katedry. Pani Jadwiga uratowała 
mnie przed tym desperackim czynem i zorganizo-
wała nam koncert w katedrze. Byliśmy pierwszym 
chórem w Szczecinie, który wykonał tę arcyciężką 
mszę. I na koniec słowo o operze komicznej „Kawa-
ler srebrnej róży” Ryszarda Straussa, którą zoba-
czyłem w Dessau wraz z Jackiem Kraszewskim. 
I wieczorem po koncercie w hotelu ustaliliśmy, że 
zrobimy wspólnie „Requiem” Mozarta w inscenizacji 
Sławomira Żerdzickiego na szczecińskim Zamku. 
Było to coś niesamowitego, kolejki do kasy ciągnęły 
się po horyzont. Od tego czasu rozpoczęła się nasza 
współpraca z filharmonią szczecińską. Wspólnie zro-
biliśmy później kilka wspaniałych oper:  „Carmen”, 
„Tosca”, „Straszny dwór”, „Skrzypek na dachu”. Ta 
współpraca to był milowy krok do przodu, który 
otworzył moich chórzystów i wyniósł ich na wyższy 
stopień.

A czego jest Panu żal?
– ...że nie ćwiczyłem na fortepianie tak jak trzeba. 

Gram, ale nie tak jak bym chciał. Może i dobrze, 
gdybym był lepszy, to miałbym swoje koncerty lub 
grał gdzieś zarobkowo, a nie zajmował się chórem 
PUM. Ten chór to moja wielka rodzina.

Pan zawsze był ulubieńcem władz.
– Na uczelni zawsze miałem duże wsparcie. Wła-

dze uczelni medycznej były głodne kultury. Wielu 
profesorów i lekarzy to moi byli chórzyści. Mając 
doświadczenie jako rektor Akademii Sztuki, wiem, 
że nie jest łatwo uzyskać wsparcie i dotacje. A ja je 
tu zawsze otrzymywałem. My za tę przychylność się 
odwdzięczamy i jesteśmy obecni podczas wszyst-
kich uroczystości. Tylko raz nie zaśpiewaliśmy na 
inauguracji roku akademickiego, ponieważ wyje-
chaliśmy na konkurs do Hiszpanii. Zawsze byliśmy 
chórem PAM/PUM.

A jakie zalety i wady ma dyrygent Ryszard 
Handke? O to samo zapytam chórzystów i zoba-
czymy, czy opinie będą podobne. 

– Wady: nie jestem systematyczny, działam 
impulsami. Jestem niecierpliwy i nie potrafię tań-
czyć. Zalety...

Jedną już poznałam, jest Pan punktualny. Umó-
wiliśmy się na 10.00 i był Pan o czasie. 

– Tego nauczyła mnie żona. Inne zalety? Ja lubię 
ludzi i lubię z nimi pracować.
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O chórze PAM/PUM rozmawiam z kilkoma chó-
rzystami, którzy śpiewali w nim wiele lat i dla któ-
rych chór był drugim domem i wielką przygodą. 

SPEŁNIENIE

Piotr Szulc: – Od czasu pandemii nie śpiewam 
już w chórze. W zarządzie byłem przez wiele lat 
i szczerze mówiąc, nie pamiętam, kiedy i w jakich 
latach byłem kim. Od głosowego do prezesa, tak, 
ale najważniejsze to bycie chórzystą. 

Chór PUM wygląda jak mała mafia, wszyscy się 
znają, są powiązani towarzysko lub rodzinnie. 
Dzieci zastępują rodziców. 

– Tak jest. Oto przykład. Na trzydziestolecie 
naszego chóru wspólnie z żoną, która też jest 
z chóru, i z naszą córką, która też śpiewała w chó-
rze, znaleźliśmy 30 małżeństw, które zostały zawarte 
przez chórzystów. To dowód, że jesteśmy grupą 
społeczną, która ma takie same zainteresowania. 
I to prawda, że jesteśmy skoligaceni. 

Nasz chór funkcjonował na pograniczu dwóch 
systemów. Dziś możemy zadać pytanie, które życie 
było ciekawsze? Czy to w szarej, brudnej rzeczywisto-
ści, czy w dzisiejszych drapieżnych czasach. Tamten 
czas to czas naszej młodości. I wtedy ta nasza pasja, 
spełnienie, spowodowały, że nauczyliśmy się żyć 
kulturalnie. Już nie wspomnę, że śpiewając w chó-
rze, można było zwiedzić świat. Pamiętam pierwszy 
pobyt we Francji, gdzie w małym miasteczku Autun 
emeryci leniwie grali w petanque, popijając kawę lub 
lekkie wino, a dla nas był to szok kulturowy. I tak 
za każdym wyjazdem uczyliśmy się świata, który był 
inny, i dziś już wiem, że wcale nie idealny. 

Zastanawiające, że w ciągu tylu lat i tylu wyjaz-
dów zagranicznych nikt nie pozostał za granicą, 
nie uciekł. 

– Ani jedna osoba. Chór uczelni medycznej to była 
wówczas wielka rzecz. Byliśmy ze sobą na dobre i na 
złe. Tworzyliśmy jeden zespół. Razem śpiewaliśmy, 
uczyliśmy się i żyliśmy w akademikach. Nie wypadało 
uciec, wiedząc, że po takim wydarzeniu zespół mogły 
dotknąć jakieś restrykcje, przecież tak wówczas było. 
Byliśmy szczęśliwi, mogąc śpiewać w takim chórze. 

Byłeś zawsze aktywnym członkiem chóru i jego 
wieloletnim prezesem. 

– Nigdy nie planowałem, że będę śpiewał w chó-
rze. W młodości grałem na gitarze, należałem do 

harcerstwa, a później oszalałem na punkcie jazzu. 
Żyłem w zupełnie innym świecie. Po szkole średniej 
z powodu „złego” pochodzenia nie dostałem się na 
wymarzone studia medyczne i poszedłem do Stu-
dium Medycznego. Pewnego dnia do naszej szkoły 
przyszedł członek Chóru PAM, namawiając do współ-
pracy. Tym chórzystą był znany dziś psychiatra dr 
Marek Juraszek, który chętnie w leczeniu pacjentów 
wykorzystuje muzykoterapię. Wtedy wyjął kamerton 
i nas zwyczajnie sprawdzał: A co to jest? Nie wszyscy 
wiedzieli, co to i do czego służy, a ja grając na gitarze, 
wiedziałem i nagle usłyszałem, że jutro o 19.30 jest 
próba, na którą powinienem przyjść. Tak mnie tym 
zaskoczył… że poszedłem. – Pójdę – pomyślałem – 
zobaczę… i zostałem na kolejnych 40 lat. Na początku 
niczego nie umiałem, czarna magia. Nie potrafiłem 
śpiewać w wielogłosie, długo siedziałem oszołomiony 
na próbach, a tu szybko trzeba było zaśpiewać Gau-
deamus, Gaude Mater i hymn polski. Ale jak widać, 
dałem radę i zostałem tenorem na kilkadziesiąt lat. 
Bardzo zapamiętałem serdeczność, z jaką zostałem 
przyjęty przez zespół, nigdy nie czułem się wyobco-
wany czy pominięty. Byłem „zaopiekowany”. Rok 
później pojechałem już z chórem do Szwecji i Belgii. 
Moje dźwięki: Led Zeppelin, Miles Davis, jazz, uległy 
gwałtownej zmianie, ale ta zmiana była bardzo pod-
niecająca, nawet tak, że na próby nieraz biegłem przez 
całe miasto, aby się nie spóźnić. Szybko zostałem 
głosowym, później wiceprezesem i na koniec prezesem.

Które wydarzenia związane z chórem miały dla 
Ciebie duże znaczenie? 

– Na pewno nauczenie się na pamięć „Requiem” 
Mozarta. Co pozwoliło mi na pełną swobodę ucze-
nia się programów śpiewania i czerpania wielkiej 
radości z muzykowania w amatorskim bądź co bądź 
zespole. Chociaż amatorski to przecież nie oznacza, 
że gorszy jakościowo. 

Drugim wydarzeniem, mniej już muzycznym, 
było poznanie mojej żony Ewy, z którą jesteśmy 
razem od 1983 roku. 

Moja więź z chórem jest bardzo bliska, cały czas 
jego chórzyści są koło mnie, jak dobra rodzina. 

Czy koncert jubileuszowy był spełnieniem? 
– Z zaśpiewania absolutnie tak. Ale szkoda, że 

chór, który przez wiele lat współpracował z Filhar-
monią Szczecińską, został założony przez muzyka 
filharmonii i jest w przestrzeni miasta 50 lat, 
nie zaśpiewał swojego jubileuszowego koncertu 
w pięknej sali koncertowej filharmonii. Domyślam 
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się, że mogła sporo kosztować, bo tak jak i przy 
poprzednim jubileuszu zostaliśmy potraktowani 
komercyjnie, tak i tym razem spodziewam się, że 
koszty byłyby ogromne. Wybitny dyrygent chóru, 
współzałożyciel i pierwszy rektor Akademii Sztuki, 
uczeń Stuligrosza, człowiek, który tyle zrobił dla 
szczecińskiej, polskiej chóralistyki, powinien być 
obdarzony szacunkiem, także ze strony miejskiej 
instytucji kultury, jaką jest filharmonia. 

Nie chcę powiedzieć, że koncert w szczecińskiej 
katedrze był przez to słabszy, w końcu to muzyka 
sakralna pisana dla takich miejsc, a i orkiestra Fil-
harmonii Gorzowskiej stanęła na wysokości zadania.

Jaki jest Ryszard Handke? 
– Ryszard Handke jest przede wszystkim fenome-

nalnym nauczycielem w najszerszym tego słowa zna-
czeniu, nie nauczycielem muzyki. Jest nauczycielem 
życia, kultury, estetyki. Słowem, uczy tego wszyst-
kiego, czego nie uczą w szkole. Wybitna postać życia 
kulturalnego, jego szacunek do człowieka, grzecz-
ność, tolerancja – onieśmielają. Człowiek o wspania-
łym poczuciu humoru. Fantastyczna, choć czasem 
uciążliwa gadatliwość, która nie raz zabrała jedną 
trzecią czasu przeznaczonego na próbę, ale w tym 
czasie można było chłonąć jego dobroć i wielkość 
humanisty. Nie jest ideałem dyrygenta, coś za coś, 
a mam teraz prawo już to powiedzieć z racji doświad-
czenia, przed koncertem oaza spokoju, a w środku 
burza nerwów. Nigdy nie krzyczy, nikomu nie powie 
nic przykrego. To dobry człowiek. 

Wadą jest to, że się nie rozpycha łokciami i traci. 
Omijają go splendory, specjalne projekty i wyjąt-
kowe wydarzenia. Znamy się od ponad 40 lat. To 
mój przyjaciel.

OCZY CHÓRU

Lekarz Urszula Oszczyk jest specjalistą w zakre-
sie okulistyki. W chórze PAM w latach 1977-1988. 

Jak rozpoczęła się Pani przygoda z chórem 
medycznym? 

Urszula Oszczyk: – O chórze dowiedziałam się 
podczas rekrutacji na studia w PAM. Moje doświad-
czenie muzyczne ograniczało się do śpiewania w chó-
rze szkolnym. Na pierwszym roku studiów obawiałam 
się, że nie pogodzę nauki ze śpiewaniem. Ale w aka-
demiku na każdym piętrze była wspólna kuchnia, do 
której przychodziła śpiewająca koleżanka i ćwiczyła 
swoją partię chóralną. Czasem ktoś do niej dołą-

czał.  Było to bardzo piękne i zaskakujące. To ona 
zachęciła mnie do śpiewania. Na początku drugiego 
roku studiów zgłosiłam się na przesłuchanie i zosta-
łam przyjęta do altów. Najpierw trafiłam do zespołu 
przygotowawczego, gdzie asystenci dyrygenta uczyli 
śpiewać nowych adeptów. Szybko dołączyłam do 
zespołu i połknęłam bakcyla. Mimo że próby zawsze 
były przed ważnymi zajęciami: biochemią czy fizjo-
logią, to potrafiłam się zmobilizować, efektywniej się 
uczyłam i zawsze zdążyłam przygotować się do zajęć. 
W chórze śpiewałam do końca studiów i sześć lat 
po. Zrezygnowałam dopiero po urodzeniu dziecka. 

Czym była dla Pani ta przygoda? 
– Przynależność do tej grupy była wspaniałym 

doświadczeniem. Należałam do zespołu ludzi o wyjąt-
kowej wspólnej pasji. Na początku nie myślałam 
o wyjazdach, ważne były emocje, próby w głosach 
i zgrywanie utworu w całość. Jest to niesamowite 
uczucie, kiedy słychać harmonię i współbrzmienia. 
A jak to wciąga! Dwa razy w roku musiałam poświę-
cić czas na zgrupowania chóru w ferie zimowe i waka-
cje. Czasem jeszcze w weekendy. Nigdy nie miałam 
z tym problemu. Przyjeżdżałam na zgrupowania do 
Dziwnowa, gdzie ćwiczyliśmy całe dnie, z małą prze-
rwą na wrześniowy spacer brzegiem morzem. Tu też 
odbywał się co roku chrzest nowych chórzystów. 
Śpiewanie w chórze to rozbudzanie wrażliwości, prze-
żywanie emocji, których nie dostarczy nic innego. 
To poznawanie nowego gatunku muzyki i rozwijanie 
zainteresowań. Ćwiczy pamięć, poprawia nastrój, 
obniża stres, którego nie brakuje w pracy lekarza. 

A jakie były najważniejsze momenty w życiu 
chórzystki Chóru PAM? 

– Pamiętam wyjazdy do Francji na festiwal 
w Autun podczas studiów, gdzie w ogromnej gotyc-
kiej katedrze zaśpiewaliśmy z chórami z całej Europy 
„Requiem” Antoniego  Dworzaka. Tydzień przygotowy-
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waliśmy ten utwór z dyrygentem Pierre Cao, ówcze-
snym dyrygentem orkiestry Radia Luxemburg. Jakież 
to były emocje. Kiedy wybrzmiały ostatnie dźwięki, 
kilka osób zemdlało. Drugie spotkanie z tym samym 
dyrygentem było także bardzo ekscytujące. Śpiewa-
liśmy „Króla Dawida” Artura Honeggera. Wzrusza-
jące były wyjazdy w stanie wojennym, pamiętam 
zwłaszcza ten do Szwecji z polskimi kolędami. U nas 
czołgi na ulicy, a my na dalekiej północy śpiewamy 
najpiękniejszą polską muzykę bożonarodzeniową. 

Jaki jest Ryszard Handke? Czy ma wady? 
– Ryszard jest osobą bardzo towarzyską. Zwłasz-

cza kiedy jest ze swoją żoną, zarażają pozytywną 
energią i perlistym śmiechem sopranistki wszystkich 
dookoła. Na zgrupowaniach zawsze spotykaliśmy 
się po próbie, każdy przynosił, co miał w pokoju 
(przekąski, słodycze, napoje) i dalej godzinami roz-
mawialiśmy, nie tylko o muzyce. Ryszard nas spajał 
i  bawił jak nikt inny, nie znam innego muzyka, 
który tak łączyłby zespół. Czy ma jakieś wady? Nie 
wiem. Jest zawsze przygotowany, wyszukuje ciekawe 
utwory, nie spóźnia się na próby… wyrozumiały, 
uśmiechnięty i życzliwy. Stary chór, złożony z lekarzy 
obarczonych pracą, trzyma się tylko dzięki dyrygen-
towi. Jest najważniejszą osobą w zespole. Uczestni-
czyłam w koncercie jubileuszowym i mimo że już raz 
wykonaliśmy tę mszę, emocje nas nie opuszczały. 
Zawsze jest to dla nas i dla mnie ogromne przeżycie. 

Czym dla Pani jest muzyka chóralna? 
– Pasją, bez której okres studiów byłby bardzo 

pozbawiony wyrazu. Wyjeżdżaliśmy za granicę, 

poznaliśmy wielu ciekawych 
ludzi, inne kultury, a przede 
wszystkim najważniejsze były 
wrażenia, jakich doznawali-
śmy podczas śpiewania. Cały 
czas jesteśmy wielką rodziną 
i pomagamy sobie wzajemnie. 
Ja wiem dużo o oczach naszych 
chórzystów, inni o nogach, sercu. 
Pamiętam także dużą życzliwość 
ze strony władz uczelni. Śpiewa-
jący w chórze mieli np. „chody” 
u prof. Adama Krechowieckiego. 
Tuż przed Bożym Narodzeniem 
co roku dawaliśmy koncert kolęd 
dla pracowników w budynku 
Rektoratu, zawsze przyjmowany 
brawami, a nam sprawiało to 

ogromną radość. Wielką miłość do muzyki starałam 
się przekazać moim dzieciom. Syn nie połknął bak-
cyla, ale córka tak. Śpiewa w chórze Uniwersytetu 
Medycznego w Poznaniu. Czy będzie dalej śpiewać 
po studiach – nie wiem. Ale wiem, że muzyka wzbo-
gaci jej życie.

WIELKA PRZYGODA

Doktor n. med. Wojciech Halec jest specjalistą 
w zakresie położnictwa i ginekologii oraz gineko-
logii onkologicznej. W chórze PUM był w latach 
1987-2014. 

Co zadecydowało, że postanowił Pan związać 
się z chórem PUM? 

Wojciech Halec: – W 1987 r. zdałem egzamin 
na PAM, ale zanim rozpocząłem studia, z działu 
rekrutacji dostałem komplet dokumentów, łącznie 
z trzema zaproszeniami na obozy: ze zrzeszenia stu-
dentów do Międzywodzia, na obóz międzyuczelniany 
do Nowego Warpna i obóz organizowany przez chór 
naszej uczelni w Dziwnowie. Wybrałem dwa, których 
terminy nie kolidowały ze sobą. Jednym z nich we 
wrześniu 1987 r. był właśnie dwutygodniowy obóz 
chóralny. Do wzięcia w nim udziału zachęcili mnie 
moi rodzice, którzy podpowiedzieli mi wówczas, że to 
jedyna przepustka do zwiedzenia świata. I to mnie 
najbardziej zachęciło. Obóz był moim pierwszym 
spotkaniem z wyższą uczelnią. W dzieciństwie ukoń-
czyłem szkołę muzyczną I stopnia. Bardzo wcześnie 
wiedziałem, kim chcę być, postanowiłem więc się nie 
rozdrabniać i szybko zakończyłem edukację muzyczną, 
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ale miłość do muzyki poważnej we mnie pozostała. 
Pierwszą osobą z chóru, z którą się zetknąłem w Rek-
toracie PUM, był ówczesny prezes chóru Krzysztof 
Borowiak, dziś profesor i wykładowca tej uczelni. Na 
wrześniowym obozie szybko zorientowałem się, że to 
jest to. Tam poznałem między innymi prof. Dariusza 
Chlubka, wówczas lekarza w szpitalu onkologicznym 
na Golęcinie, i trójkę studentów, którzy tak jak ja 
rozpoczynali swoją przygodę z chórem, oraz naszego 
dyrygenta Ryszarda i jego brata Grzegorza Handke. 

Podczas studiów miałem chwile zwątpienia, czasem 
trudno było pogodzić naukę ze śpiewaniem, zawa-
liłem kilka egzaminów, ale nawet przed najgorszym 
zaliczeniem jechałem na próbę chóru, a ponieważ 
w tamtym czasie mieszkałem w akademiku przy ul. 
Dunikowskiego, to każde spotkanie z zespołem był dla 
mnie odskocznią od rzeczywistości. Jadąc tramwajem 
na próbę, cieszyłem się ze spotkania, ale kiedy wra-
całem, już mniej, wiedziałem, że wracam do nauki. 

Jest Pan w tej trzydziestce szczęśliwców, którzy 
w chórze znaleźli swoją drugą połowę. Szczę-
ściarz z Pana.

– To najważniejsza rzecz, którą osiągnąłem dzięki 
chórowi. Moja żona dołączyła do zespołu, jak ja 
już byłem starym chórzystą, mocno zaangażowa-
nym w działalność zespołu. Basia była studentką 
naszego dyrygenta i „pojawiła się” w chórze w celu 
doskonalenia umiejętności dyrygenckich na ostat-
nich latach swoich studiów. Z chórem wykonała 
koncert dyplomowy. Zastanawiam się, czy najpierw 
spodobała się jej atmosfera w zespole, czy może ja? 
Jedno jest pewne – chór towarzyszył nam w najważ-
niejszych momentach małżeństwa, a małżeństwo 
nigdy nie było dla nas przeszkodą w śpiewaniu. 
Nasz pierwszy syn urodził się kilka dni po dużym 
koncercie w Filharmonii Szczecińskiej, w którym 
oboje braliśmy udział, i już w pierwszym roku życia 
„uczestniczył” w próbach chóru. 

Najważniejsze przeżycia związane z chórem?
– Na pewno był to pierwszy koncert oratoryjno-

-kantatowy i proszę mi wierzyć, ale dzieła i twórcy 
nie pamiętam. Ale pamiętam, że nigdy nie brałem 
udziału w takim wydarzeniu. Drugie to wykona-
nie Mszy h-moll Bacha. Wspaniały był także mój 
pierwszy wyjazd zagraniczny za żelazną kurtynę 
na festiwal do Hiszpanii, gdzie śpiewaliśmy także 
muzykę ludową podczas kameralnych występów 
w małych miasteczkach. Nasza prezentacja tej 
muzyki po hiszpańsku i katalońsku wywoływała 

euforię wśród publiczności. Na wszystkich naszych 
wyjazdach w kraju i zagranicą zawsze dużo zwie-
dzaliśmy, znajdowaliśmy czas na wspólne wyjścia, 
co jeszcze bardziej jednoczyło zespół.

A dyrygent Ryszard Handke, jaki był?
– Ryszard jest wrażliwym artystą z umiejętnością 

doboru znakomitego repertuaru, do którego potrafi 
przekonać zespół. Stworzył rodzinną atmosferę. 
Zależy mu, żeby każdy chórzysta przychodził na 
próby dla przyjemności.

Czy koncert jubileuszowy spełnił Pana oczeki-
wania?

– Jestem bardzo zadowolony z koncertu. Ten 
utwór śpiewałem chyba z sześć razy. Wykonanie 
w katedrze było znakomite.

Co dała Panu muzyka chóralna i przynależność 
do zespołu?

– Przede wszystkim poznałem wspaniałych ludzi, 
z którymi utrzymuję kontakt do dziś, ponadto posze-
rzyłem swoje horyzonty muzyczne o muzykę wokalną 
i wokalno-instrumentalną. Gdziekolwiek jestem, 
zawsze z przyjemnością słucham występów chórów. 
To nie jest łatwa muzyka, ale ja ją lubię. Ona mi dużo 
daje w kontaktach z ludźmi, zwłaszcza w mojej pracy 
lekarskiej, gdzie czasem sobie nawet troszkę pomruczę 
w gabinecie. Chór wielokrotnie pomógł mi w podej-
mowaniu życiowych decyzji. Będąc młodym lekarzem, 
nie bardzo wiedziałem, jaką drogę wybrać. Miałem 
iść do firmy farmaceutycznej, nawet byłem na pierw-
szym spotkaniu i kiedy zapytano mnie o moje hobby, 
a rozmowa odbywała się w języku angielskim, odpo-
wiedziałem „Muzyka chóralna i śpiewanie w chórze” 
i wówczas zobaczyłem duże zainteresowanie członków 
komisji, nawet zostałem przyjęty, ale na drugi dzień 
jednak zrezygnowałem. Postanowiłem kontynuować 
zawód lekarza. Drugi podobny przypadek wydarzył 
się podczas egzaminu specjalizacyjnego z ginekolo-
gii onkologicznej w Warszawie. Grono profesorskie 
standardowo poprosiło o kilka słów o sobie, to powie-
działem, że jestem ze Szczecina, pracuję w szpitalu, 
mam żonę, dzieci… nikt nie reagował do czasu, aż 
wspomniałem o śpiewaniu w chórze. Wówczas jeden 
z profesorów bardzo się ożywił i poprosił o wyrecyto-
wanie „Gaudeamus Igitur”, co oczywiście zrobiłem. 
A z egzaminu dostałem piątkę.

Rozmowy przeprowadziła red. Kinga Brandys
Zdjęcia archiwum PUM
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WYSTAWA
ZDĄŻYĆ PRZED PRÓCHNICĄ

Dzień 20 marca, z inicjatywy Światowej Federacji 
Dentystycznej FDI, jest Światowym Dniem Zdrowia 
Jamy Ustnej. Z tej okazji w Bibliotece Głównej PUM 
otwarto wystawę rzeźb zębów i ich fotografii „Zdą-
żyć przed próchnicą”. Otwarcia ekspozycji doko-

nał prof. Mariusz 
Lipski, prodziekan 
Wydziału Medy-
cyny i Stomatologii 
PUM. W wernisażu 
wzięli udział: dr 
hab. Danuta Lietz-
-Kijak – kierownik 
Zakładu Propedeu-
tyki, Fizykodiagno-
styki i Fizjoterapii 
Stomatologicznej, 
dr n. med. Helena 
Gronwald oraz 
studenci Pomor-
skiego Uniwersy-
tetu Medycznego 
w Szczecinie.

Na wystawie prezentowane są, wierne anatomicz-
nie, rzeźby zębów wykonane z jarzębinowego i brzo-
zowego drewna autorstwa Michała Wolańskiego, 
studenta stomatologii, członka koła naukowego 
przy Zakładzie Propedeutyki, Fizykodiagnostyki 
i Fizjoterapii Stomatologicznej PUM. Fotografie rzeźb 
w powiększeniu, podkreślające walory estetyczne 
tych prac, wykonał dr Arkadiusz Piętak z Pracowni 
Fotografii i Strategii Artystycznych Katedry Foto-
grafii Akademii Sztuki w Szczecinie.

W trakcie wernisażu odbył się finał dwóch kon-
kursów zorganizowanych przez doktorantkę, lek. 
dent. Barbarę Gronwald: „Bądź dumny ze swo-
jego uśmiechu” – w nawiązaniu do tegorocznego 
hasła ŚDZJU, oraz konkursu dotyczącego anato-
mii zębów. Laureatom wręczono nagrody – zestawy 
higieniczne ufundowane przez szwajcarską firmę 
Curaden (Curaprox).

Wystawie towarzyszyła zbiórka artykułów do 
higieny jamy ustnej dla uchodźców z Ukrainy. Stu-
denci zrzeszeni w Polskim Towarzystwie Studentów 
Stomatologii przekazali je potrzebującym.

Organizatorami ekspozycji są: Pomorski Uniwer-
sytet Medyczny w Szczecinie, Polskie Towarzystwo 
Stomatologiczne Oddział Szczecin, Polskie Towa-
rzystwo Studentów Stomatologii Oddział Szczecin, 
partnerami: Curaprox (CURADEN) Polska i Colgate 
- Poland & Baltics. 

dr n. med. Helena Gronwald
Zakład Propedeutyki, Fizykodiagnostyki  

i Fizjoterapii Stomatologicznej
Zdjęcia Agnieszka Tupikowska
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WYJAZDY ZAGRANICZNE PRACOWNIKÓW 
W PROGRAMIE ERASMUS+

Współpraca między uczelniami, zarówno w Unii, 
jak i poza jej granicami, pomaga zwiększyć atrak-
cyjność edukacji dla studentów z całego świata 
oraz promować wzajemne uczenie się. To z kolei 
sprzyja doskonałym wynikom w dziedzinie badań 
naukowych i nauczania. Przyczynia się to również 
do rozwoju innowacji i tworzenia miejsc pracy w UE, 
bowiem ułatwia osobom z kwalifikacjami karierę 
międzynarodową. Uczelnie dostrzegają wagę pro-
gramu w tym zakresie. Aby wzmocnić kompetencje 
związane z wielokulturowością (w tym komunika-
cję międzykulturową), uczelnie organizują spotka-
nia, wydarzenia kulturalne i edukacyjne oraz Staff 
Week, które są okazją do spotkań, komunikacji 
i networkingu dla pracowników z różnych krajów. 
Celem działań projektu Erasmus+ jest podnoszenie 
kompetencji pracowników uczelni, szczególnie osób 
bezpośrednio obsługujących mobilności i będą-
cych na „pierwszej linii” kontaktu ze studentami 
czy wykładowcami z zagranicy. 

wana sadem Europy, znana głównie z gotyckiej 
katedry Santa Maria (Catedral de Santa María).

Uniwersytet, a właściwie kampus całego Uni-
wersytetu znajduje się na obrzeżach centrum 
miasta i można do niego dojechać autobusem. 
Już na początku kampus zrobił na nas ogromne 

Pracownicy Działu Nauki i Współpracy z Zagra-
nicą mieli okazję do wyjazdu w ramach programu 
Erasmus+ do Murcji. Wyjazd na szkolenie na part-
nerskim uniwersytecie w Murcji był dla nas bardzo 
owocnym przeżyciem. Murcja to miasto w połu-
dniowo-wschodniej Hiszpanii i stolica regionu, nazy-

wrażenie, bowiem obejmuje on zarówno kolorowe 
budynki różnych wydziałów, oddzielny budy-
nek rektoratu, jak również stadion, basen, korty 
tenisowe i bibliotekę. Dzięki gościnności Uniwer-
sytetu przez całe pięć dni miałyśmy możliwość 
przyjrzenia się pracy biur międzynarodowych, 
które zajmują całe piętro w budynku rektoratu na 
terenie kampusu. Oprócz biur znajduje się tam 
Welcome Point prowadzący rejestrację wszystkich 
przyjeżdżających na Uniwersytet – dzięki temu 
uczelnia wie, kto przebywa na jej terenie. Jest 
tam również biuro studium językowego, w któ-
rym sprawdzany jest poziom językowy studentów 
oraz biura współpracy nie tylko z placówkami na 
terenie UE, ale także ze Stanami Zjednoczonymi 
czy Afryką. 

W weekend udało się nam również odwiedzić 
pobliskie miasto Alicante, które znajduje się nad 
samym morzem, oraz wyspę Tabarca. W Alicante 
również znajduje się wielki kampus uniwersytecki, 
który gości studentów z całej Europy. Duże wraże-
nie robi aula zewnętrzna otoczona palmami oraz 
liczne fontanny. Cały kampus jest kompleksowym 
miejscem do nauki, jak również wypoczynku na 
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jego terenie. To co odróżnia studia w Hiszpanii od 
studiów w Polsce, to mniejsza dostępność do prak-
tyk, dlatego tak chętnie Hiszpanie odwiedzają nasz 
uniwersytet i Wydział Medycyny i Stomatologii.

Wyjazd poszerzył nasze horyzonty myślenia 
o uniwersytecie w skali międzynarodowej. Udało 
się nam również podpatrzeć kilka pomysłów, które 
mamy nadzieję wdrożyć wkrótce na naszej uczelni. 
Polecamy wszystkim pracownikom zdobywanie 
takich doświadczeń i otwarcie się na możliwości 
nawiązania kontaktów międzynarodowych na 
naszych partnerskich uczelniach. To doświadczenie 
rozwija i podtrzymuje trwałe kontakty międzyludz-
kie między kadrą akademicką uczelni wyższych 
i pracownikami. W końcu wszyscy razem stawiamy 
czoła wyzwaniom na uczelni dzisiejszego świata 
i tworzymy nasze uniwersytety.

Tekst i zdjęcia Agnieszka Polak
Dział Nauki i Współpracy z Zagranicą

Program Erasmus+

HORYZONTALNY PUNKT KONTAKTOWY 
POLSKA ZACHODNIA W SZCZECINIE

Horyzontalny Punkt Kontaktowy Polska Zachod-
nia funkcjonuje w Regionalnym Centrum Innowacji 
i Transferu Technologii ZUT w Szczecinie.

Od 1 stycznia 2022 r. w Regionalnym Centrum 
Innowacji i Transferu Technologii Zachodniopo-
morskiego Uniwersytetu Technologicznego w Szcze-
cinie działa Horyzontalny Punkt Kontaktowy Pol-
ska Zachodnia. Biuro w Szczecinie funkcjonuje 
w ramach konsorcjum ZUT w Szczecinie z Poznań-
skim Parkiem Naukowo-Technologicznym Fundacji 
Uniwersytetu im. Adama Mickiewicza w Poznaniu, 
który jest jednocześnie jego liderem. 

Konsorcjum powstało w wyniku naboru na Hory-
zontalne Punkty Kontaktowe (HPK) do Programu 
Ramowego UE Horyzont Europa, ogłoszonego przez 
Narodowe Centrum Badań i Rozwoju. Dodajmy, że 
na terenie całego kraju funkcjonuje sześć makro-
regionów z HPK, koordynowanymi przez Krajowy 
Punkt Kontaktowy ds. Horyzontu Europa. 

Jako HPK Polska Zachodnia świadczymy usługi 
konsultacyjne i informacyjne dla podmiotów 
zainteresowanych aplikowaniem o dofinanso-
wanie w największym programie ramowym Unii 

Europejskiej wspierającym badania i innowacje 
– Horyzont Europa. Nasza oferta skierowana jest 
do podmiotów fizycznych i prawnych mających 
siedziby w województwach: zachodniopomorskim, 
lubuskim i wielkopolskim, zatem w szczególno-
ści wspieramy naukowców oraz przedsiębiorców, 
którzy aplikują lub już realizują projekty badaw-
czo-rozwojowe. 

Pomagamy m.in. w:
• dobraniu odpowiedniego konkursu,
• poszukiwaniu partnerów do konsorcjum,
• przygotowaniu wniosku projektowego,
• realizacji projektu i jego obsłudze admini-

stracyjnej,
• założeniu profilu eksperta w bazie Komisji 

Europejskiej.
Znalezienie źródła finansowania może bywać 

trudne, dlatego dobór odpowiedniego konkursu 
rozpoczyna się od krótkiej rozmowy, która pozwala 
nam ocenić, czy Horyzont Europa jest odpowiednim 
programem B+R. Jeżeli tak jest, szukamy najlep-
szej formy finansowania oraz pasujący konkurs. 
Zawsze też tłumaczymy zasady uczestnictwa. 
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Należy pamiętać, że udział w programach mię-
dzynarodowych w przeważającej części wiąże się 
z koniecznością pracy w międzynarodowych kon-
sorcjach. Proces tworzenia konsorcjum wpisany 
jest w cykl życia projektu i aby był skuteczny, 
powinien zostać prawidłowo zaplanowany. Nasz 
zespół udziela wsparcia również w tej kwestii, 
a usługa rozpoczyna się od opracowania indywidu-
alnego profilu oraz identyfikacji potrzeb klientów. 
Kolejnym etapem jest przygotowanie wniosku pro-
jektowego. Wspólne dyskusje, wskazówki i suge-
stie zwiększają szansę na uzyskanie pozytywnej 
oceny i sfinansowanie projektu. Podpowiadamy, 
co należy wypełnić w poszczególnych częściach 
wniosku, jak skalkulować budżet i ułożyć har-
monogram działań oraz omawiamy najczęściej 
popełniane błędy. Z naszym wsparciem złożenie 
aplikacji będzie łatwiejsze i zajmie mniej czasu! 
A tematy takie jak: umowy grantowe, umowy 
konsorcjum, funkcjonowanie elektronicznego 
systemu do obsługi projektów, raportowanie, roz-
powszechnianie wyników, audyty, to tylko część 
zagadnień, które pojawiają się już po otrzymaniu 
grantu, zatem czekamy na Państwa pytania zwią-
zane z obsługą administracyjną projektu. Oprócz 
wsparcia indywidualnego, organizujemy również 
szkolenia, na których prezentujemy ogólne zało-
żenia i zasady Horyzontu Europa. 

Warto przypomnieć, że program 
ramowy Horyzont Europa (HE) to 
kluczowy mechanizm finanso-
wania badań i innowacji na lata 
2021-2027 z budżetem na pozio-
mie ok. 95,5 mld euro. Konkursy 
w ramach HE, do których można 
składać wnioski, sukcesywnie 
pojawiają się na portalu Funding 
& tender opportunities, a oceną 
złożonych aplikacji zajmują się nie-
zależni eksperci Komisji Europej-
skiej. Co istotne, pomysł na pro-
jekt musi być innowacyjny w skali 
minimum europejskiej, natomiast 
treść wniosku wpisywać się w zało-
żenia właściwego programu pracy. 

Większość konkursów adresowana jest do konsor-
cjów składających się z co najmniej trzech partnerów 
z trzech różnych krajów członkowskich lub stowa-
rzyszonych z programem Horyzont Europa, z czego 
przynajmniej jeden musi pochodzić z państwa Unii 
Europejskiej. Warto podkreślić, iż istotny jest udział 
w projektach małych i średnich przedsiębiorstw (MŚP), 
gdyż jednym z założeń HE jest promowanie innowacji 
i współpracy na linii nauka-biznes. 

Zachęcamy do odwiedzania naszej strony inter-
netowej: www.gov.pl/web/hpk-polska-zachodnia, 
a także śledzenia profilu na Facebooku HPK Polska 
Zachodnia, gdzie publikowane są wszystkie infor-
macje o planowanych wydarzeniach, a także cie-
kawostki ze świata badań i innowacji. Zapraszamy 
do kontaktu z naszym zespołem.

Anna Przybysz
konsultantka ds. programów ramowych UE

Horyzontalny Punkt Kontaktowy Polska Zachodnia
Regionalne Centrum Innowacji i Transferu 

Technologii, ZUT w Szczecinie
e-mail: Anna.Przybysz@zut.edu.pl 

tel. 91 449 41 53 

Artykuł powstał w ramach działalności Hory-
zontalnego Punktu Kontaktowego Polska Zachodnia 
finansowanego ze środków Narodowego Centrum 
Badań i Rozwoju.

Zespół HPK Polska Zachodnia 
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CZYNNIKI DETERMINUJĄCE OKRES KARMIENIA DZIECI MLEKIEM MATKI  
Agnieszka Kardziejonek, Szczecin, Wydawnictwo PUM, 2022

Monografia zawiera odpowiedzi na pyta-
nie, dlaczego kobiety karmią piersią, 
i wprowadza czytelnika w świat czyn-
ników, które wpływają na okres kar-
mienia pokarmem matki. Publikacja 
przeznaczona jest szczególnie dla osób 
zajmującym się opieką okołoporodową: 
położnych, lekarzy, pielęgniarek, psy-
chologów, fizjoterapeutów, neurologo-
pedów oraz studentów wymienionych 

profesji. Wyniki badań i wyciągnięte 
wnioski, zaimplementowane do własnej 
pracy, mogą przyczynić się do wzrostu 
jakości opieki laktacyjnej, świadczonej 
przez poszczególnych członków zespo-
łów terapeutycznych. Ponadto temat 
jest w kręgu zainteresowań publicystów, 
blogerów, a także rodzin, dla których 
karmienie piersią jest częścią życia 
i jedną z metod wychowywania dzieci. 

OFERTA WYDAWNICTWA PUM

KATALAZO-UJEMNE CAMPYLOBACTER SPP.   
Paulina Roszkowska,  
Szczecin, Wydawnictwo PUM, 2021

W monografii opisano odkrycia kolej-
nych gatunków katalazo-ujemnych 
Campylobacter, ich cechy biologiczne 
oraz charakterystykę. Opisy zostały 

wzbogacone o przedstawienie przypad-
ków zakażeń, dzięki czemu publikacja 
stanowi doskonałe źródło wiedzy dla 
lekarzy i diagnostów. 

CECHY DIAGNOSTYCZNE WYBRANYCH SPROSZKOWANYCH SUBSTANCJI 
ROŚLINNYCH. Atlas do ćwiczeń z farmakognozji dla studentów farmacji 
Małgorzata Geszke-Moritz, Michał Moritz,  
Szczecin, Wydawnictwo PUM, 2022

Atlas jest uzupełnieniem do podręcznika 
„Badania makroskopowo-mikroskopowe 
oraz analiza fitochemiczna wybranych 
substancji roślinnych”. Zawiera obrazy 
mikroskopowe wybranych sproszko-

wanych substancji roślinnych i ma za 
zadanie ułatwić naukę farmakognozji 
studentom oraz rozwiać wątpliwości, 
które dotąd pojawiały się w trakcie 
nauki. 

ŚWIAT HISTOLOGII dla studentów kierunków medycznych   
Redakcja Barbara Wiszniewska, Aleksandra Wilk, Szczecin, Wydawnictwo PUM, 2022 
THE WORLD OF HISTOLOGY for medicine students   
Editors Barbara Wiszniewska, Aleksandra Wilk, Szczecin, Wydawnictwo PUM, 2022

Książka, wydana w dwóch wersjach 
językowych – polskiej i angielskiej, sta-
nowi pomoc i wsparcie dla studentów 
kierunków medycznych podczas nauki 
histologii. W ogólnym ujęciu histologia 
jest nauką, która łączy budowę morfo-
logiczną tkanek i narządów z pełnioną 
przez nie funkcją. Zrozumienie ich 

budowy jest kluczowe w procesie pogłę-
biania wiedzy tej gałęzi nauk morfolo-
gicznych przez studentów kierunków 
lekarskich i medycznych. Podręcznik 
powstał przy użyciu nowoczesnego 
systemu, umożliwiającego obrazowa-
nie tkanek oraz narządów w formie 
cyfrowej. 
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BIBLIOTEKA – ŚWIAT W JEDNYM MIEJSCU 
X KIERMASZ KSIĄŻEK 

Tegoroczny XIX Ogólnopolski Tydzień Bibliotek, 
który odbywał się w dniach 8-15 maja, przebiegał 
pod hasłem: „Biblioteka – świat w jednym miej-
scu”. Jak co roku, bibliotekarze Biblioteki PUM oraz 
innych szczecińskich uczelni, skupieni w Stowa-
rzyszeniu Bibliotekarzy Polskich Kole nr 2 Biblio-
tek Naukowych, zorganizowali kiermasz książek 
w ramach akcji „Bibliotekarze dzieciom”. W ciągu 
dwóch dni trwania kiermaszu każdy odwiedzający 
bibliotekę mógł znaleźć coś interesującego. Wśród 
naszych studentów największym zainteresowaniem 
cieszyły się książki medyczne, ale nie brakowało 
także amatorów literatury pięknej, podróżniczej czy 
po prostu dobrych „czytadeł”. Tradycją stało się 
również, że podczas kiermaszu uczestnicy mogli 
skosztować własnoręcznych wypieków bibliotekarzy: 
ciast, chlebków oraz smalczyków. Dochód z kierma-
szu zawsze przeznaczony jest na wsparcie organi-
zacji otaczającej opieką dzieci. W tym roku za całą 
zebraną kwotę, tj. 2 350,00 zł kupiliśmy materiały 
plastyczno-kreatywne, które przekazane zostały 
świetlicy dziecięcej w Centrum Pomocy „Szczecin 
– Ukrainie” działającej przy ul. Marii Skłodowskiej-
-Curie 4 w Szczecinie. 

Był to już dziesiąty kiermasz organizowany 
w Bibliotece Głównej Pomorskiego Uniwersytetu 
Medycznego w Szczecinie. Pierwszy odbył się w roku 
2011. Kiermasz „Bibliotekarze dzieciom” 
i towarzyszące mu stoiska z przysma-
kami przygotowanymi przez pracowników 
bibliotek szczecińskich wyższych uczelni 
co roku cieszy się dużym zainteresowa-
niem i stał się cykliczną imprezą pod-
czas Ogólnopolskiego Tygodnia Biblio-
tek. Akcja „Bibliotekarze dzieciom” trwa, 
zmieniają się tylko jej główne hasła i cele.

Kalendarium dotychczas zorganizo-
wanych kiermaszy: 

2011 – „Biblioteka zawsze po drodze, 
nie mijam – wchodzę”. Hasło zachęca-
jące do odwiedzin biblioteki nie tylko 
w celu wypożyczenia książek. Biblioteka 
to nieodzowny element naszej kariery 
zawodowej oraz rozwoju intelektualnego, 

a także spędzania wolnego czasu. Zorganizowanie 
kiermaszu w budynku biblioteki idealnie wpasowało 
się w tę ideę. Dochód z akcji przekazano na rzecz 
Zachodniopomorskiego Hospicjum dla Dzieci;

2012 – „Biblioteka ciągle w grze!”. Hasło było 
aluzją do piłkarskiego EURO, a przede wszystkim 
uświadamiało rolę bibliotek w społecznej infra-
strukturze. Bibliotek z coraz lepszymi warunkami 
lokalowymi, które aktywnie uczestniczą w życiu 
społecznym, udostępniając swoje zbiory w formie 
tradycyjnej i cyfrowej różnym grupom czytelników. 
Kolejna trafna idea Tygodnia Bibliotek zmobilizo-
wała nas do organizacji kiermaszu, z którego dochód 
przekazano na rzecz Krajowego Towarzystwa Auty-
zmu - Oddziału w Szczecinie;

2013 – „Biblioteka przestrzenią dla kreatyw-
nych”. Biblioteka to miejsce, które odpowiednio 
wyposażone i dostosowane do potrzeb użytkowników 
ułatwia nieograniczony kontakt z wiedzą, nauką, 
literaturą, nowymi mediami. Beneficjentem kierma-
szu było ponownie Zachodniopomorskie Hospicjum 
dla Dzieci;

2014 – „Czytanie łączy pokolenia”. Biblioteka 
jest miejscem dla każdego bez ograniczeń wieko-
wych. Dochód z kiermaszu został przeznaczony 
na wsparcie Biblioteki Zespołu Szkół Szpitalnych 
w Szczecinie;
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2015 – „Wybieram Bibliotekę”. Biblioteka jako 
miejsce interesujących spotkań, imprez kultural-
nych i naukowych oraz inspirujących przedsięwzięć. 
Zebrane pieniądze zostały przeznaczona na zakup 
książek dla Stowarzyszenia Rodzin i Przyjaciół Dzieci 
z Zespołem Downa „Iskierka” z siedzibą w Szcze-
cinie;

2016 – „Biblioteka inspiruje”. Biblioteka tworzy 
dobry klimat do nauki, powstawania ciekawych 
pomysłów. Na kiermaszu kwestowaliśmy na rzecz 

Stowarzyszenia Rodziców Dzieci Cho-
rych na Białaczkę i Inne Choroby 
Nowotworowe z siedzibą w Szczecinie;

2017 – „Biblioteka. Oczywiście!”. 
Biblioteka powinna być postrzegana 
jako instytucja, która jest wpisana 
w pejzaż kulturowy. Zaczyna zmie-
niać swoje zakresy działania, otwiera-
jąc swoją przestrzeń dla każdego, bez 
wyjątku. Zorganizowanie kiermaszu 
w tym roku dało nam pełną satys-
fakcję. Dochód z niego przeznaczony 
został na zakup książek dla Niepu-

blicznego Specjalnego Przedszkola „Tęcza”, prowa-
dzonego przez Stowarzyszenie Pomocy Dzieciom 
i Młodzieży Niepełnosprawnej Ruchowo „Tęcza”. 
Podczas kiermaszu miło było nam gościć opiekunki 
z przedszkola prowadzonego przez Stowarzyszenie 
wraz podopiecznym i jego mamą;

2018 – „(Do)wolność czytania”. Swobodne, wolne 
czytanie oraz nieograniczony dostęp do książki 
w różnym formacie (książki tradycyjnej lub elektro-
nicznej) pozwala rozwijać się umysłowo, kulturalnie, 
poznawać różne poglądy. Celem kiermaszu było 
zebranie pieniędzy na zakup książek dla Świetlic 
Środowiskowych Zachodniopomorskiej Chorągwi 
ZHP. Gościem wydarzenia była także Dorota Żbi-
kowska – opiekunka i wychowawczyni z tej świetlicy;

2019 – „#biblioteka”. Za tym hasłem kryją się 
ludzie, zbiory, spotkania, wydarzenia, imprezy. 
Współczesna biblioteka śmiało spogląda w przy-
szłość, nie zapominając o historii, korzysta z nowych 
technologii. Hasztag podkreśla szczególne znaczenie 
biblioteki w systemach informacyjnych, pomaga 
wyróżnić ważne komunikaty. Kiermasz był nagło-
śniony w mediach społecznościowych i w radiu. 
Zainteresowanie było spore, a dochód z akcji został 
przeznaczony na wsparcie Specjalnego Ośrodka 
Szkolno-Wychowawczego dla Dzieci Niesłyszących 
w Szczecinie;

2022 – „Biblioteka – świat w jednym miejscu”. 
Dwuletnią przerwę spowodowała pandemia COVID-
19. Biblioteka to nie tylko mury, to jest miejsce 
do nauki, do spotkań. To tutaj mieszają się różne 
kultury, języki. W trudnym dla świata czasie sta-
ramy się wyrazić solidarność z Ukrainą i chociaż 
w małym stopniu wywołać uśmiech na twarzach 
przebywających w Szczecinie dzieci uchodźców. 

Tekst i zdjęcia Agnieszka Tupikowska
Biblioteka Główna 
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PORÓD OPERACYJNY ŻYWEGO 
PŁODU DROGĄ POCHWOWĄ

CZĘŚĆ I. FILET I SERICEPS

W obecnych czasach praktyka położnicza osią-
gnęła poziom, który wydaje się prawie niewyobra-
żalny w stosunku do kilkuset lat wstecz. Dzisiaj, gdy 
dojdzie do zahamowania postępu porodu, możemy 
wykonać cięcie cesarskie, a jeżeli istnieje niepra-
widłowe ułożenie główki dziecka lub nieadekwatna 
czynność skurczowa macicy, możemy zakończyć 
poród za pomocą kleszczy lub próżnociągu położ-
niczego. W przypadku innych powikłań, możemy 
za pomocą oksytocyny i prostaglandyn wywołać 
wcześniejszy poród, a jeżeli w wyniku którejkolwiek 
z naszych ingerencji pojawi się krwotok lub zakaże-
nie, możemy zarządzić transfuzję krwi i antybiotyki. 
Natomiast 100 lat temu żadna z tych procedur 
nie była znana i dostępna. Dlatego jeszcze w XIX 
w. kobieta miała niewielkie szanse na przeżycie 
porodu. Kiedy dochodziło do zahamowania postępu 
porodu, położna lub chirurg nie mieli nic do zaofe-
rowania poza cierpliwością, błogosławieństwem 
i pocieszaniem. Ich frustracja, gdy matka jeszcze 
żyła, mogła zostać skompensowana jedynie poprzez 
umiejętne użycie kraniotomu. Obecnie poród nie 
jest już rozważany w perspektywie życia i śmierci 
matki. W dużej mierze zawdzięczamy to rozwojowi 
skutecznych metod wspomagających lub omijają-
cych poród drogami natury.

W ciągu ostatnich 400 lat wprowadzono do położ-
nictwa bardzo niewiele instrumentów pomagających 
w urodzeniu żywego dziecka w trudnym porodzie 
pochwowym. Były to: taśma lub czepiec położniczy 
(filet, sericeps), dźwignia (vectis), kleszcze położnicze 
oraz wyciągacz próżniowy. Poza nimi nie skonstru-
owano do dzisiaj żadnego innego przyrządu, który 
ułatwiłby poród żywego dziecka drogą pochwową. 

Wśród wszystkich instrumentów wprowadzonych 
do praktyki położniczej wykorzystywanych w poro-
dzie żywego dziecka za pomocą trakcji, filet był 
prawdopodobnie najstarszym oraz najprostszym 
w konstrukcji i sposobie stosowania. 

Filet to jedno z pierw-
szych narzędzi wspoma-
gających poród, które 
nie stwarzało większego 
zagrożenia dla matki 
i dziecka. Zazwyczaj 
był to pas miękkiego 
materiału lub rodzaj 
odwróconego kaptura 
owiniętego dookoła 
główki, używanego do 
uchwycenia i wycią-
gnięcia płodu podczas 
trudnego porodu. Często 
wykonywano go z jedwa-
biu, skóry lub fiszbinu. 
Materiały te musiały być 
elastyczne i mocne. Nazwa sericeps została wymy-
ślona przez Poulleta i pochodzi od łacińskiego słowa 
sericum (jedwab) i caput (głowa). Zdaniem autora, 
ze względu na znaczenie, jakie Poullet w swoim 
oryginalnym opisie przykładał do nazewnictwa tego 
urządzenia, nie powinno się go zmieniać.

Francuski położnik François Mauriceau (1637–
1709) prawdopodobnie jako pierwszy starał się 

Ryc. 2. Instrument 
położniczy służący do 
pomocy w porodzie 

dziecka. 

Ryc. 3. Opaska zakładana pomiędzy podbródek 
a potylicę płodu. Autor Allan Ramsay, 1747 r. Ryc. 1. Extractor, około 1675 r. 
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Na początku XVIII w. dr Richard Mead (1673 
- 1754) – angielski lekarz, próbował wykorzystać 
pętlę z miękkiego materiału, wprowadzanego za 
pomocą fiszbinu pomiędzy podbródek a potylicę 
płodu (ryc. 3). Również bez większych sukcesów. 
Następnym był dr Armauda, który skonstruował 
rodzaj czepka wykonanego z nici, który należało 
założyć na wcześniej odciętą od tułowia główkę 
płodu. Smellie próbował jej używać, ale bez więk-
szych rezultatów i ostatecznie zakończył nad nią 
badania stwierdzając, że „w dzisiejszych czasach 
nie ma bezpiecznych środków zdolnych do uchwyce-
nia głowy w miednicy i wywierania na nią wystar-
czającej siły pociągowej, aby zakończyć poród”. 
Dopiero prof. Pierre Amand w 1714 r. opracował 
swego rodzaju kaptur (czepiec), który pozwalał na 
skuteczne wyciągnięcie z macicy, ale niestety tylko 
odciętej już wcześniej główki płodu (ryc. 4). 

Ostatecznie, uznanie za pomysł i konstrukcję 
pierwszego, mającego praktyczne zastosowanie 
„czepka” położniczego należy się Pierrowi-Jule-
sowi Poulletowi, który w 1875 r. skonstruował 
instrument pozwalający na zwiększenie siły trak-
cji płodu i nazwał go sericeps, wyciągacz mecha-
niczny. Potwierdza ten fakt Witkowski, który w 1887 
r. w atlasie instrumentów położniczych przedstawił 
i szczegółowo opisał „czepek” położniczy Poulleta 
(ryc. 5). Według Samuela był on korzystniejszy od 
„stali Chamberlena”, zwłaszcza w pewnych przypad-
kach dystocji. To nowe urządzenie było wykonane 
z bezszwowego materiału, tkanego podwójnie, mają-
cego dużą wytrzymałość. Składało się z poprzecznej 
opaski zakładanej na główkę płodu, której dwa końce 
połączone były ze sobą sznurkami z jedwabiu prze-
tykanymi przez oczka. Ta taśma była luźna podczas 
zakładania, a gdy ją dociągnięto sznurkami, zaci-
skała poprzeczną taśmę wokół główki płodu, wzdłuż 

wynaleźć sposób na wydobycie główki płodu za 
pomocą nieinwazyjnego instrumentu. Jego pierwszy 
instrument składał się z trzech cienkich metalowych 
pasków, które łączyły się ze sobą na końcu. Były 
one złożone razem dla łatwiejszego wprowadzenia do 
kanału rodnego. Następnie rozkładały się wewnątrz, 
aby „uchwycić”, niestety zazwyczaj odciętą już wcze-
śniej, główkę dziecka (ryc. 1). Kolejnym jego pomy-
słem było umieszczenie swego rodzaju temblaka lub 
opaski dookoła główki płodu, brak jednak w pełni 
obiektywnych informacji dotyczących skonstru-
owania przez niego takiego urządzenia. 

W połowie XVIII w. William Smellie (1697 - 1763), 
brytyjski lekarz położnik, skonstruował instrument 
położniczy służący do pomocy w porodzie dziecka. 
Według książki wydanej przez Charlesa Elliota 
w Edynburgu w 1780 r. składał się on z opaski z kości 
wieloryba, pessara i cewnika (ryc. 2). Chociaż jego 
konstrukcja była zbliżona do późniejszych sericepsów, 
to w tamtym czasie nie zyskała większego uznania. 

Ryc. 6. Urządzenie Poulleta wykorzystujące 
mechaniczną trakcję na wzór „windy kotwicznej”.

Ryc. 4. Czepiec do wyciągania główki.  
Pierre Amand, 1714 r. 

Ryc. 7. Położniczy filet japoński, regulowany, 
zbudowany z fiszbinu i drewna. Około 1904 r. 

Ryc. 5. Sericeps Poulleta. 1875 r. 
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Ryc. 8. Sposób zakładania filetu japońskiego.

płaszczyzny podpotyliczno-policzkowej. Do dolnego 
brzegu opaski przyszyte były cztery taśmy, które 
złączone parami na dolnych krańcach, tworzyły dwa 
uchwyty, za pomocą których dokonywano trakcji. 
Taśmy miały podwójne ściany, w które wsuwano 
metalowe pręty, dzięki czemu można było łatwiej 
umieścić aparat na głowie płodu. Czepiec rozpoczy-
nano zakładać od strony kości krzyżowej. Po jego 
założeniu tylna część taśmy pozostawała w pozycji 
niezmienionej, a „pozostałe dwie ruchem obrotowym 
były przemieszczane wzdłuż boków główki, aż do 
momentu kiedy spotkały się z przodu pod łukiem 
łonowym. Gdy taśmy zostały wyciągnięte, a meta-
lowe ramiona usunięte, to wydobycie płodu odby-
wało się przez pociąganie za ich uchwyty” (ryc. 5).  
Jeśli obręcz została umieszczona wystarczająco 
wysoko na głowie, to chwytała obszar o mniejszej 
średnicy niż środkowa część czaszki, a ponieważ „...
materiał jest niesprężysty, więc podczas trakcji nie 
może zsunąć się z owalu czaszki, która postępuje za 
nim”. Poullet twierdzi, że „we wszystkich przypad-
kach wymagających trakcji energicznej zwłaszcza 
w górnej cieśni, ten instrument będzie zmniejszać 
śmiertelność dzieci, jednocześnie lepiej chroniąc mięk-
kie tkanki matki i nalegał na przyznanie mu wyższo-
ści nad kleszczami”. Motywował to: „mniejszą obję-
tością dodaną do główki dziecka; jego łatwiejszym 
zastosowaniem w przypadkach długiego i bolesnego 
porodu; jego szybkim przystosowaniem się do krzy-
wizn miednicy matki; giętkością wstążek, które uwal-
niają miękkie części kanału rodnego od nadmiernego 
nacisku; brakiem kompresji mózgu i jakichkolwiek 
obrażeń na głowie; możliwością chwytania główki 
bez nacisku bocznego; większą zdolnością uchwytu 
główki, który nie pozwalał ześliznąć się urządzeniu; 
zwiększonym zakresem możliwości ruchów rota-
cyjnych i jego nieszkodliwością, nawet gdy długo 
pozostawał zaciśnięty na główce płodu; a więc we 

wszystkich swoich 
działaniach przypo-
minając »fizjologiczny 
poród«. Był również 
łatwiejszy i pewniej-
szy w zastosowaniu 
w przypadkach deka-
pitacji płodu, dając 
większe możliwości 
zastosowania opera-
cji perforacji i cenną 
pomoc w opróżnieniu 
i wydobyciu główki”. 
W przypadku gdy 
potrzebna była więk-
sza siła trakcji, dołą-
czano do pętli spe-
cjalny uchwyt. 

Za pomocą tego urządzenia w dziesięciu przy-
padkach udało się Poulletowi urodzić żywy płód. 
Pomimo tego przez lata powątpiewano w jego przy-
datność w położnictwie i z biegiem czasu definityw-
nie o nim zapomniano. 

Poullet opracował jeszcze jedno urządzenie wyko-
rzystujące mechaniczną trakcję na wzór „windy 
kotwicznej” lub kabestanu. Pozwalało to na mało 
traumatyczne urodzenie główki dzięki „długotrwałej 
i stopniowanej trakcji mechanicznej zastępującej siłę 
mięśni operatora” (ryc. 6). Poullet przyznał, że orygi-
nał pomysłu nie jest jego, a jego kolegi Joulina. On 
tylko przeniósł punkt podparcia urządzenia z krocza 
na guzy kulszowe, które są w stanie wytrzymać 
większy nacisk bez urazu krocza. 

 Japończycy nie byli zadowoleni ze skonstru-
owanego przez nich filetu służącego do ekstrakcji 
główki płodu. Starali się natomiast wykorzystać go 
w przypadku przodowania barku, zakładając filet 
na kończyny dolne w celu dokonania obrotu płodu 
(ryc. 7,8,9). W następnych latach instrument ten 
reaktywował Wecbecker-Sternfeld, odstępując od 
stosowania tępych haków w porodzie miednicowym 
jako zbyt niebezpiecznych dla matki i dziecka. Uży-
wał filetu do umieszczania taśmy w pachwinie płodu 
(ryc. 10). Według jego statystyki, spośród 21 dzieci 
urodzonych w ten sposób przez pierwiastki, ośmioro 
było niedotlenionych i zmarło, a siedmioro przeżyło. 
Spośród dziewięciorga urodzonych przez wieloródki, 
dwoje było niedotlenionych, ale przeżyło, jedno żyło 
przez jedną godzinę, a podczas sekcji zwłok stwier-
dzono oznaki kiły wrodzonej. W jednym przypadku 
złamano kość ramienną podczas uwalniania rączek; 

Ryc. 9. Filet japoński 
zakładany na kończynę 

dolną w przypadku 
przodowania barku.
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w noszeniu i raczej skłaniały położ-
nika do pozostawiania ich w domu, 
chyba że było pewne, że ich użycie 
będzie konieczne. W innym przy-
padku trzeba było czekać wiele 
godzin, aż natura sama zakończy 
poród, podczas gdy za pomocą trak-
cji można było ten czas znacznie 
skrócić. Ponadto, „w wielu przypad-
kach, w których nie podawano chlo-
roformu podczas porodu, co obecnie 

jest wyjątkiem, a nie regułą, wygląd kleszczy był 
dla nieprofesjonalnego i niewykształconego oka 
pacjentki i osób jej towarzyszących bardzo groźny, co 
często był przyczyną stanowczego sprzeciwu. Działo 
się tak w szczególności, gdy znajdowały się one 
w rękach młodych praktykujących lekarzy, których 
moce perswazyjne, niepoparte wiekiem i doświadcze-
niem, były często wystawiane na najwyższą próbę; 
i często zaskoczeni, musieli poddać się i czekać, 
z wielką cierpliwością, aż poród ustanie w sposób 
naturalny lub pojawi się niebezpieczeństwo dla 
matki lub dziecka. W wielu przypadkach tak prosty 
instrument, jak filet, oszczędzał zarówno czas, jak 
i nerwy, a także niepotrzebne cierpienie rodzącej”. 

Sto lat później o filecie jako instrumencie położ-
niczym prawie zapomniano. Prawdopodobnie po raz 
ostatni wspomina o nim William Smoult Playfair 
(1835-1903), ale tylko w kontekście jego potępie-
nia. Dotyczyło to instrumentu skonstruowanego 
i użytego po raz pierwszy w Japonii w 1812 r. przez 
jednego z położników ze szkoły Kangawasa (ryc. 7).

Filet i sericeps nigdy jednak nie były powszechnie 
stosowane. Częściowo z tego powodu, że w przy-
padku gdy wykonano go ze zbyt miękkiego mate-
riału, istniały trudności z jego wprowadzeniem 
i umocowaniem na główce dziecka, a gdy był wyko-
nany z materiałów twardych, takich jak np. stal, 
powodował liczne obrażenia u dziecka. Niemniej 
jednak, mimo tych wszystkich wad był on często 
stosowany przez położników w ich prywatnej prak-
tyce, zwłaszcza gdy byli daleko od domu, od swoich 
ulubionych kleszczy. W takich przypadkach czę-
sto wykorzystywali do wykonania filetu kawałek 
fiszbinu ze starego parasola lub stalowej opaski 
z krynoliny i dzięki „jego rozsądnemu zastosowaniu 
mogli pomagać naturze, ku ich własnej satysfakcji 
i zadowoleniu pacjentki”.

prof. dr hab. Witold Malinowski 

dwa razy kość udową; raz podczas wydobywania 
stópki i raz podczas ekstrakcji filetem. Jeśli cho-
dzi o matki, to zastosowanie filetu nie powodowało 
u nich większych obrażeń. U pierwiastek doszło 
osiem razy do urazu krocza, ale głównie z powodu 
konieczności szybkiego wydobycia główki. Połóg we 
wszystkich przypadkach przebiegał prawidłowo.

Z biegiem lat filet ten ulegał dalszym zmianom. 
Charles Amsden w 1869 r. tak opisuje dokonaną 
przez jego ojca modyfikację przyrządu: „Pewnego 
dnia ojcu przyszło do głowy, który często w trakcie 
swojej praktyki czerpał wiele korzyści z zastosowa-
nia tych tymczasowych zamienników kleszczy, że 
okrywając kawałek stalowej taśmy kauczukiem, 
można go było łatwo nosić w kieszeni, i miał wiele 
zalet w porównaniu ze zwykłymi filetami. Wykonany 
przez niego instrument składa się z kawałka stalo-
wej opaski, zwykle używanej do produkcji kobiecej 
krynoliny o szerokości około ćwierć cala i długości 
trzydziestu cali, na którą naciągnięto kawałek gumo-
wej rurki” (ryc. 11). Zalety tego fileta to: 
 – „niewiele pacjentek sprzeciwiało się jego zastoso-

waniu ze względu na jego nieszkodliwy wygląd,
 – guma kauczukowa po zwilżeniu mogła być łatwo 

przesuwana po brodzie lub potylicy dziecka, a kau-
czuk jednocześnie zapewniał pewny chwyt dłoni, 

 – ze względu na podatny i elastyczny charakter 
pokrycia, instrument nie powodował większych 
obrażeń u dziecka, a mimo to był wystarczająco 
mocny, aby pozwolić na zastosowanie odpowied-
niej siły pociągowej,

 – łatwy do transportu, bowiem można go było 
zwinąć w bardzo mały pakunek i łatwo nosić 
w kieszeni,

 – posiadał bardzo prostą konstrukcję, co powodo-
wało, że mógł być wszędzie i łatwo wykonany 
i to za niewielką cenę wynoszącą około szylinga”.
Pomimo tych zalet instrument nie spotkał się 

z tak dużym uznaniem jak kleszcze, choć te ostat-
nie ze względu na rozmiar i wagę były niewygodne 

Ryc. 10. Filet i tępy hak 
stosowany w latach 1871-1930. 

Ryc. 11. Filet położniczy używany  
w latach 1801-1900. 
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Opowieści lekarskie

Tytuł nawiązuje do niekończącego 
się łańcucha powtórzeń w historii ludzi 
na ziemi. Gdybyśmy byli nieśmiertelni, 
byłoby nas aktualnie 108 miliardów. 
Indywidualne i społeczne doświadczenie 
byłoby nieporównywalne z dzisiejszym. 
Przetrwanie tak dużej populacji możliwe 
byłoby tylko w dobrze funkcjonującym 
globalnym habitacie. Każde naruszenie 
równowagi byłoby katastrofą. Rzeczywi-
ste, realne doświadczenie ludzi w takiej 
populacji to sytuacja hipotetyczna. 
Wymiar doświadczenia jest teoretyczny, 
nierealny, a konsekwencje inne. 

To, co dzieje się dzisiaj, jest dla nas 
teraźniejszością, ale za dzień, tydzień, 
miesiąc czy rok będzie historią. Żeby 
jakiekolwiek zdarzenie stało się historią, musi zaist-
nieć, powinno mu być nadane jakieś znaczenie, jeżeli 
tak się nie stanie, pogrąży się w niepamięci. Dzie-
więtnasty wiek miał tę właściwość, że ludzie pisali 
pamiętniki. Były one dedykowane dzieciom, wnucz-
kom albo szerszemu ogółowi lub nieco patetycznie 
– dla potomności. To, co nie jest udokumentowane, 
może zniknąć bezpowrotnie. Pamiętniki, notatki 
w kalendarzach, nagrania audio w smartfonach, 
rysunki na papierze lub w smartfonach. Te działania 
chronią od niepamięci fakty, zdarzenia, opinie i pro-
gnozy na przyszłość, które bywają omylne. W branży 
IT już wiele razy przypominano słowa Billa Gatesa 
o przyszłości komputerów, czyli że „640 kilobajtów 
pamięci powinno wystarczyć każdemu”.

Nie jest pewne, jak będzie wyglądać przyszłość, 
może więcej wiemy, co ją zmieni? Technologie rozwi-
jają się, ludzie się zmieniają. Im potężniejsza techno-
logia, tym większe konsekwencje i efekty, dobre i złe. 
Od jakiegoś czasu naturalna ewolucja jest wspoma-
gana przez ludzi, poprawiamy ewolucję, modyfikując 
genom lub poprawiając funkcjonowanie ludzi, którzy 
uzyskują przewagę w populacji. Inżynieria genetyczna, 
części zamienne dla ludzi, inteligentne leki jak Metylo-
fenidat (Ritalin) – wzmacniacz poznania czy modafinil 
poprawiający czujność. W konsekwencji poprawiamy 
ludzi, ale niechcący dążymy do ich segregacji, ponie-
waż nie każdy ma dostęp do tych technologii.

Cofnijmy się w czasie. Mając świadomość poko-
leniową, staramy się uniknąć wszelkich nieszczęść, 

niepowodzeń, błędów, pomyłek, stresów, depre-
sji itd., itp. Byłoby to możliwe w okresie naszego 
życia. Dalej wstecz też jest możliwe, bo mamy wie-
dzę przekazaną przez rodziców i dziadków, a także 
zapisy historyczne. Moglibyśmy uniknąć skutków 
tsunami w Tajlandii, ataku na wieże WTC i wielu 
innych dramatycznych wydarzeń. W przypadku 
uderzenia asteroidy, która zakończyła panowanie 
dinozaurów na ziemi, podjęcie skutecznych działań 
nie byłoby możliwe, zresztą wówczas jeszcze nas 
nie było. Tak doszlibyśmy do punktu zero, czyli 
Wielkiego Wybuchu, ale nie w tej postaci, w jakiej 
teraz jesteśmy. Ujmując sprawy szerzej, ani począ-
tek świata nie odbył się z naszym udziałem, ani nie 
wiadomo, czy będziemy uczestnikami jego końca; 
raczej nie. Aktualny wiek Wszechświata to 13,82 
mld lat, wiek gatunku ludzkiego to 200 tys. lat. Do 
końca naszego Wszechświata pozostało 2,8 mld 
lat. Cóż, nasze znaczenie w czasie i przestrzeni 
jest maciupkie. Mamy zatem wpływ na nasze życie, 
niezależnie od tego, w którą stronę biegnie czas, 
w malutkim przedziale i zakresie. A jednak zależy 
nam na naszym życiu, podziwiamy nasze osiągnię-
cia in plus i in minus. Historia jest fuzją poglądów 
indywidualnych oraz późniejszej weryfikacji faktów. 
To, co dzieje się teraz, w przyszłości będzie miało 
wiele historii. Niektóre zdarzenia z życia cywilizacji 
i ludzi nie będą miały przyszłości, ponieważ ulegną 
zapomnieniu, jak Królestwo Kusz, inaczej kraina 
Nubii XVI w. przed naszą erą, poprzedniczka Egiptu; 

HISTORIA PRZYSZŁOŚCI
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Wspomnienie 

takich zdarzeń jest wiele. W projekcji pętli czasu 
i przestrzeni historia może być przyszłością, a przy-
szłość może stać się historią. Współczesne pojęcia 
czasu i przestrzeni mówią nam, że już jesteśmy 
historią. Nie mamy przyszłości, a jeżeli mamy, to 
inną. Zatem teraźniejszość jest dla nas istotna, cho-
ciaż taka krucha. Powstaliśmy z części elementar-
nych i jako części elementarne skończymy. W pełni 
nie dotyczy to wytworów naszego umysłu, rzeźby, 
teksty, muzyka pozostaną na jakiś czas. Jeśli cho-
dzi o ciało, to oczywiście zdjęcia, filmy, hologramy, 

pomniki. O klonowaniu nie mówię, ponieważ nie 
obejmuje sfery psychiki, umysłu i duszy, o ile taka 
istnieje.

Na rysunku to ja w postaci elementarnej, moja 
przyszłość jest mi znana w bardzo ograniczonym 
zakresie, a nieznana w jeszcze większym. Pocie-
szam się, że istnieje wiele wymiarów i nieznanych 
światów. Może kiedyś je odwiedzę?

Jacek Rudnicki

WSPOMNIENIE 
DR N. MED. ZDZISŁAW CZAJKOWSKI

1934 – 2021

Primus inter pares – to krótkie, ale niezwykle 
trafne określenie, które przychodzi mi na myśl 
w momencie, kiedy mam przybliżyć postać Pana dr. 
med. Zdzisława Czajkowskiego, mojego serdecznego 
Przyjaciela, z którym miałam ogromne szczęście spę-
dzać dzień po dniu przez 40 kolejnych lat w pracy 
i jeszcze długo, długo później. Niech więc będzie to 
usprawiedliwieniem, że ta opowieść o Nim będzie 
mieszaniną faktów biograficznych, dokonań zawo-
dowych, refleksji, a także wspomnień z mojego oso-

bistego udziału 
w Jego życiu 
zawodowym.

 Zdz is ław 
Bogusław Czaj-
kowski urodził 
się 31 maja 1934 
r. w Bydgoszczy; 
szczecinianinem 
został w 1955 r.  
z chwilą rozpo-
częcia studiów 
na Wydzia le 
Lekarskim naszej 
uczelni, którą 
ukończył w roku 
1961; dyplom 

lekarski otrzymał w roku 1963. W roku 1964 rozpoczął 
pracę w I Klinice Położnictwa i Ginekologii, usytuowa-
nej wówczas w 109. Rejonowym Szpitalu Wojskowym 
(przy ul. Piotra Skargi), którą kontynuował nieprzerwa-
nie jako asystent, starszy asystent, adiunkt i starszy 
wykładowca do momentu przejścia jako dydaktyk na 
emeryturę akademicką w roku 1999 i do zakończenia 
pracy w SPSK-1 w 2004 r. To oczywiście nie zakończyło 
jego pracy; był aktywny w swojej prywatnej pracowni 
ultrasonograficznej niemal do końca życia. Specjali-
zację I stopnia w dziedzinie położnictwa i ginekologii 
uzyskał w roku 1969, a II stopnia w 1975 r.

Początek i rozkwit Jego drogi zawodowej wiąże 
się z osobami: prof. Tadeusza Zwolińskiego (1964 
– 1966), następnie prof. Zygmunta Kornackiego 
(1967 – 1975 ) i prof. Andrzeja Crettiego (1977 – 
1993). W następnych latach znakomicie wykształ-
cony, z dużym doświadczeniem nie potrzebował już 
mentora, a ja, obejmując w roku 1993 prowadzenie 
Kliniki Medycyny Matczyno-Płodowej (tak nazwanej 
po wielu przekształceniach w latach poprzednich 
i działającej wówczas w ramach SPSK-1), miałam 
ogromny przywilej i przyjemność zawodową mieć 
u swojego boku tak wybitnego, doświadczonego i zna-
komitego specjalistę, jakim był Adiunkt Zdzicho, dla 
mnie po prostu Zdzisiu. Jego wiedza merytoryczna 
i niezwykła umiejętność obrazowania ultrasonogra-

PRIMUS INTER PARES
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ficznego w połączeniu z trafnością diagnostyczną, 
w przebiegu zarówno ciąży, jak i w przypadkach 
ginekologicznych, pozwalały nam na podejmowanie 
decyzji co do wyboru słusznego postępowania leczni-
czego. Dawał mi poczucie spokoju i bezpieczeństwa.

Jego najintensywniejszy rozwój zawodowy, naukowy 
i dydaktyczny to lata pracy pod kierunkiem prof. Zyg-
munta Kornackiego. Doktor Czajkowski, mając liczne 
talenty i niespożytą energię do działania, realizował 
najbardziej na owe czasy szalone i wydawałoby się 
niewykonalne projekty i pomysły prof. Kornackiego 
na to, jak zmienić opiekę nad ciężarnymi i ich nie-
narodzonymi jeszcze dziećmi oraz jak w nowoczesny 
sposób przekazywać wiedzę studentom i lekarzom.

W roku 1969 dzięki Jego inwencji, poparciu prof. 
Kornackiego i we współpracy z Ośrodkiem Telewizji 
Szczecińskiej powstało w Klinice studio telewizyjne 
(w tzw. obwodzie zamkniętym) umożliwiające nowa-
torskie prowadzenie wykładów z żywym przekazem, 
dzisiaj powiedzielibyśmy online, wydarzeń klinicz-
nych, operacji czy porodów, bezpośrednio na odległą 
salę wykładową wyposażoną w umieszczone bo jej 
bokach odbiorniki telewizyjne (dzisiejsze telebimy) 
oraz inne, ówczesne urządzenia multimedialne, jak 
rzutniki czy tablice fluoroscencyjne. Niebawem miną 
52 lata od takiego pokazowego wykładu klinicznego, 
przeprowadzonego przez prof. Kornackiego przy wybit-
nym wkładzie dr. Czajkowskiego, dla profesorów oraz 
dydaktyków z naszej i z wielu innych polskich uczelni. 
Ten kierunek swoich zainteresowań dydaktycznych 
i umiejętności dr Czajkowski kontynuował i rozwi-
jał w kolejnych latach. Nie sposób nie wspomnieć 
tu postaci dr. Antoniego Szczygielskiego (w latach 
późniejszych profesora dr. hab.), który wspólnie z dr 
Czajkowskim doprowadził do realizacji wielu takich 
wykładów już dla potrzeb dydaktyki dla naszych stu-
dentów. Pisząca te słowa, w cieniu swoich kolegów, 
miała też swój skromny udział jako komentator obra-

zów przedstawianych na ekranach, a transmitowa-
nych z kamery stacjonarnej w studio lub z kamery 
mobilnej. Sprawiało to nam wielką radość i satys-
fakcję i co było bardzo ważne dla nas, zadowolenie 
i dumę naszego szefa prof. Zygmunta Kornackiego. 
Stanowiliśmy „jedyne takie trio”. 

Lata sześćdziesiąte to wprowadzenie przez prof. 
Ericha Salinga z Berlina (z pochodzenia Polaka ze 
Stanisławowa) do diagnostyki położniczej badania 
amnioskopowego. Za sprawą dr. Czajkowskiego, 
który naśladując profesjonalne zestawy (nieosią-
galne dla Kliniki), skonstruował nasze własne, pro-
ste amnioskopy, używanie takiego sprzętu już od 
końca tamtego dziesięciolecia zagościło na długie 
lata w naszych pokojach badań i w sali porodo-
wej jako element rutynowego badania ciężarnych 
i rodzących. Zespół autorski E. Ronin-Walknowska, 
Z. Czajkowski, A. Szczygielski jako pierwszy w Pol-
sce przedstawił w „Ginekologii Polskiej” w 1970 r. 
artykuł o zastosowaniu praktycznym amnioskopii 
w rozpoznawaniu stanu zagrożenia płodu. Szersze 
opracowanie tego zagadnienia stanowiło temat pracy 
doktorskiej Antoniego Szczygielskiego w roku 1972. 

Doktor Czajkowski w zorganizowanym przez siebie 
w roku 1970 laboratorium perinatologicznym, unikato-
wym w skali Polski, wykonywał osobiście badania pH-
-metryczne krwi płodowej i nadzorował badania płynu 
owodniowego pobieranego w drodze amniopunkcji. To 
zaowocowało w roku 1974 pracą doktorską pt. „Ocena 
parametrów równowagi kwasowo-zasadowej krwi wło-
śniczkowej płodu jako metody rozpoznawania jego zagro-
żenia podczas porodu”. Obszerność i wartość meryto-
ryczna pracy znacznie przekraczała wymogi doktoratu.

W tym samym roku 1970 Klinika otrzymała 
pierwszy w Polsce aparat KTG i już w 1971 r. poja-
wiła się w „Ginekologii Polskiej” pierwsza publikacja 
poglądowa omawiająca zasady stosowania i inter-
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pretacji zapisów KTG, której współautorem był dr 
Czajkowski.

Najważniejsze jednak wydarzenie w Jego życiu 
zawodowym i dydaktycznym wiązało się z wprowa-
dzeniem do Kliniki w roku 1975 badania ultrasono-
graficznego (USG), które stało się Jego pasją do końca 
życia. Bez wątpliwości to On i dr Marek Spaczyński 
z Poznania byli pionierami tych badań w Polsce. 
Pierwszy aparat USG firmy Kraetz, wielkości sporej 
szafy, umożliwiał obrazowanie w tzw. prezentacji A,  
co wymagało umiejętności technicznych i nadzwy-
czajnej wyobraźni, aby mówić o widocznych lub raczej 
niewidocznych w nim strukturach płodu. Poznając 
tajniki tego badania, pierwsze z nich wykonywał 
u zaprzyjaźnionych ciężarnych. Byłam przy takim 
badaniu, gdy nasza koleżanka usłyszała: „Ono chyba 
nie ma głowy”. Na szczęście nie było to prawdą – uro-
dziła się piękna dziewczynka, która dzisiaj, zbliżając 
się do pięćdziesiątki, jest położnikiem ginekologiem 
pracującym za granicą, a kontaktując się ze mną, 
przedstawia się: „Ta bez głowy”. 

Oczywiście w kolejnych latach pojawiały się coraz 
doskonalsze aparaty i związana z tym lawina nowych 
możliwości diagnostycznych i prowadzenia zabiegów 
leczniczych u płodu. Praktyczne walory prenatalnych 
badań USG dr Czajkowski prezentował w końcu lat 
osiemdziesiątych w cyklu ogólnopolskich programów 
TVP Jerzego Wunderlicha, realizowanych w „sier-
miężnej” pracowni USG naszej Kliniki. Tu oglądający 
mogli m.in. zobaczyć na żywo niektóre zabiegi, jak 
np. transfuzje dopołodowe wykonywane w przebiegu 
konfliktu serologicznego początkowo do jamy otrzew-
nowej płodu, a w kolejnych latach już bezpośrednio do 
naczyń pępowinowych. W tych programach mogłam 
świecić „światłem odbitym” jako komentator poka-
zywanych działań, podczas kiedy ich Wykonawca 
musiał być skupiony na samym zabiegu.

W latach dziewięćdziesiątych, z racji niewielkiej 
jeszcze dostępności aparatury USG, z konieczności 
tę diagnostykę i coraz częstsze procedury lecznicze 
wewnątrzmaciczne wykonywał osobiście, bo tylko On 
to potrafił – pracował rzeczywiście bardzo intensywnie.

Nie zaniedbywał innych swoich technicznych talen-
tów i rozwiązań stosowanych w nadzorze położniczym, 
a każdy, kto dyżurował w naszej Klinice, musiał się 
spotkać z genialnie prostym, unikatowym, jak sądzę, 
sumatorem obserwowanych przez ciężarne ruchów 
płodu, który skonstruował z użyciem 15 popularnych 
i tanich minikalkulatorów Bolek, od których kabelki 
doprowadzone były do łóżka każdej ciężarnej, a „cen-
trala” znajdowała się w dyżurce położnych.

Jako jeden z pierwszych w naszym gronie zaprzy-
jaźnił się z komputerem (i internetem), co stało się 
kolejną jego pasją i spowodowało, że czas w Klinice 
spędzał albo w pracowni USG, albo w tzw. pokoju 
adiunktów, gdzie potrafił skupiać wokół siebie grono 
chętnych młodych adeptów sztuki położniczej, aby 
w oparach dymu papierosowego (tak, tak!) przeka-
zywać im swoją wiedzę, nie tylko lekarską, ale i inne 
aktualności ze świata. Uczył, jak korzystać z tych 
nowoczesnych źródeł informacji, by z innowacji 
technicznych czerpać maksimum pożytku.

Jednak to pracownia USG była twierdzą i króle-
stwem Adiunkta Zdzicha. Tu czerpali wiedzę, umiejęt-
ności i doświadczenie coraz liczniejsi lekarze nie tylko 
z naszego regionu, ale i z całej Polski. Był niekwestio-
nowanym autorytetem. Rzesza obecnie zajmujących 
się diagnostyką USG w Szczecinie i w regionie to 
wychowankowie dr. Czajkowskiego i jego pierwszych 
uczniów, uczestnicy prowadzonych przez Niego licz-
nych kursów szkoleniowych; niektórzy z nich należą 
obecnie do grona najlepszych specjalistów w Polsce, 
szczególnie zaś w dziedzinie kardiologii prenatalnej.
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Adiunkt Czajkowski swoją 
wiedzę czerpał z licznych spo-
tkań z kolegami z innych 
ośrodków w Polsce, szczególnie 
z Poznania; uczył się i współ-
pracował z ośrodkami europej-
skimi, z prof. prof. Kuryakiem 
(Zagrzeb), Kratochwilem (Wie-
deń), Stemberą (Praga), Hol-
mem (Kopenhaga), Kyankiem 
(Rostok), odbywając tam kursy 
i szkolenia, uczestnicząc też 
w wielu zjazdach i konferencjach 
naukowych. Był autorem lub 
współautorem 63 wysoko oce-
nianych, wartościowych publi-
kacji naukowych. Nie przywią-
zywał nadzwyczajnej uwagi do 
osiągania tytułów – ciągle, jako 
perfekcjonista, był niezadowo-
lony ze swojej prawie zakończo-
nej rozprawy habilitacyjnej.

Jego dokonania naukowe, dydaktyczne i kli-
niczne były wielokrotnie doceniane w postaci corocz-
nych nagród rektora PAM (1969-1985), medalu „Za 
zasługi dla PAM” (1983), Złotego Krzyża Zasługi 
nadanego przez Radę Państwa w 1982 r. za wyróż-
niającą pracę dydaktyczno-wychowawczą i wielu 
odznak honorowych.

Wszyscy, którzy na swej drodze spotkali dr. Czaj-
kowskiego, musieli zauważyć jego walory osobiste, jak 
niezwykła skromność, spokój, opanowanie, rozwaga, 
życzliwość, tolerancja i swoiste poczucie humoru, 
szczególnie z obszaru pure nonsens; nigdy nie pod-
nosił głosu, nie znosił wulgaryzmów, był serdeczny 
w stosunkach koleżeńskich i w stosunku do podle-
głych mu innych pracowników. Posiadał doskonałą 
umiejętność oceny charakterów i oceny zdolności osób 
z nim współpracujących. Cieszył się uznaniem setek 
pacjentek, a dzięki niezwykle trafnym diagnozom wiele 
z nich zawdzięczało Jemu swoje życie i zdrowie oraz 
zdrowie swoich dzieci. 

Nie mieliśmy zbyt dużo czasu na częste kontakty 
towarzyskie, ale wiedzieliśmy wszystko, co dzieje 
się w naszych rodzinach. Był kochającym i czułym 
synem, mężem kochającym swoją żonę Danusię, córkę 
Karolinę i oczko w głowie – wnuczkę Zosię, która 
przyszła na świat w mojej obecności. Był przy naro-
dzinach moich dzieci i moich wnuczek. Nasze losy 
wiązała prawdziwa, szczera, nieskazitelna przyjaźń, 
nie zmącona nigdy, co wydaje się nieprawdopodobne, 

żadnym nieporozumieniem czy 
zadrażnieniem.

Bez Niego moje życie zawo-
dowe nie byłoby tak bogate, 
pełne i szczęśliwe. Zawsze 
mogłam liczyć na wsparcie 
w trudnych sytuacjach kli-
nicznych. To On stał za wie-
loma sukcesami akademickimi 
i medycznymi Kliniki w naszym, 
nie tylko polskim, środowisku 
położników i ginekologów. 
Jestem wdzięczna losowi, że 
mogłam być ramię w ramię także 
w ostatnich dniach i godzinach 
Jego pracowitego życia. W tych 
ostatnich chwilach wspomina-
liśmy różne momenty z naszej 
przeszłości, a żegnając się z Nim 
3 maja 2021 r., ucałowaliśmy 
wzajemnie nasze splecione 
w uścisku dłonie – był uśmiech-

nięty, a mnie ogarnęło wielkie wzruszenie i smutek. 
Takim pozostanie w mojej pamięci na zawsze. 

Odszedł 5 maja 2021 r.
Podczas ceremonii pogrzebowej na cmentarzu 

w Szczecinie w imieniu społeczności akademickiej 
pożegnał Go Jego prorektor prof. Dariusz Chlubek, 
przedstawiciele SPSK-1, wiele koleżanek i kolegów, 
Jego pacjentki i znajomi; listy kondolencyjne napły-
nęły od marszałka Senatu RP prof. Tomasza Grodz-
kiego, z Poznania od prof. Grzegorza Bręborowicza, 
prof. Marka Spaczyńskiego, z Łodzi od prof. Marii 
Respondek-Liberskiej, prof. Dariusza Borowskiego, 
z Warszawy od prof. Krzysztofa Czajkowskiego, prof. 
Mirosława Wielgosia. Wszyscy żegnający dr. med. 
Zdzisława Czajkowskiego podnosili Jego ogromne 
zasługi jako niekwestionowanego pioniera ultra-
sonografii położniczo-ginekologicznej w Polsce, 
współtwórcę nowoczesnej perinatologii i wielkiego 
serca Dydaktyka. W liście kondolencyjnym Jego 
bliski kolega prof. Marek Spaczyński, doceniając 
znakomite dokonania, a także skromność i szlachet-
ność, wyraził się słowami: „Pożegnał się ze światem 
i odszedł z niego, nie trzaskając drzwiami”. 

Kończąc moją opowieść o życiu i działalności 
Pana dr. med. Zdzisława Czajkowskiego, Adiunkta 
Zdzicha, Zdzisia – zmieniam rozpoczynające ją słowa 
na PRIMUS INTER PARES MAGNUS. 

Elżbieta Ronin-Walknowska
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uszytym, białym uniformie z krótkimi rękawami. 
Moją uwagę przykuły jego piękne ręce, które miał 
splecione na piersiach. Wydawał się jakoś odstawać 
od reszty, można by dziś powiedzieć – był wyluzo-
wany. Adiunkt Zdzisław Czajkowski.

Przed wigilią Bożego Narodzenia, prawie pół 
wieku temu wydawałem się być już całkiem okrze-
płym „cycolem porodówkowym”. Umiałem podłączać 
kroplówki, oceniać całość łożyska, łyżeczkować 
jamę macicy z resztek, nieźle szyć krocze po fizjo-
logicznych porodach (nacinano wówczas prawie 
wszystkie pierworódki), a także asystować do cięcia 
cesarskiego. Sztukę wiązania nici chirurgicznych 
ćwiczyłem na materacu w domu. Wielokrotnie mia-
łem możliwość obserwować zręczne dłonie doktora 
Czajkowskiego. Wigilijny dyżur w 1974 r. pełni-
łem pod jego wodzą jako szefa dyżuru. U jednej 
z pacjentek zaistniały wskazania do ukończenia 
porodu cięciem cesarskim. Było już dobrze po pół-
nocy. Nieoczekiwanie Adiunkt kazał mi zamienić 
się miejscami przy stole operacyjnym. Poszło nieźle, 
zresztą nie mogło być inaczej pod okiem i w asyście 
pryncypała. Przy okrągłym stoliku, za szklanym 
przepierzeniem tuż obok kibelka, pod dyktando 
szefa opisywałem przebieg zabiegu w księdze ope-
racyjnej. – Jeszcze nie wolno mi wpisać pańskiego 
nazwiska w charakterze operatora, ale na pamiątkę 
pierwszego, samodzielnie wykonanego cięcia nary-
suję tu na marginesie znaczek – to powiedziawszy, 
zabrał mi długopis i narysował choinkę. – Niech to 
będzie dla pana mój prezent na święta.

Darzyłem Adiunkta Czajkowskiego szczerą sym-
patią. Imponował mi wiedzą, doświadczeniem, spo-
sobem bycia i spokojem. Przystojny jak Alain Delon, 

podobał się kobietom. Nie umizgiwał się 
do nikogo, znając swoją wartość jako 
lekarz i jako człowiek. Młodych kolegów 
traktował poważnie i z szacunkiem. Nigdy 
na nadużył stosunku zależności służbo-
wej, nie zwracał się do nikogo po imieniu, 
nie fraternizował się, ale też nie zacho-
wywał sztucznego dystansu. Był zawsze 
życzliwy i przyjacielski. Był skromny, 
choć z pewnością faworyzowany przez 
profesora, gdyż jego niezwykła zręczność, 
pomysłowość i umiejętności wielokrotnie 
przydawały się w realizacji zadań, które 
stały przed kierownikiem Kliniki. Profe-

Świeżo podgolony „trzy palce nad uszami” 
(w tamtych czasach kompletny obciach i przy-
pał), tuż po lipcowej promocji oficerskiej na pody-
plomowym obozie wojskowym, stałem onieśmie-
lony w długim do kostek fartuchu na porodówce 
pod oknem. Rodzące pacjentki leżały spokojnie 
na swoich porodowych łóżkach, ruch był nie-
wielki. Położne sprawnie i profesjonalnie krzątały 
się po sali, podłączając kroplówki, podając pod 
język tabletki poprawiające czynność skurczową 
macicy, słuchając tętna płodów. Wyglądały dostoj-
nie i wyniośle, wzbudzając mój podziw i szczery 
szacunek. W pierwszym dniu na porodówce moim 
zadaniem było jedynie stać i patrzeć. W pewnej 
chwili duże szklane drzwi otworzyły się, a właści-
wie zostały otwarte przez jakąś służalczo wygiętą 
białą postać i ujrzałem w nich wysokiego, postaw-
nego mężczyznę, który w otoczeniu świty wkroczył 
do hallu. Położne pośpiesznie zajęły miejsca na 
upatrzonych pozycjach, usuwając się z centrum. 
Zapanowała cisza. Szef sali referował kolejno stan 
pacjentek i przebieg porodów, czytając nieznane 
mi symbole i znaki z kart zwanych partogramami. 
Wokół unosiła się atmosfera niepokoju, uniżenia, 
zmieszanego z obawą o własną przyszłość. Ta 
dziwna aura zdawała się otaczać centralną postać 
mężczyzny postawnego i silnego – prof. Zygmunta 
Kornackiego. Stojąc w kącie, nie śmiałem podnieść 
wzroku, choć profesor w żaden sposób nie miał 
zamiaru zauważyć obecności nowego przybysza, 
widać przekonany, że nikt niepowołany nie mógłby 
dostać się na porodówkę. Obserwowałem nieśmiało 
obecnych i wśród gromady przybocznych zauwa-
żyłem młodego, przystojnego doktora w zgrabnie 

MÓJ ADIUNKT ZDZICHO
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sor Zygmunt Kor-
nacki był wów-
czas dyrektorem 
Instytutu Położ-
nictwa i Gineko-
logii, a także dzie-
kanem do spraw 
dydaktyki PAM. 
Odnosił sukcesy 
na polu nauki 
jako jeden z pre-
kursorów perina-
tologii, a na polu 
dydaktycznym 
jako jeden z pio-
nierów zastoso-

wań nowych narzędzi i środków dydaktycznych. 
Adiunkt Czajkowski był wówczas niewątpliwie naj-
ważniejszym twórcą systemu telewizji w obwodzie 
zamkniętym, wykorzystywanej do nauczania stu-
dentów. Ta przemysłowa telewizja, transmitująca 
programy z sali porodowej i sal operacyjnych bezpo-
średnio do sali wykładowej, nigdy by nie powstała 
i nie pracowała bez udziału doktora Czajkowskiego.

Profesor nie mógł się obejść bez swojego Zdzicha. 
Któż by jak nie On potrafił naprawić wiecznie kasz-
lącego profesorskiego trabanta. Któż by tak trafnie 
przygotował materiały audiowizualne do wykładu, 
organizował poważną konferencję naukową albo 
porozumiewał się z niemieckojęzycznymi kolegami 
po fachu. Tylko Doktorowi Czajkowskiemu wolno 
było rozkręcać drogocenną aparaturę medyczną. 
Pamiętam, jak ku przerażeniu kolegów na którymś 
z dyżurów rozmontował, a potem złożył pierwszy 
i jedyny w mieście aparat 
KTG (firmy Bruell&Kijaer), 
zakupiony przez PAM za 
kilka tysięcy dolarów. 
Zawsze coś ulepszał i mody-
fikował. Do dzisiaj jak reli-
kwię zachowałem skonstru-
owany przez Niego kalen-
darz położniczy. Wykonał 
go z okrągłego, radziec-
kiego suwaka logarytmicz-
nego. W kieszeni Adiunkt 
Zdzicho zawsze nosił śru-
bokręt, a profesor czasem 
upominał, że ma paznokcie 
niczym mechanik.

P a t r i o t y z m 
doktora  Zdz i -
sława Czajkow-
skiego nigdy nie 
był ostentacyjny. 
Razem z umiło-
waną żoną Danutą 
związany był emo-
cjonalnie z Kre-
sami Rzeczypo-
spolitej. Gromadził 
pamiątki i mate-
r ia lne dowody 
dawnej świetności. 
Pewnego dnia poprosił mnie o namalowanie por-
tretu marszałka Józefa Piłsudskiego. Oprawił póź-
niej ten olejny obraz w niezwykle bogatą i piękną 
ramę. Wisi on na ścianie salonu Państwa Czaj-
kowskich i stanowi o naszej duchowej i nieprze-
mijającej więzi.

W roku 1974 do Kliniki Patologii Ciąży i Porodu 
IPG PAM przywieziono wielki jak szafa, pierwszy 
w Szczecinie i jeden z pierwszych w Polsce aparat 
do ultrasonografii (firmy Kretz). Ogromna maszyna 
wyposażona w dwa ekrany wielkości pudełka od 
papierosów (prezentacja A i B) umożliwiała zaledwie 
ocenę lokalizacji główki płodu, co i tak było sukce-
sem w zestawieniu z dotychczasową diagnostyką 
radiologiczną. Adiunkt Czajkowski, oczywiście 
po cichu, używał swojego czarodziejskiego śru-
bokręta w stosunku do tej drogocennej maszyny. 
Od tego czasu stał się niekwestionowanym liderem 
i niedoścignionym mistrzem ultrasonograficznej 
diagnostyki położniczej i ginekologicznej. Jego 

nadzwyczajny zmysł obser-
wacji i kojarzenia objawów, 
wsparty przestrzenną 
wyobraźnią i talentem, wie-
lokrotnie owocował najbar-
dziej nieoczekiwanymi roz-
poznaniami, które później 
potwierdzały się klinicznie.

Mijały lata i udoskona-
lała się technika i apara-
tura. Jego sprawne ręce 
dokonywały precyzyjnych 
zabiegów perinatalnych. Nie 
było mi dane obserwować 
Go w czasach owej świet-
ności. Pracowaliśmy razem 
zaledwie przez 12 lat. Jako 
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Piątego maja br. w pierwszą rocznicę śmierci 
dr. n. med. Zdzisława Czajkowskiego spotkaliśmy 
się w Klubie Lekarza „Remedium”, by wspominać 
naszego wspaniałego kolegę, nauczyciela i men-
tora. Przybyli dawni współpracownicy, koledzy, 

WIECZÓR WSPOMNIEŃ

uczniowie oraz młodzież ginekologiczna. Tradycją 
stały się takie spotkania, w czasie których zebrani 
integrują się, długo gawędząc i przeglądając stare 
zdjęcia. Tworzy się szczególna atmosfera ciepła 
i koleżeństwa, mimo że upływają lata i zmieniają się 

miejsca pracy, odchodzą 
ludzie. Piękny i obszerny 
referat z prezentacją 
wspomnieniowych foto-
grafii przygotowała prof. 
Elżbieta Ronin-Walknow-
ska, a muzycznie spotka-
nie ubarwił minirecital 
prof. Jacka Rudnickiego. 
Długo w pamięci zacho-
wamy ten nastrój. Pod jego 
urokiem pozostawaliśmy 
przez wiele dni. Przewidu-
jemy następne wspomnie-
niowe spotkania. Zebranie 
zorganizował Regionalny 
Oddział Polskiego Towa-
rzystwa Lekarskiego przy 
udziale Koła Seniora 
Okręgowej Izby Lekarskiej 
w Szczecinie. 

 
Mieczysław Chruściel

najmłodszy z adiunktów pożegnałem moją jedyną 
Klinikę, przechodząc do praktyki prywatnej, naiw-
nie sądząc, że w niedalekiej przyszłości stanie się 
ona równoprawna z publicznymi podmiotami służby 
zdrowia. Nie pożegnałem się jednak z Adiunktem 
Czajkowskim. W 1986 r. przywiozłem na badanie usg 
pacjentkę, która urodziła pierwsze w Polsce dziecko 
poczęte w Zagrzebiu metodą in vitro. Lecząc proble-
mowe pacjentki w praktyce prywatnej, wielokrotnie 
korzystałem z cennych konsultacji mojego Mistrza 
i Nauczyciela. Adiunkt pracował w swoim renomo-
wanym gabinecie jeszcze przez wiele lat po przejściu 
na emeryturę. Zawsze perfekcyjnie i niezawodnie. 
Do końca, niemalże do ostatniego tchnienia.

Doktor nauk medycznych Zdzisław Czajkowski, 
dobry człowiek i szlachetny lekarz, w wieku 86 lat 
odszedł na wieczny dyżur w maju 2021 r. Jego 
umiłowany, zielony Szczecin żegnał Go ciepłem 
kwitnących magnolii. Długo żyć będzie w pamięci 
tysięcy swoich pacjentek, które wyleczył, którym 
uratował życie, zdrowie, umożliwił lub ułatwił przyj-
ście na świat ich dzieci. W pamięci i wdzięczności 
tych, którzy wspólnie pracując, czerpali od Niego 
mądrość, doświadczenie i umiejętności, nas, którzy 
dostąpili zaszczytu bycia Jego uczniami.

Mieczysław Chruściel 

Zdjęcia archiwa autorów
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KONFERENCJA NAUKOWA 
STUDENCKIEGO TOWARZYSTWA 

NAUKOWEGO PUM 
W dniach 22-24 kwietnia 2022 r. 

w murach Pomorskiego Uniwersytetu 
Medycznego w Szczecinie odbyła się LI 
Ogólnopolska VI Międzynarodowa Konfe-
rencja Studentów Uczelni Medycznych / 
Szczecin International Medical Students’ 
Conference. Organizatorem był Zarząd Stu-
denckiego Towarzystwa Naukowego PUM w składzie: 
Piotr Ostrowski, przewodniczący; Natalia Mrzywka, 
przewodnicząca; Zuzanna Bereda, wiceprzewodnicząca; 
Jarosław Paduch, wiceprzewodniczący; Anuleena Asi-
kainem, Marcin Grajek, Wojciech Kozłowski, Maria 
Marlicz, Maciej Molski, Joanna Walczyńska i Karolina 
Żurawska. Nad organizacją konferencji czuwał kurator 
STN PUM prof. Jerzy Sieńko; patronat honorowy spra-
wowali: Pomorski Uniwersytet Medyczny w Szczecinie, 
prezydent Szczecina, Ministerstwo Edukacji i Nauki, 
Okręgowa Izba Lekarska w Szczecinie, Polskie Towa-
rzystwo Fizjoterapii oraz Szczecińska Izba Pielęgniarek 
i Położnych.

W trakcie konferencji studenci polskich i zagra-
nicznych uczelni medycznych prezentowali prace 
w siedmiu sesjach: zabiegowej, niezabiegowej, zabie-
gowej – studium przypadku, niezabiegowej – stu-
dium przypadku, dentystycznej, nauk podstawowych 
i nauki o zdrowiu. Łącznie przedstawiono 89 prac. Ze 
względu na międzynarodowy charakter konferencji 
prace były prezentowane w języku angielskim. Tego-
roczna edycja konferencji miała postać hybrydową 
– możliwe było prezentowanie prac zarówno stacjo-
narnie, jak i online. Prace oceniało jury, w skład 
którego weszli wybitni przedstawiciele świata nauki, 
związani ze społecznością akademicką Pomorskiego 
Uniwersytetu Medycznego w Szczecinie.

Oprócz prezentacji studenckich prac naukowych 
podczas konferencji odbył się szereg wykładów 
zaproszonych gości, działających w obszarach nauki 
i medycyny. Konferencję zainaugurował wykład prof. 
Miłosza Parczewskiego – „Interspecies viral trans-
missions in the context of current and future pande-
mics”, kolejnymi były wystąpienia dr hab. Christiane 

Richter-Ehrenstein – „The therapeutical 
dilemma of DCIS” oraz dr. Pablo Conesa-
-Zamora – „Molecular features behind the 
histology of colorectal carcinoma; a fasci-
nating opportunity for tailored therapy”.

Laureaci
SESJA ZABIEGOWA
I miejsce 
Michał Żołnierczuk, Marek Miśkiewicz, Jarosław 
Paduch 
Detrimental influence of a e-petticoat technique in 
chronic type b aortic dissection
SKN Chirurgii Naczyniowej, Ogólnej i Angiologii, 
Pomorski Uniwersytet Medyczny w Szczecinie
II miejsce 
Jan Wojciechowski, Tomasz Skołozdrzy, Martyna 
Kawka, Aleksandra Kellas, Wiktoria Wajs 
Comparison of eus’s, ptcd’s and ercp’s clinical and 
technical effectiveness in biliary drainage
Pomorski Uniwersytet Medyczny w Szczecinie
III miejsce
Marta Jankowska, Jakub Narożnicki, Sara Godyń-
ska 
Risk factors and non-surgical treatment methods 
in urinary stones disease – a comparison of the 
knowledge and attitudes of medical and dietetic 
students and graduates
SKN przy Klinice Urologii i Onkologii Urologicznej, 
Pomorski Uniwersytet Medyczny w Szczecinie
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SESJA NIEZABIEGOWA
I miejsce 
Krystian Mross, Marta Jankowska 
Preliminary study on sensory integration disorders 
among patients with relapse-remitting multiple sclerosis
SKN przy Klinice Neurologii PUM,
Pomorski Uniwersytet Medyczny w Szczecinie
II miejsce 
Natalia Wołkowska, Michalina Rodak
Physicians level of experience and antenatal ultra-
sound 
SKN przy Klinice Ginekologii i Położnictwa SPSK-2, 
Pomorski Uniwersytet Medyczny w Szczecinie
III miejsce 
Seweryn Skrzyniarz, Maria Pankowiak, Wawrzyniec 
Kurczewski, Jakub Perłowski
The prognostic value of white blood cell inflammatory 
biomarkers in severe COVID-19 disease progression 
SKN przy Klinice Anestezjologii, Intensywnej Terapii 
i Ostrych Zatruć, 
Pomorski Uniwersytet Medyczny w Szczecinie

SESJA NAUKI PODSTAWOWE
I miejsce 
Aleksandra Polikowska, Maja Pękała, Patrycja Sto-
dolak, Alicja Zenka, Martyn Zoń 
Activity of selected oxidative enzymes in platelets in 
patients with COVID-19 during one-month observation
Koło Naukowe przy Zakładzie Medycyny Laboratoryjnej, 
Pomorski Uniwersytet Medyczny w Szczecinie
II miejsce 
Małgorzata Grodzka, Radosław Birger, Maja Pękala, 
Weronika Slodzinska, Patrycja Stodolak 
Analysis of the effect of rotating magnetic field on 
the regenerator potential of platelets
Koło Naukowe przy Zakładzie Medycyny Labora-
toryjnej, 
Pomorski Uniwersytet Medyczny w Szczecinie

III miejsce 
Julia Błaszczyk, Aleksandra Żukowska, Joanna 
Olejnik 
In silico analysis of open reading frames for the spike 
and nucleocapsid proteins of SARS-COV-2 variants
SKN przy Zakładzie Biochemii Klinicznej i Mole-
kularnej, 
Pomorski Uniwersytet Medyczny w Szczecinie

SESJA DENTYSTYCZNA
I miejsce 
Barbara Gronwald, Marcelina Lech, Marta Prasek 
Assessment of the stability of the mechanical proper-
ties of polymeric dental filling materials in a humid 
environment
STO-MATER-FIZ przy Zakładzie Propedeutyki, 
Fizykodiagnostyki i Fizjoterapii Stomatologicznej, 
Pomorski Uniwersytet Medyczny w Szczecinie
II miejsce 
Karolina Szymczak, Magdalena Powierża, Dagmara 
Tybulczuk, Marta Szwajkiewicz, Bartosz Radtke 
Vertical temporomandibular joint condylar asymme-
try measurements in tmd patients: Kjellberg’s and 
Habets’ method comparison
SKN Protetyki Stomatologicznej,
Pomorski Uniwersytet Medyczny w Szczecinie
III miejsce 
Piotr Brys, Firas Haj Obeid, Zofia Sell, Alicja Górska
An analysis of changes of dental hygiene in the 2nd 
year of the pandemic caused by the SARS-COV-2 
virus 
Studenckie Koło Naukowe przy Samodzielnej Pra-
cowni Promocji Zdrowia, 
Pomorski Uniwersytet Medyczny w Szczecinie

SESJA NAUKI O ZDROWIU
I miejsce 
Matilda Shaked Ashkenazi, Marcel Kocik, Piotr 
Kulig, Anna Kaisa, Aurora Henriksson 
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Endometriosis and obstetrics: an international cross 
sectional survey study
SKN przy Klinice Ginekologii i Położnictwa SPSK-2, 
Pomorski Uniwersytet Medyczny w Szczecinie
II miejsce 
Jarosław Paduch, Michał Żołnierczuk 
The importance of socio-demographic determinants 
and selected personality traits in shaping Poles’ atti-
tudes towards vaccination against COVID-19
Pomorski Uniwersytet Medyczny w Szczecinie
III miejsce 
Kacper Malinoś, Joanna Walczyńska, Maria Marlicz 
What kind of post-vaccination ailments occur in 
patients who have undergone COVID-19 and does 
lifestyle play a role?
SKN Medycyny Stylu Życia PUM, 
Pomorski Uniwersytet Medyczny w Szczecinie

SESJA ZABIEGOWA – STUDIUM PRZYPADKU
I miejsce 
Kajetan Kiełbowski, Seweryn Skrzyniarz, Piotr 
Lisowski 
Metastasizing basal cell carcinoma manifesting as 
solitary pulmonary nodule – case report
SKN Chirurgii Klatki Piersiowej i Transplantacji, 
Pomorski Uniwersytet Medyczny w Szczecinie
II miejsce 
Karolina Kloczkowska, Natalia Kałuża 
Newborn with Nijmegen syndrome with multiple 
congenital malformations in surgical setting - a dia-
gnostic and surgical challenge
SKN przy Klinice Chirurgii Dzie-
cięcej, Onkologicznej, Urologii 
i Chirurgii Ręki, 
Pomorski Uniwersytet Medyczny 
w Szczecinie
III miejsce 
Klaudia Królikowska 
Still unexplored OHVIRA syn-
drome. Then how to proceed and 
not get into trouble?
SKN przy Klinice Ginekolo-
gii, Endokrynologii i Onko-
logii Ginekologicznej SPSK-1 
w Szczecinie, 
Pomorski Uniwersytet Medyczny 
w Szczecinie

SESJA NIEZABIEGOWA – STUDIUM PRZYPADKU
I miejsce 
Katarzyna Skorupska 
Abuse of anabolic steroids in polish gyms: is it 
a serious problem? A rare case of heart failure and 
toxic hepatitis in a young bodybuilder
Uniwersytet Medyczny w Poznaniu
II miejsce
Karolina Furgała 
Chronic subdural hematomas as a rare but possible 
cause of cognitive impairment in the elderly
Studenckie Koło Naukowe Geriatrii, 
Uniwersytet Warmińsko-Mazurski w Olsztynie
III miejsce 
Natalia Tomaszewska, Joanna Strzemecka 
Life-threatening complications of a central venous 
catheter in a haemophilic patient with inhibitor
SKN Hemato-Onkologii Dziecięcej, 
Pomorski Uniwersytet Medyczny w Szczecinie

Po raz kolejny studenckie aktywności naukowe 
weszły na salony Pomorskiego Uniwersytetu 
Medycznego w Szczecinie. Kwietniowa konferen-
cja naukowa na pewno pozostanie w pamięci 
wszystkich jej uczestników i zaproszonych gości. 
Mamy nadzieję, że w przyszłym roku po raz kolejny 
będziemy mogli dostąpić zaszczytu organizacji tego 
wspaniałego wydarzenia.

Marcin Grajek, III rok, fizjoterapia 
Zdjęcia: Maciej Molski, Wojciech Kozłowski

Organizatorzy konferencji – Zarząd STN PUM w Szczecinie wraz  
z kuratorem STN prof. Jerzym Sieńką
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SCAPULA AUREA
W dniach od 27 do 28 maja 2022 r. odbył się 

XXXV Finał Międzyuczelnianego Konkursu Wiedzy 
Anatomicznej „Scapula Aurea”. Zaszczyt zorgani-
zowania tegorocznego finału przypadł w udziale 
Katedrze i Zakładowi Anatomii Prawidłowej Pomor-
skiego Uniwersytetu Medycznego w Szczecinie i był 
szczególnym wydarzeniem w historii Katedry ze 
względu na fakt powrotu finału do Szczecina po 
37-letniej przerwie. Ostatni finał tego konkursu 
uczelnia nasza organizowała w 1984 r. Głównym 
gospodarzem i organizatorem był kierownik Katedry 
i Zakładu Anatomii Prawidłowej prof. Janusz Moryś, 
a przewodniczącym Komitetu Organizacyjnego 
i opiekunem reprezentacji Pomorskiego Uniwersy-
tetu Medycznego dr med. Cezary Partyka. Honorowy 
patronat nad konkursem sprawował rektor PUM 
prof. Bogusław Machaliński, który przeznaczając 
wsparcie finansowe, umożliwił realizację poszczegól-

nych etapów konkursu. Dodatkowo konkurs wspie-
rali sponsorzy zewnętrzni – wydawnictwa literatury 
medycznej, tj.: Edra, MedPharm, Wolters Kluwer, 
Elsevier, którym serdecznie dziękujemy za pomoc.

W dniu 27 maja odbyło się spotkanie kierow-
ników katedr i zakładów anatomii prawidłowej 
i opiekunów wcześniej zgłoszonych drużyn celem 
ustalenia i uściślenia regulaminu konkursu. W trak-
cie obrad wybrano członków Komitetu Konkursu 
oraz komisje odpowiedzialne za właściwe i zgodne 
z regulaminem przeprowadzenie poszczególnych 
etapów konkursu. 

Do konkursu przystąpiło 11 uczelni kształcących 
na kierunku lekarskim z całego kraju. Każda uczel-
nia miała możliwość wystawienia trzech zawodni-
ków – reprezentantów z wydziału polskojęzycznego 
i anglojęzycznego, wyłonionych we wcześniejszych 
lokalnych eliminacjach. Konkurs składał się z dwóch 

części: teoretycznej, przeprowa-
dzonej w formie testu wielokrot-
nego wyboru z jedną prawidłową 
odpowiedzią, i praktycznej, pole-
gającej na rozpoznaniu 20 wcze-
śniej przygotowanych preparatów 
anatomicznych. Test teoretyczny 
zawierał 60 takich samych pod 
względem treści pytań dla zawod-
ników polsko- i anglojęzycznych 
i był przeprowadzony jako pierwsza 
część konkursu w Sali Wykładowej 
im. Prof. Tadeusza Brzezińskiego 
w SPSK-2. Test praktyczny został 
przeprowadzony po krótkiej prze-
rwie w pomieszczeniach prosekto-
ryjnych Katedry i Zakładu Anato-
mii Prawidłowej PUM. 

Przed rozpoczęciem drugiej 
części konkursu przygotowane 
preparaty zaprezentowano Komi-
sji Konkursu celem weryfika-
cji i akceptacji. Każdy uczestnik 
miał za zadanie rozpoznać i podać 
nazwę przedstawionego preparatu 
w języku polskim, angielskim lub 
łacińskim, zgodnie z mianownic-
twem anatomicznym i adekwatnie 
do regulaminu konkursu. Wyniki 
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ZAWODY W ZAKRESIE SYMULACJI 
STOMATOLOGICZNEJ

W dniach 11-12 marca 2022 r. na 
Pomorskim Uniwersytecie Medycz-
nym w Szczecinie odbyła się VII 
edycja Międzyuczelnianych Zawo-
dów w zakresie Symulacji Stoma-
tologicznej w ramach projektu pn. 
„Centrum Innowacyjnej Edukacji 

Medycznej Pomorskiego Uniwer-
sytetu Medycznego w Szczecinie”, 
realizowanego w ramach Programu 
Operacyjnego Wiedza Edukacja Roz-
wój 2014-2020, współfinansowanego 
ze środków Europejskiego Funduszu 
Społecznego. 

konkursu oceniano w kategorii indywidualnej i dru-
żynowej w wersji polskojęzycznej i anglojęzycznej.

W kategorii indywidualnej wersji polskojęzycznej 
zwyciężył reprezentant Gdańskiego Uniwersytetu 
Medycznego, drugie miejsce zajął reprezentant 
Uniwersytetu Jana Kochanowskiego w Kielcach, 
a trzecie reprezentant Gdańskiego Uniwersytetu 
Medycznego.

W kategorii drużynowej wersji polskojęzycz-
nej pierwszy był zespół Gdańskiego Uniwersytetu 
Medycznego, drugi – zespół Warszawskiego Uniwer-
sytetu Medycznego, a trzeci – zespół Uniwersytetu 
Jana Kochanowskiego w Kielcach.

W kategorii indywidualnej wersji anglojęzycznej 
zwyciężył reprezentant Pomorskiego Uniwersytetu 
Medycznego w Szczecinie student Adam Szafirowski, 
na drugim miejscu znalazł się reprezentant Uni-
wersytetu Jagiellońskiego w Krakowie, na trzecim 
reprezentant Uniwersytetu Warmińsko-Mazurskiego 
w Olsztynie. 

W kategorii drużynowej wersji anglojęzycznej na 
pierwszym miejscu znalazł się zespół z Uniwersy-

tetu Jagiellońskiego w Krakowie, na drugim zespół 
z Pomorskiego Uniwersytetu Medycznego w Szcze-
cinie, trzeci był zespół z Uniwersytetu Warmińsko- 
Mazurskiego w Olsztynie. Jako opiekun reprezen-
tantów naszej uczelni pragnę poinformować, że 
w kategorii indywidualnej wersji polskojęzycznej 
mieliśmy lekkiego pecha, gdyż nasza reprezentantka 
jednym punktem przegrała trzecią lokatę.

Zorganizowanie tegorocznego konkursu, po dłuż-
szej przerwie spowodowanej pandemią, ponownie 
umożliwiło spotkanie pracowników dydaktycz-
nych z całej Polski, mogących podzielić się swoimi 
doświadczeniami i spostrzeżeniami z zakresu pracy 
ze studentami, a uczestnikom dostarczyło nowych 
doświadczeń w ich karierze studenckiej i naukowej.

 dr n. med. Cezary Partyka
przewodniczący Komitetu Organizacyjnego 

Zdjęcia archiwum Katedry  
i Zakładu Anatomii Prawidłowej
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Wzięło w niej udział 12 studentów kierunku 
lekarsko-dentystycznego z trzech uczelni medycz-
nych w Polsce (UM w Lublinie, UM w Poznaniu, 
PUM w Szczecinie). Uczestnicy w ciągu dwóch dni 
brali udział w kilku konkurencjach. Opracowywali 
i wypełniali ubytki w zębach fantomowych. W celu 
odtworzenia brakującej ściany stosowali formówki 
częściowe (Contact Matrix, Danville). W warunkach 
symulacji zakładali koferdam, wykonywali znieczule-
nie przewodowe oraz rozpoznawali zęby fantomowe, 
a także rysowali na papierze milimetrowym korony 
zębów trzonowych. Podczas zawodów sprawdzono 
również ich wiedzę dotyczącą rentgenodiagnostyki 
stomatologicznej – test przygotowała prof. Ingrid 
Różyło-Kalinowska. Oceny zabiegów odtwórczych 
dokonał dr n. med. prof. UM Jarosław Sobieszczań-
ski, a prawidłowego przebiegu procedury znieczulenia 
– dr n. med. Katarzyna Kot. Umiejętność odwzoro-
wania morfologii pierwszego zęba trzonowego szczęki 
została oceniona przez czteroosobową komisję. 

Poziom zawodów był bardzo wyrównany, a róż-
nice punktowe pomiędzy uczestnikami zawodów 

niewielkie. Ostatecznie przyznano jedno pierwsze 
miejsce – zajął je Adrian Raczkowski, student PUM 
w Szczecinie, oraz jedno drugie miejsce – zajęła 
je Luiza Nejman, studentka UM w Poznaniu. Na 
trzeciej pozycji uplasowało się pięcioro studentów: 
Milena Ostrowska z UM w Lublinie oraz czworo 
studentów PUM w Szczecinie: Patrycja Kaźmierczak, 
Natalia Nowak, Bartosz Szczepkowski i Piotr Walas. 

Niezwykle wartościowe nagrody ufundowali: 
Magazyn Stomatologiczny (dwutomowa książka 
„Endodoncja wieku rozwojowego i dojrzałego” Marii 
Barańskiej-Gachowskiej” oraz „Praktyczny słownik 
polsko-angielski i angielsko-polski” pod. red. M. 
Lipskiego), Polskie Towarzystwo Stomatologiczne 
(album „Stomatologia w malarstwie”), oraz Pomorski 
Uniwersytet Medyczny w Szczecinie („Endodoncja 
w praktyce klinicznej”, bidony i zeszyty z logo PUM). 
Nagrody wręczali prof. Mariusz Lipski, redaktor 
naczelny „Magazynu Stomatologicznego”, oraz prof. 
Ingrid Różyło-Kalinowska, wiceprezydent Polskiego 
Towarzystwa Stomatologicznego. Ponadto wszyscy 
uczestnicy otrzymali prenumeratę „Magazynu Sto-
matologicznego” oraz drobne upominki, w tym zęby 
fantomowe ze sztucznym kanałem korzeniowym 
i drobne narzędzia endodontyczne. 

Kolejna, ostania już edycja zawodów, została 
zaplanowana na jesień. Już teraz zapraszamy do 
wzięcia w niej udziału.

prof. dr hab. Mariusz Lipski
Katedra i Zakład Stomatologii Zachowawczej 

Przedklinicznej i Endodoncji Przedklinicznej
Zdjęcia Włodzimierz Dura



Z życia studentów

Biuletyn Informacyjny     nr 1-2 (115-116) 2022           61

iTOP DLA STUDENTÓW 
STOMATOLOGII PUM

W dniach 6-7 maja 2022 r. w salach Rektoratu 
i Biblioteki Głównej PUM odbyła się druga edycja 
iTOP – indywidualnego treningu higieny jamy ust-
nej. W zajęciach wzięło udział 195 studentów I, II 
i IV roku stomatologii programu polsko- i angloję-
zycznego PUM. Warsztaty te zostały zorganizowane 
w oparciu o podpisany w 2021 r. list intencyjny 
pomiędzy Zakładem Propedeutyki, Fizykodiagno-
styki i Fizjoterapii Stomatologicznej PUM i firmą 
Curaden Polska. 

iTOP to autorska koncepcja indywidualnego tre-
ningu w zakresie profilaktyki i higienizacji jamy 
ustnej, która łączy w sobie wiedzę teoretyczną 
i szkolenie praktyczne zarówno w zakresie umie-
jętności manualnych, jak również motywacyjnych, 
opracowana przez firmę Curaden. Umożliwia ona 
wdrażanie zdobytej wiedzy w codziennej praktyce 
stomatologicznej tak, aby pomóc pacjentom jak 
najdłużej zachować zdrowe zęby oraz przyzębie.

Warsztaty zostały poprzedzone wykładem online 
przeprowadzonym przez mgr Jagodę Weihönig – 
wykładowcę, koordynatora ds. edukacji Curaden 
Polska. Każdy ze studentów otrzymał zestaw pro-
duktów do higieny stomatologicznej oraz został prze-
szkolony w zakresie różnych technik skutecznego 
usuwanie płytki nazębnej. Opiekunami dziesięcio-
osobowych grup uczestników byli trenerzy iTOP oraz 
koordynatorzy z PUM – dr n. med. Helena Gronwald 
oraz lek. dent. Barbara Gronwald z Zakładu Pro-
pedeutyki, Fizykodiagnostyki i Fizjoterapii Stoma-
tologicznej PUM. 

Kolejna edycja iTOP dla studentów stomatologii 
PUM odbędzie się za rok, na którą już teraz ser-
decznie zapraszamy.

dr n. med. Helena Gronwald
Zakład Propedeutyki, Fizykodiagnostyki  

i Fizjoterapii Stomatologicznej
Zdjęcia archiwum autorki
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W dniach 21 i 22 kwietnia br. w Centrum Symu-
lacji Medycznej PUM z inicjatywy Parlamentu Stu-
dentów PUM odbyło się szkolenie z podstawowych 
czynności medycznych. Poprowadził je dr Jakub 
Wiśniewski, który na co dzień jest ratownikiem 
medycznym w Samodzielnym Publicznym Szpi-
talu Klinicznym nr 1 w Szczecinie. W projekcie 
uczestniczyło blisko 40 osób – studentów z Ukrainy 
z Zachodniopomorskiego Uniwersytetu Technolo-

SZKOLENIE Z PODSTAWOWYCH 
CZYNNOŚCI MEDYCZNYCH

gicznego oraz studentów farmacji z Pomorskiego 
Uniwersytetu Medycznego.

Koordynatorką projektu była kierownik Centrum 
Symulacji Medycznej PUM, prof. Elżbieta Grochans. 
Dziękujemy za pomoc w zorganizowaniu szkole-
nia i udostępnienie nam wyposażonych pokojów 
dydaktycznych.

Natalia Piwko, III rok, farmacja
Zdjęcie Jakub Wiśniewski

MISTRZOSTWA POLSKI MEDYKÓW 
W SIATKÓWCE PLAŻOWEJ W SZCZECINIE

Tegoroczny turniej odbył się w dniach 4-5 
czerwca w specjalnie wybudowanym siatkarskim 
miasteczku na Wyspie Grodzkiej w Szczecinie. Pod-
czas 92 rozegranych pojedynków byliśmy świadkami 
wielu zaciętych meczów, walki o każdą piłkę, fan-
tastycznych obron, sprytnych i niekonwencjonal-
nych zagrań, a także potężnych siatkarskich bomb. 

Pomorski Uniwersytet Medyczny w Szczecinie 
był w tym roku organizatorem Mistrzostw Polski 
Uczelni Medycznych (MPUM) w Siatkówce Plażo-
wej. Jest to drugi rok z rzędu, w którym gościmy 
siatkarzy plażowych w naszym mieście, w zeszłym 
roku organizowaliśmy półfinał A Akademickich 
Mistrzostw Polski. 
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Nie zabrakło przepięknej, słonecznej pogody oraz 
niepowtarzalnej atmosfery, jaką stworzyli kibice. 
Wyjątkowy klimat Wyspy Grodzkiej i widok na Wały 
Chrobrego na długo zostaną w pamięci zawodników. 

Turniej rozgrywany był systemem brazylijskim, 
co oznacza, że druga porażka eliminowała z dal-
szej gry o tytuł mistrza Polski. W finale mężczyzn 
spotkały się dwie ekipy, które nie zaznały smaku 
porażki. Lepszy okazał się Uniwersytet Medyczny 
w Białymstoku (Michał Głowacki/Michał Witkoś), 
który dość gładko 2:0 pokonał Śląski Uniwersytet 

Medyczny w Katowicach (Jakub Chu-
dyba/Adam Kocur). W meczu o trze-
cie miejsce Uniwersytet Medyczny 
w Łodzi (Jakub Wrzesień/Piotr 
Dębowski) zwyciężył po tie-breaku 
ekipę z Uniwersytetu Medycznego 
w Lublinie. Pomorski Uniwersytet 
Medyczny (Eryk Prajwos, Adam 
Jędrzyński) zajął siódmą pozycję.

Wiele emocji w meczach o medale 
zapewniły nam kobiety. W finale Uni-
wersytet Medyczny w Lublinie (Alek-
sandra Romaniuk/Dominika Miazga) 
pokonał Śląski Uniwersytet Medyczny 
w Katowicach (Ewelina Romańczuk/
Estera Sośniecka) 2:0. W trzymającym 

w napięciu pojedynku o brązowy medal po wymia-
nie punkt za punkt mieliśmy tie-break. Minimalnie 
lepsza okazała się ekipa z Uniwersytetu Medycznego 
w Łodzi (Ola Langier/Paulina Turko), która pokonała 
Collegium Medicum Uniwersytetu Jagiellońskiego 
w Krakowie. Pomorski Uniwersytet Medyczny (Alek-
sandra Kozak/Melania Gołos) zajął ósme miejsce.

Organizatorem mistrzostw było Studium Wycho-
wania Fizycznego i Sportu Pomorskiego Uniwer-
sytetu Medycznego w Szczecinie, przy udziale 
Akademickiego Związku Sportowego Organizacji 
Środowiskowej w Szczecinie, Klubu Uczelnianego 
AZS PUM i Parlamentu Studentów PUM. Patronat 
nad wydarzeniem objął rektor PUM prof. Bogu-
sław Machaliński. Najlepszym siatkarskim parom 
medale wręczył prorektor ds. promocji i współpracy 
regionalnej prof. Dariusz Chlubek. 

Tomasz Kławsiuć  
Studium Wychowania Fizycznego i Sportu

Oliwer Huzarski, V rok, lekarski
KU AZS PUM

Zdjęcia Foto Everest
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SUKCESY KU AZS PUM W ROKU 
AKADEMICKIM 2021/2022

PŁYWANIE
Akademickie Mistrzostwa Polski 2022

typ uczelni medycznych

Pierwsze miejsce na 100 m stylem zmiennym – 
Damian Kamiński.
Trzecie miejsce na 100 m stylem zmiennym – Domi-
nik Knichał.
Trzecie miejsce na 100 m stylem dowolnym – 
Krzysztof Mikulski.
Trzecie miejsce na 50 m stylem dowolnym – Krzysz-
tof Mikulski.

TENIS ZIEMNY
Mistrzostwa Polski Uczelni Medycznych 2022

Drugie miejsce w klasyfikacji mężczyzn – Łukasz 
Krzystek, Philipp Arndt, Jędrzej Glinka, Konrad 
Markiewicz.

LEKKOATLETYKA
Akademickie Mistrzostwa Polski 2022

typ uczelni medycznych

Drugie miejsce w rzucie oszczepem – Natalia Kalicka.
Trzecie miejsce w pchnięciu kulą – Natalia Kalicka.

Oliwer Huzarski, V rok, lekarski
KU AZS PUM

Zdjęcie Weronika Zielińska

WIOŚLARSTWO
Akademickie Mistrzostwa Polski 2022

Trzecie miejsce w kategorii ósemek – Maria Sachaj, 
Oliwer Huzarski, Jerzy Bajko, Jeremi Żamojcin, 
Piotr Lisowski, Eirik Nordaas, Audun Nordaas, 
Michał Gut, Filip Bałazy.

Międzynarodowe Regaty Wioślarskie  
o Puchar Prezesa Zarządów Portów Morskich 

Szczecin-Świnoujście 2022 

Pierwsze miejsce kobiet – Karolina Seidler, Julia Sie-
mińska, Miszela Kałachurska, Zuzanna Kudlińska, 
Urszula Przewoźna, Barbara Ufnalska, Krzysztofa 
Kwiek, Adrianna Różańska, Weronika Zielińska.
Drugie miejsce kobiet – Karolina Przybylska, Anna 
Syroka, Natalia Bartoszek, Anna Ślusarczyk, Ali-
cja Czernikiewicz, Natasza Szabatowska, Julia 
Zamęcka, Anna Kasprzyk, Zuzanna Buriak.
Pierwsze miejsce mężczyzn – Maria Sachaj, Oli-
wer Huzarski, Jerzy Bajko, Jeremi Żamojcin, Piotr 
Lisowski, Eirik Nordaas, Audun Nordaas, Michał 
Gut, Filip Bałazy.
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